
یادداشت مدیر مسئول

کمیت  جنگ تحمیلی هشت ساله بخش عمده انرژی و توان مردم و حا
را به مقوله دفاع مشغول کرد؛ با  وجود این، زمانی که رزمندگان اسلام در 
جبهه جنگ به مقاومت و مقابله در برابر دشمن مشغول بودند، بخشی از 
رزمندگان مبارز در سنگرهای دیگری به مجاهدت و خدمت به  نظام اسلامی 
می پرداختند تا ضمن پشتیبانی از جبهه ها، استقلال و خودکفایی را برای 

کشور به ارمغان بیاورند.
در بحبوحه جنگ، کلنگ احداث کارخانه ای فولادی در نقطه ای از مرکز ایران 
به زمین زده شد و این کارخانه چند سالی بعد از پایان جنگ با افتتاح نخستین 
کوره قوس الکتریکی در سال 1371، تحولی بزرگ را در عرصه تولید و خودکفایی در 

صنعت فولاد کشور ایجاد کرد.
تاریخ ملت ایران از ابتدای تحولات انقلاب اسلامی تا پیروزی رسیدن این انقلاب 
کنون، مملو از تحولاتی خیره کننده در نگاه جهانیان  در سال 1357 و پس  از آن تا
بوده است. جنگ تحمیلی از سوی استکبار که پیش بینی می شد در کمتر از یک 
هفته ایران را مغلوب کند، هشت سال به طول انجامید و درنهایت با تحمیل 
خسارت های فراوان به دشمن، بدون هیچ نتیجه ای برای متخاصم به پایان 
رسید و با رشادت و سلحشوری و پایمردی و مقاومت مجاهدان فی سبیل الله 
ک میهن عزیز ایران کم نشد. دوران  و رزمندگان روح الله، حتی یک وجب از خا
دفاع مقدس باعث شد تا در جای جای ایران و در میان فرد فرد ایرانیان، روحیه 

مقاومت و عدم تسلیم در برابر ظلم تقویت و تثبیت شود.
فشارها و تحریم های ظالمانه بین المللی در طول دوران انقلاب اسلامی ادامه 
ج  یافت و تقریباً بیشتر مسیرها برای تعامل اقتصادی و صنعتی با دنیای خار
محدود و ورود صنعت و تکنولوژی سخت افزاری و نرم افزاری به کشور مسدود 
شد. با  وجود این، اراده ملت ایران و متعهدان و متخصصان وطن بر مقاومت و 
غلبه بر تهدید و تحریم و اتکا به توان داخل و خودکفایی در عرصه های مختلف 
قرار گرفت و به حول و قوه الهی و باوجود همه کارشکنی های بین المللی، ایران 

اسلامی مقتدرانه و باعزت، مسیر تعالی جایگاه و منزلت ایران و ایرانی را ادامه داد 
و بر شعار و گفتمان استقلال و آزادی خواهی خود استوار ایستاد.

شرکت فولاد مبارکه به عنوان شرکتی که خود مولود انقلاب اسلامی ایران بوده 
و  پیشران صنعت و پشتیبان سایر صنایع است، در طول دوره فعالیت خود، 
همواره شاهد رویدادهای موفقیت آمیز و مبارکی درزمینه خودکفایی در صنعت 
فولاد، تولید کمّی و کیفی محصولات و خلق دانش و ثروت و تکنولوژی بوده است. 
این شرکت در اولین اقدام خود، در چهارم دی ماه سال 1371، افتتاح نخستین 
کوره قوس الکتریکی را در کارنامه خود به ثبت رساند. بهره برداری از این کوره، 
نشانه ای از توسعه فناوری های جدید در ایران به شمار می آید، زیرا استحصال 
فولاد در کوره های قوس الکتریکی در آن زمان نیازمند دانش و تکنولوژی روز و 
نیروی انسانی متخصص و زیرساخت های فنی و انرژی بود که این نیازها با تلاش 
و همت جهادگران صنعت فولاد در شرکت فولاد مبارکه تأمین شد و فولاد مبارکه 
توانست به عنوان نخستین شرکت ایرانی، از این روش برای تولید فولاد بهره ببرد.
کاهش مصرف انرژی، کاهش آلایندگی های زیست محیطی، کاهش هزینه ها، 
کاهش زمان راه اندازی، کاهش نیاز به سوخت های فسیلی، صرفه جویی در 
مصرف مواد خام و استفاده از آهن قراضه برای تولید فولاد و درنهایت افزایش 

بهره وری ازجمله مزایای استفاده از این روش تولید فولاد برای کشور است.
گرامیداشت این رویداد مهم و پاسداشت تلاش های  فولاد مبارکه ضمن 
خستگی ناپذیر همکاران شرکت در افتتاح این کوره، مسیر عالمانه، آرمان خواهانه 
و عزت مدارانه ملت ایران برای دست یابی بی نیازی از شرق و غرب و کسب 
خودکفایی و استقلال صنعتی را باقوت و قدرت ادامه می دهد و در هفته دفاع 
مقدس با تکریم و تعظیم مقام شامخ شهدای دوران دفاع مقدس و خانواده 
معظم و صبور ایشان، خود را وام دار و متعهد به آرمان شهدا و امام شهدا می داند 
و تا انقلاب حضرت بقیه الله الاعظم، مدافع گفتمان انقلاب اسلامی و حریم ولایت 

و اسلام و ایران عزیز خواهد بود.

خودکفایی در صنعت فولاد؛ ادای دین فولاد مبارکه به آرمان شهدا 

دوران دفاع مقدس برای ملت ما ظرفیت 
و موقعیتی بود که این ملت بتواند اعماق جوهره  

خودش را در ابعاد مختلف نشان دهد و نشان داد

مقام معظم رهبری )مد ظله العالی( 
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اضافه شدن چهار گِرید جدید
 به سبد محصولات گروه فولاد مبارکه و صنعت فولاد کشور
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ارزیابی ممیزان داخلی فولاد مبارکه 
به حرکت در مسیر تعالی

 سرعت می بخشد

صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه با ایده و مدیریت خوبی ایجاد شده است
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری در جریان افتتاح و کلنگ زنی فاز اول و دوم مجتمع توسعه تکنولوژی فولاد مبارکه:

اعلام آمادگی معاون رئیس جمهوری برای افزایش دو برابری اعتبار مالیاتی صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکهاعلام آمادگی معاون رئیس جمهوری برای افزایش دو برابری اعتبار مالیاتی صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه
 تسلط مدیرعامل فولاد مبارکه به حوزه نوآوری علاوه بر حوزه تخصصی خود را از کمتر مدیری در کشور دیده امتسلط مدیرعامل فولاد مبارکه به حوزه نوآوری علاوه بر حوزه تخصصی خود را از کمتر مدیری در کشور دیده ام

 این محصولات جدید در ساخت شاسی خودروهای سبک و سنگین و قطعات تقویتی اتومبیل ها کاربرد دارند

شرکت فولاد مبارکه از جایگاه برجسته ای 
در اقتصاد ایران برخوردار است
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با حضور معاون وزیر نفت در نخستین رویداد 
تکمیل چرخه تولید لوله در صنعت گاز صورت گرفت؛

معاون تکنولوژی فولاد مبارکه در سی امین دوره 
همایش ممیزان داخلی فولاد مبارکه:

نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی  در بازدید از غرفه فولاد مبارکه در 

نمایشگاه »ANKIROS 2024« ترکیه:

تقدیر از مدیرعامل فولاد مبارکه به 
خاطر ایفای نقش برجسته در توسعه 

خطوط انتقال نفت و گاز کشور

در مجتمع فولاد سبا حاصل شد؛در مجتمع فولاد سبا حاصل شد؛

2

مدیرعامل فولاد مبارکه در بازدید از روند 
پیشرفت پروژه نوسازی و تعمیرات اساسی 

خط تاندم میل پنج قفسه ای:

امروز بلوغ سازمانی فولاد مبارکه 
را به روشنی مشاهده کردم

اطلاعیه

برنامــه حضور مدیــران در رادیو فولاد )مهرماه 1403(
یف د یــرر مد ســمت  و  م  نــا

یابــی بازار وش و  رضــا حیــدری، معــاون فــر

ــت یس ــط ز ــت و محی ، بهداش ــی ایمن ــر  ، مدی ــی فر ــین مدرس حس

رســول شــفیع زاده، مدیــر حمل ونقــل

کیفــی کنتــرل  کی یگانــه، مدیــر  علیرضــا 

علیرضــا منصــوری، مدیــر صــادرات

یــخ ر تا
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1 4 03  /  07  /  1 6

1 4 03  /  07  /  2 3

1 4 03  /  07  /  30

»شما و فولاد«   
پل ارتباطی  کارکنان و مخاطبان فولاد مبارکه

سامانه پیامکی »شما و فولاد«  با شـــماره 30003222 مؤثـــرتر از همیــــشه به عنوان پل ارتباطی با مدیریت سازمان، 

آمــاده انتقــال دیدگاه ها، پیشــنهادها و انتقــادات ســازنده همــکاران گرامــی و مخاطبان شــرکت فولاد مبارکه اســت.

5هر هفته انعکاس ســؤالات و موضوعات خود و پاسخ مسئولان را در ستون »شــما و فولاد« خبرنامه فولاد بخوانید.
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تست گرم خط تولید کلاف فولاد سرمد ابرکوه با موفقیت انجام شد
با تلاش تیم مهندسی و کارگران شرکت صنایع آهن و فولاد سرمد ابرکوه، تست گرم خط تولید کلاف این شرکت با حضور مدیرعامل و جمعی از معاونان و مدیران شرکت با موفقیت کامل انجام شد. علیرضا رحیم، مدیرعامل شرکت صنایع آهن و فولاد سرمد ابرکوه این موفقیت را لطف الهی برشمرد و گفت: اعتماد و 

استفاده از توان متخصصان حرفه ای داخلی، منجر به راه اندازی و بهره برداری از جدیدترین و به روزترین تکنولوژی های روز دنیا در تولید محصول کلاف شد. واحد کلاف سازی شرکت صنایع آهن و فولاد سرمد ابرکوه با ظرفیت اسمی تولید سالیانه ۴۵۰ هزار تن محصولاتی مانند مفتول و سیم فولادی تولید می کند.

رهبر معظم انقلاب اسلامی پیش از ظهر امروز در دیدار 
جمعی از علما، امامان جمعه و مدیــران مدارس علمیه اهل 
ســنت سراســر کشــور، حفاظت از هویــت گران ســنگ »امت 
کید بر اهمیــت وحدت  اســلامی« را ضــروری خواندنــد و بــا تأ
اســلامی و تلاش هــای بدخواهان بــرای مخدوش کــردن آن، 
گفتند: موضــوع »امت اســلامی« به هیچ وجه نبایــد فراموش 

شود.
حضرت آیت الله خامنه ای در این دیدار که به مناسبت آغاز هفته 
کرم )ص( برگزار شد،  وحدت و ایام سالروز ولادت باسعادت نبی ا
گفتند: مسئله هویت امت اسلامی، مسئله ای اساســی و فراتر از 
ملیت است و مرزهای جغرافیایی، حقیقت و هویت امت اسلامی 

را تغییر نمی دهد.
ایشــان با اشــاره به تلاش هــای خصمانه بــرای بی تفــاوت کردن 
مســلمانان به هویت اســلامی خود، افزودند: این خلاف تعالیم 
اسلامی است که یک مسلمان از رنج مسلمانی دیگر در غزه یا دیگر 

نقاط جهان غافل باشد.
رهبر انقلاب اسلامی، علمای اهل سنت را به تکیه بر هویت اسلامی 
و امت اسلامی فراخواندند و با اشاره به طراحی ها و فعالیت های 
سابقه دار بدخواهان برای دامن زدن به اختلاف های مذهبی در 
جهان اسلام به ویژه در ایران، خاطرنشان کردند: آن ها با استفاده 
از ابزارهای فکری، تبلیغی و اقتصادی به دنبال جداسازی شیعه 
و سنی در کشور ما و هر منطقه دیگر اسلامی هستند و با اقداماتی 
همچون وادار کردن افــرادی از طرفین به بدگویــی به لجاجت و 

اختلاف دامن می زنند.
حضرت آیت الله خامنه ای، عــلاج و راه مقابله با ایــن توطئه ها را 
کید کردند: موضوع وحدت نه یک  تکیه بر وحدت خواندند و تأ

کتیک بلکه یک اصل قرآنی است. تا
رهبر انقلاب اســلامی با ابراز تأســف از برخی اقدامات دانســته یا 
نادانســته برای مخــدوش کردن وحدت شــیعه و ســنّی گفتند: 
البته باوجود انبوه توطئه ها، جامعه اهل سنت ما مجدانه با این 
انگیزه های خصمانه مقابله کرده است که گواه آن 15 هزار شهید 
اهل سنت در دفاع مقدس و مقاطع دیگر و شهادت جمع زیادی 

از علمای اهل سنت در راه حق و انقلاب است.
حضرت آیــت الله خامنه ای دســتیابی به هدف مهــم عزت امت 
اســلامی را جز از راه اتحاد میسر ندانســتند و گفتند: امروز یکی از 
گر  واجبات قطعی ،حمایت از مظلومان غزه و فلسطین است و ا
کسی از این تکلیف سرپیچی کند، قطعاً نزد پروردگار مورد سؤال 

قرار خواهد گرفت.

درمحضر ولایت

خبر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

موضوع »امت اسلامی« 
به هیچ وجه نباید فراموش شود

رهبر انقلاب در دیدار جمعی از علما، امامان جمعه و مدیران 
مدارس علمیه اهل سنت سراسر کشور:

فروش توافقی ارز صادرات فولاد
 در بازارچه های مرزی

رئیس اتاق بازرگانی ایران اعلام کرد که ارز صادرات فولاد 
در بازارچه های مرزی به صورت توافقی به فروش برسد. 

گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از اقتصاد آنلاین، صمد  به 
حسن زاده، رئیس اتاق بازرگانی ایران در نشست نمایندگان اتاق 
ایران اعلام کرد که قرار است ارز حاصل از صادرات فولاد به صورت 

پایلوت و توافقی در بازارچه های مرزی به فروش برسد.
وی تصریح کرد: این توافق می تواند موضوع و مشکلات فولادی ها 
گر خوب رسیدگی شود، در صادرات سایر کالاها نیز  را رفع کند و ا

اقدام اساسی انجام خواهد شد.
رئیس اتاق بازرگانی ایران اضافه کرد: تقاضای اتاق از دولت این 
است که در جلسه ستاد بودجه، نمایندگان بخش خصوصی 
حضور داشته باشند و لایحه بودجه با نظرخواهی از این بخش 

تنظیم شود.
حسن زاده افزود: متأسفانه در سال های گذشته هیچ نظرخواهی 
در این مورد اتفاق نیفتاده است و امروز شاهد هستیم که هر 1۲ 

رشته صنعت به جز صنعت غذایی در رکود به سر می برند.
وی گفت: خواسته بخش خصوصی این است که تعیین تکلیف 
نرخ ارز در بودجه 1۴۰۴ به صورت شفاف دیده شود. نباید بستر 
برای جهش بیشتر نرخ ارز و به تبع آن افزایش هزینه مواد اولیه و 

تورم تولیدکنندگان فراهم شود.
حسن زاده خاطرنشان کرد: پیشنهاد اتاق ایران به دولت کاهش 
قیمت گذاری های دستوری در لایحه بودجه است. همچنین لازم 
است مشوق هایی برای جبران زیان های ناشی از قطع برق و گاز 

برای صنایع دیده شود.

محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه به همراه 
جمعی از معاونان و مدیران شرکت، روز یک شنبه ۲۴ 
شهریورماه، از روند نوسازی و تعمیرات اساسی خط 

تاندم میل پنج قفسه ای ناحیه نورد سرد از نزدیک بازدید کرد.
وی در پایان بازدید خود از این طرح توسعه ای بسیار مهم و حساس 
تصریح کرد: نوسازی و تعمیرات بسیار سخت و پیچیده نورد سرد شامل 
1۲۴ هزار نفر ساعت در جبهه های کاری مختلف تاندم میل، اسیدشویی 
شماره یک و بیش از ۲۰ جرثقیل در جبهه های کاری مختلف طی دو هفته، 

توسط بیش از ۸۰ نفر به طور هم زمان در حال انجام است.
کنون پیشرفت خوبی داشته  کید بر اینکه این عملیات تا طیب نیا با تأ
است، تصریح کرد: این تعمیرات که ۴ یا 5 سال پیش برای انجام آن 
درصدد استفاده از دانش صاحبان تکنولوژی بودیم، امروز به دست 
توانمند تلاشگران فولاد مبارکه و پیمانکاران این شرکت در قالب یک کار 
تیمی بسیار منسجم و ارزشمند در زمان مشخص و طبق برنامه ریزی 
انجام  شده و حتی در برخی جبهه های کاری جلوتر از برنامه در حال 

انجام است.
به گفته مدیرعامل فولاد مبارکه، انجام چنین پروژه هایی به دست کارکنان 
متخصص شرکت و شرکت های پیمانکار داخلی نشان دهنده بلوغ 
سازمانی، تسلط همکاران ما در خط تولید، واحد توسعه، واحد بهره بردار، 
پیمانکاران و تکنولوژی خط است و این امر نویدبخش آینده ای روشن 
برای فولاد مبارکه است. امروز بلوغ سازمانی فولاد مبارکه را بعینه مشاهده 
کردم؛ ازاین رو امیدوارم به لطف الهی، این تعمیرات با موفقیت کامل 
انجام شود و برگ زرین دیگری به دفتر افتخارات شرکت که همه به دست 

همکارانم حاصل شده، اضافه شود.
نوسازی تاندم میل نورد سرد پس از سی سال با اتکا به 

توان فنی کارشناسان داخلی
معاون بهره برداری فولاد مبارکه نیز در حاشیه این بازدید در مصاحبه با 
کثرِ تولید با  خبرنگار فولاد گفت: در راستای پیاده سازی استراتژی حدا
تمرکز بر تولید محصولات ویژه، یکی از راهکارها و راهبردها این است که 
خطوط تولید شرکت را به تکنولوژی های روز دنیا مجهز کنیم. در این 
میان برای فولاد مبارکه مهم ترین راهکار این است که با بهینه سازی و 
به روزرسانی خطوط فعلی، شرایط را برای تولید محصولات با ارزش افزوده 

بالاتر آماده کنیم.
افزایش توان رقابت و تنوع تولید با نوسازی خط تاندم

غلامرضا سلیمی تصریح کرد: در همین زمینه، یکی از اقداماتی که طی 
چند مرحله در دستور کار قرار گرفت و در حال اجراست، به روزرسانی خط 
تاندم نورد سرد شرکت است. با به بار نشستن این پروژه خواهیم توانست 
کنون نمی توانستیم تولید کنیم با کمترین میزان ضایعات  گریدهایی را که تا
و با عرض های متفاوت و البته با کمترین میزان مصارف انرژی و مواد اولیه 

تولید نماییم.
وی بـا بیـان این کـه به روزرسـانی ها تـوان رقابت پذیـری شـرکت را نیـز 
افزایـش خواهـد داد تصریـح کـرد: از چند سـال قبـل برنامه نوسـازی خط 
تانـدم و بـه عبـارت دیگـر بـه روز کـردن خـط تانـدم میـل و تغییـر سیسـتم 
اعمـال فشـار غلتک هـا روی ورق در دسـتور کار بـود؛ امـا ازآنجا کـه فقـط 
فولاد مبارکـه در کشـورمان تـوان تولیـد ورق هـای سـرد موردنیاز بسـیاری 
از صنایع داخلـی را دارد، کمبود عرضه محصول به بـازار می تواند التهاب 
بازار داخل را به همراه داشـته باشـد؛ بنابراین فولاد مبارکه نمی توانسـت 

خطـوط تولیـد را متوقـف کنـد. البتـه مشـکلات دیگـری نظیـر تحریم هـا و 
عدم امکان حضور کارشناسـان خارجـی در کشـورمان و نبود دانـش لازم 
بـرای به روزرسـانی خطـوط نیز مشـکل دیگری بـود کـه ایـن کار را بـا تأخیر 

بیشـتر مواجـه سـاخت.
پذیرفتن ریسک بالای توقفات با مدیریت کردن میزان 

تولید در زمان های مختلف
معاون بهره برداری افزود: علی رغم همه مشکلات یادشده، با توجه به 
این که نمی توانستیم متوقف شویم و از عرصه رقابت جا بمانیم، خطر این 
توقفات را با مدیریت میزان تولید در زمان های مختلف متقبل شدیم و از 
سال گذشته تصمیم گرفتیم پروژه نوسازی تاندم پنج قفسه ای نورد سرد 

فولاد مبارکه را عملیاتی کنیم.
وی در تشریح چگونگی اجرای این پروژه گفت: در این خصوص، اجرای 
پروژه را در چند فاز تعریف کردیم و فازهای مختلف را در زمان های مختلف 
انجام دادیم؛ به طوری که با ذخیره سازی و تولید زودتر از زمان بندی 
معمول، توانستیم میزان مناسبی محصول ذخیره سازی کنیم و خیال بازار 

و مشتریان را بابت تحویل به موقع محصولات آسوده نماییم.
سلیمی با بیان اینکه در سال گذشته دو فاز این پروژه مهم انجام شده 
است، گفت فاز سوم اصلی آن در حال انجام است و طی آن به روزرسانی و 
بهینه سازی تجهیزات در بخش های هیدرولیک، مکانیک، اتوماسیون 
و برق به خوبی شروع شده است. پیش بینی می کنیم که اقدامات لازم 

مطابق با برنامه پیش برود.
بلوغ سازمانی از بارزترین دستاوردهای این عملیات 

نوسازی
وی با بیان اینکه در حین اجرای این پروژه برخی نکات وجود دارد که 
اهمیت آن ها از تولید محصولات جدید در آینده این خط کمتر نیست 
گفت: نکته اول جسارت و شجاعت انجام کار است که واقعاً درخور توجه 
، درحالی که تجربه  و تحسین است. پذیرش ریسک های بالای این کار
قبلی از آن در کشورمان نبود، به اعتمادبه نفس فنی قوی نیاز داشت 
که الحمدالله در نزد همکاران ما وجود داشت. نکته دوم حمایت های 
مدیریتی از طرف مدیریت عالی سازمان بوده که بهترین پشتوانه و مایه 
دلگرمی همکاران است. با اتکا به این موارد مشاهده می کنیم که همکاران 
این پروژه را به خوبی پیش می برند. به خوبی می توانیم ارزش وجود سرمایه 
انسانی دانش محور را در فولاد مبارکه لمس کنیم. نکته بعدی بلوغ 
سازمانی است که باعث شده همه همکاران و بخش های مختلف پای کار 
باشند و سازمان و کارهای آن را از آن خود بدانند. نکته بعدی کار گروهی 
است که به صورت منسجم و قوی با مشارکت نیروهای امانی پیمانکار در 
همه رده های مدیریتی اعم از مدیریت پشتیبانی تا سایر مدیریت های 

توسعه، تکنولوژی، خرید، تعمیرات و حمل ونقل وجود داشت.
چابکی و سرعت در کارها یکی دیگر از دستاوردها

معاون بهره برداری از چابکی و سرعت در کارها به عنوان دیگر نکته حائز 
اهمیت در این فرایند نام برد و گفت: با توجه به اینکه باید سفارش های 
مشتری به موقع تولید و تحویل شود، این پروژه را باید در مدت زمان 
تعیین شده و حتی کمتر انجام دهیم؛ بنابراین باید پیشرفت پروژه را 

لحظه به لحظه رصد کنیم.
وی خاطرنشان کرد: در این عملیات تعمیراتی و نوسازی بزرگ، تجهیزاتی 
را در خط تولید دمونتاژ و مونتاژ کرده ایم که طی این سی سال گذشته 
اساساً هیچ کس سراغ آن ها نرفته بود. در این مدت به صورت ممتد در 

کنون با اتکا به دانش فنی همکاران، اقدامات لازم با  مدار تولید بوده اند و ا
چابکی هرچه تمام تر روی آن ها در حال انجام است.

به گفته معاون بهره برداری فولاد مبارکه، با انجام این پروژه، هم از لحاظ 
کیفی هم از لحاظ کمّی، اتفاقات خوبی خواهد افتاد و با نصب تجهیزات 
جدید روی خط برخی توقفات ناخواسته قبلی به خودی خود حذف 
خواهند شد و چنانچه به تعمیرات نیاز باشد نیز با تغییرات انجام شده 
در خطوط، راحت تر می توانیم اقدامات لازم را عملیاتی کنیم. همچنین 
ج از سفارش یا غیرقابل قبول به شدت کاهش پیدا  محصولات خار
می کند. نکته سوم اینکه زمان تعمیرات نیز بسیار کمتر خواهد شد و در 
نتیجه شاهد افزایش تولید خواهیم بود. بنابراین افزایش کمیت و کیفیت 
تولید و امکان تولید برخی از گریدهایی که پیش از این امکان تولید آن ها را 

نداشتیم، میسر خواهد شد.
وی در خاتمه سخنان خود از مدیرعامل شرکت که با حضور خود به 
همکاران قوت قلب دادند و همچنین از همه معاونت ها و مدیریت ها 
و شرکت های پیمانکار حاضر در پروژه تشکر و قدردانی و اظهار 
امیدواری کرد به یاری خداوند این پروژه به موقع و با بهترین کیفیت 

به نتیجه برسد.
اجرای تعمیرات اساسی تاندم میل نورد سرد فولاد 

مبارکه؛ اولین تجربه شرکت ایریسا در مقام یک شرکت 
General Contractor

کبر گلبو، مدیرعامل شرکت ایریسا نیز در حاشیه بازدید مدیرعامل  ا
فولاد مبارکه از پروژه »نوسازی، تعمیرات و جایگزینی سیستم اعمال 
نیرو )سِرمِس( با فناوری جدید کپسول هیدرولیک« خط تاندم میل 
پنج قفسه ای نورد سرد فولاد مبارکه گفت: پروژه نوسازی و تعمیرات 
اساسی خط تاندم میل پنج قفسه ای ناحیه نورد سرد، شامل کلیه 
بخش ها اعم از مکانیک، هیدرولیک، برق، الکترونیک، اتوماسیون و ابزار 
دقیق توسط شرکت ایریسا در حال انجام است. این پروژه اولین تجربه 
شرکت ایریسا در مقام یک شرکت General Contractor است که همه 
کنون  واحدهای مختلف را درگیر کرده و با حمایت های صورت گرفته تا

موفقیت آمیز بوده است.
وی خاطرنشان کرد: مدت زمان اجرای این پروژه که از ۲۰ شهریورماه 
آغاز شده، 15 روز است و تا 5 مهرماه به پایان خواهد رسید. علی رغم 
چالش های موجود و باز نشدن بخشی از اسکرودان های این خط پس از 
35 سال کار مداوم، در حال حاضر حدود 5 درصد از برنامه جلوتر هستیم و 

برای آغاز تست های گرم از اواخر این هفته آمادگی کامل داریم.
جایگزینی تجهیزات جدید به جای تجهیزات قدیمی و

 از رده خارج
مسعود سلیمی، مدیر امور اتوماسیون صنعتی شرکت ایریسا هم اضافه 
کرد: پروژه تعویض سِرمِس ها که همان تجهیزات اعمال نیرو هستند 
و برای رولینگ و تنظیم غلتک قفسه ها مورد استفاده قرار می گیرند و 
همچنین سیلندرهای لانگ استروک، به دلیل قدیمی شدن تجهیزات 
قبلی، توسط شرکت ایریسا در حال انجام است. بخشی از این تجهیزات 
قدیمی با روغن و گریس و بخش دیگری از آن ها که به صورت مکانیکی و 

اسکرودان فعالیت داشته است.
در این پروژه که از ۶ سال پیش تعریف و برنامه ریزی شده، همه تجهیزات 
قدیمی اعم از اسکرودان مکانیکی و سِرمِس را حذف و کپسول هیدرولیک 

لانگ استروگ را جایگزین آن ها کردیم. 

امروز بلوغ سازمانی فولاد مبارکه را به روشنی مشاهده کردم
مدیرعامل فولاد مبارکه در بازدید از روند پیشرفت پروژه نوسازی و تعمیرات اساسی خط تاندم میل پنج قفسه ای:

ده
ی زا

د تق
حام

    
 

 نوسـازی و تعمیـرات اساسـی خـط تاندم میـل 
پنج قفسـه ای ناحیـه نـورد سـرد کـه ۴ یـا ۵ سـال 
پیش برای انجـام آن درصـدد اسـتفاده از دانش 
صاحبـان تکنولـوژی بودیـم، امـروز بـه دسـت 
توانمند تلاشگران فولاد مبارکه و پیمانکاران این 
شـرکت در قالـب یـک کار تیمـی بسـیار منسـجم و 
ارزشـمند در زمـان مشـخص و طبـق برنامه ریـزی 
انجـام  شـده و حتـی در برخـی جبهه هـای کاری 

جلوتـر از برنامـه در حـال انجـام اسـت

در ایـن عملیـات تعمیراتـی و نوسـازی بـزرگ، 
تجهیزاتی را در خط تولید دمونتاژ و مونتاژ کرده ایم 
کـه طـی ایـن سـی سـال گذشـته اساسـاً هیچ کـس 
سـراغ آن هـا نرفتـه بـود. در ایـن مـدت به صـورت 
کنـون بـا اتـکا بـه  ممتـد در مـدار تولیـد بوده انـد و ا
دانـش فنـی همـکاران، اقدامـات لازم بـا چابکـی 
هرچه تمام تـر روی آن هـا در حـال انجـام اسـت
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گواهینامه تحقیق و توسعه با رتبه پیشرفته کشوری به »فخوز« اعطا شد
شرکت فولاد خوزستان موفق به دریافت گواهینامه تحقیق و توسعه با رتبه پیشرفته کشوری در حوزه فلزات اساسی شد. دست یابی به رتبه تحقیق و توسعه کشوری و گواهی تحقیقات استانی، پیش نیاز استفاده شرکت ها از مزایای قانون جهش تولید دانش بنیان در کشور است. بر اساس این قانون، شرکت هایی که در زمینه 
، فعالیت های دانش بنیان، تولید محصولات پیشرفته و بومی سازی فعالیت مؤثر دارند، شامل دریافت تسهیلات می شوند. رتبه پیشرفته امکان استفاده از بند ب و ت ماده ۱۱ قانون جهش تولید دانش بنیان و استفاده معافیت های مالیاتی مصوب قانون مذکور را به شرکت ها می دهد. تحقیق و توسعه، انرژی های تجدیدپذیر

 خـبــــــــــــــــــر       خـبــــــــــــــــــر      

5.4

1.7

8

کاهش 5.۴ درصدی تولید فولاد ایران در پنج ماهه 
نخست سال جاری به دلیل بی برقی

بنا بر اعلام انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، بی برقی، 
تولید فولاد ایران در پنج ماهه نخست سال جاری را 5.۴ درصد 

کاهش داد.
بــه گــزارش خبرنــگار فــولاد و بــه نقــل از صداوســیما، انجمــن 
تولیدکنندگان فــولاد ایــران با انتشــار آمــار تولید فولاد کشــور در 
پنج ماهه امســال اعلام کرد کــه محدودیت های شــدیدتر برقی 
نســبت به ســال گذشــته، تولید پنج ماهه فــولاد میانی کشــور را 
حدود 7۰۰ هزار تن به ارزش بیش از 3۰۰ میلیون دلار کاهش داده 
است. بنابراین بیشترین نرخ افت تولید زنجیره فولاد در نبشی و 
ناودانی، میلگرد و شــمش فولادی به ترتیب بــا 13.۶ و ۹.۲ و 7.۹ 

درصد کاهش بوده است.
تولید آهن اســفنجی در برابر کاهــش 5.۴ درصــدی تولید فولاد 
میانــی، افزایــش 11.۶ درصــدی داشــت. ایــن خبــر خوبــی برای 
فولادســازان به ویژه کارخانه های ذوب القایی است؛ همچنین 
تولید گندله سنگ آهن با کاهش ۲ درصدی روبه رو شد که این امر 

موجب نگرانی تولیدکنندگان آهن اسفنجی شده است. 

۱.۷ میلیون ساعت کار بدون حادثه در پایافولاد

به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از دنیای معدن، عاطفه 
برومند، مدیر واحد HSE شرکت پایافولاد کویر یزد گفت: با وجود 
گون،ما در سه ســال، 1.7 میلیون  مشــکلات و چالش های گونا

ساعت کار بدون حادثه در پایافولاد داشته ایم.

کاهش ۸ درصدی صادرات فولاد کشور

بررســی آمــار گمــرک جمهــوری اســلامی ایران نشــان 
می دهــد کــه مجمــوع صــادرات فــولاد کشــور )فــولاد میانی و 
محصولات فولادی( در سال پنج ماهه نخست سال جاری، ۴ 
میلیون و ۱۲5 هزار تن بوده که نســبت به مدت مشــابه سال 
گذشــته، کاهش ۸ درصــدی را نشــان می دهــد. همچنین در 
پنج ماهه نخست امسال، صادرات گندله با رشد ۲5 درصدی 
به بیــش از ۴.۷ میلیون تــن و صادرات کنســانتره بــا کاهش ۱ 

درصدی به ۲.۸ میلیون تن رسید.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از پترومالز، در پنج ماهه نخست 
سال جاری، صادرات فولاد میانی کشور، ۲ میلیون و 535 هزار تن 
بوده که کاهش 1۸ درصدی را نسبت به مدت مشابه سال قبل 

نشان می دهد.
کل صادرات محصولات فولادی کشور در پنج ماهه نخست سال 
جاری، 1 میلیون و 5۹۰ هزار تن بوده که نســبت به مدت مشــابه 
ســال گذشــته، افزایش 15 درصــدی را نشــان می دهــد. از میان 
محصولات فــولادی، ســهم صــادرات مقاطــع طویل فــولادی، 
1 میلیــون و ۴5۲ هزار تن بــوده و صادرات این مقاطــع ۲۲ درصد 
افزایش یافته است. حجم صادرات میلگرد شاخه که بیشترین 
سهم را از میان صادرات کل محصولات فولادی دارد، در پنج ماهه 
نخســت ســال جاری، 1۴ درصد افزایش یافته و بــه ۹75 هزار تن 
رسیده است. صادرات میلگرد کلاف نیز ۸۹ درصد افزایش یافته 
و بــه ۲5۲ هزار تن رســیده اســت. حجــم صــادرات مقاطع تخت 

فولادی نیز با کاهش ۲۹ درصدی به 13۸ هزار تن رسیده است.
گفتنی اســت در پنج ماهه نخســت ســال جاری حجم صادرات 
آهن اسفنجی 5۰۸ هزار تن بوده اســت که کاهش 31 درصدی را 
نشان می دهد. حجم صادرات کنسانتره سنگ آهن در پنج ماهه 
نخســت ســال جــاری، ۲ میلیــون و ۸1۶ هزار تــن بوده اســت که 
کاهش 1 درصــدی را نســبت به مدت مشــابه ســال قبل نشــان 
می دهد. حجم صادرات گندله نیز در پنج ماهه نخســت ســال 
جاری با رشد ۲5 درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل به ۴ 

میلیون و 717 هزار تن رسیده است.

عدد خبر

درصد

 میلیون

درصد

مدیر مجتمع فولاد سبا ضمن اعلام این خبر گفت: در راستای اهداف توسعه 
سبد محصولات گروه فولاد مبارکه،  کارکنان با دانش و توانمند مجتمع فولاد سبا 

در آخرین هفته شهریورماه موفق به تولید چهار گِرید جدید فولادی شدند.
قاسم خوشدل پور تصریح کرد: کلاف های ورق فولاد زنگ نزن مارتنزیتی ۴۲۰، فولاد HE490D، کلاف 

فولادی S500MC و  SPFH590 در محدوده ضخامت های ۲ تا ۶ میلی متر تولید شد.
وی افزود: نیازی دیگر از صنایع خودروسازی با تولید ورق گرم فولاد HE490D به ویژه در 
ضخامت های پایین ۲ و ۲.5 با همت و تلاش همکارانمان در مجتمع فولاد سبای فولاد مبارکه برای 
اولین بار در کشور رفع شد. این کیفیت فولادی در ساخت شاسی خودروهای سبک و سنگین و 

قطعات تقویتی اتومبیل ها کاربرد دارد.
در پی کسب این موفقیت، مدیر عملیات و جمعی از رؤسا و کارشناسان بخش های مختلف 

فولاد سبا پیرامون تولید این محصولات جدید چنین گفتند:

بهمن خلیلی، مدیر عملیات مجتمع فولاد سبا:
راهبرد مجتمع فولاد سبا، توسعه سبد محصولات در راستای پاسخ گویی به نیاز بازار 

داخل کشور

کارکنان غیور و با درایت مجتمع فولاد سبا بار دیگر با افتخارآفرینی، یکی از نیازهای اصلی صنایع 
داخلی و به ویژه صنعت خودروسازی را پاسخ گفتند و توانستند چهار گرید جدید دیگر در این 

مجتمع تولید کنند.
این برای نخستین بار است که کلاف فولادی گرید HE490D در این مجتمع بزرگ صنعتی تولید 
شده است. این نوع فولاد از خانواده فولادهای کم آلیاژ استحکام بالاست. ضخامت کلاف های 
تولیدی ۲ و ۲.5 میلی متر بوده و در ساخت شاسی خودروهای سبک و سنگین و قطعات تقویتی 
اتومبیل ها کاربرد دارد. راهبرد مجتمع فولاد سبا توسعه سبد محصولات با تولید کمّی و کیفی 
کثری، خلق ارزش پایدار برای کلیه ذی نفعان و ایستادن در جایگاه ممتاز در صنعت فولاد  حدا

کشور عزیزمان ایران است.
از تلاش و زحمات شبانه روزی همکاران عزیز تولیدی و پشتیبانی و کلیه پیمانکاران تشکر می کنم و 
قدردان حمایت های مدیریت ارشد فولاد سبا و فولاد مبارکه هستم. همچنین این موفقیت ارزشمند 

را به همه ذی نفعان گروه فولاد مبارکه تبریک عرض می نمایم.

آرش حاجی پور، رئیس برنامه ریزی و متالورژی:
استراتژی مجتمع فولاد سبا در حوزه توسعه سبد محصولات، تولید گریدهایی است که 

در کشور تولید نشده
 

با توجه به دانش و مهارت کارکنان مجتمع فولاد سبا و همچنین احاطه آن ها بر تکنولوژی خطوط 
CSP به عنوان یکی از جدیدترین تکنولوژی های فولادسازی روز دنیا، استراتژی این مجتمع در حوزه 
توسعه سبد محصولات، تولید گریدهایی است که در کشور تولید نشده و یا تولید آن ها با چالش های 
جدی همراه است. در این میان صنایع خودروسازی با توجه به اهمیتی که در اقتصاد کشور، رفاه 
مردم و مسائل زیست محیطی دارند همواره از پراهمیت ترین مشتریان صنعت فولاد بوده اند و نیاز 
آن ها استفاده از فولادهای پر استحکام جهت کاهش وزن خودرو و افزایش ایمنی سرنشینان است.

گِرید HE490D که جزو گریدهای پراستحکام خودرویی است و در خودروهای روز دنیا کاربرد دارد، 
علی رغم اعلام نیاز صنایع خودروسازی، با توجه به پیچیدگی های تولید آن تا کنون در کشور تولید 
نشده بود؛ بنابراین در اولویت تولید مجتمع فولاد سبا قرار گرفت که طراحی، برنامه ریزی و تولید آن 
به همت کارکنان فرهیخته و زحمتکش مجتمع فولاد سبا و بدون هیچ گونه کمک خارجی انجام شد.

سیروس اسدی، رئیس فولادسازی:
تشکیل جلسات کارشناسی؛ تمهیدات لازم برای ساخت این ذوب در متالورژی ثانویه

در واحد فولادسازی برای تولید ذوب گرید HE490D، پس از تشکیل جلسات کارشناسی در خصوص 
دما و آنالیز ارسالی به ریخته گری، تمهیدات لازم برای ساخت این ذوب در متالورژی ثانویه، عملیات 

تصفیه و کاهش ناخالصی ها و گوگرد و رسیدن به دما و آنالیز نهایی صورت گرفت.

مهدی ناظم الرعایا، رئیس نورد گرم:
از پارامترهای مهم این محصول آنالیز شیمیایی و استحکام این ورق هاست

در راستای افزایش رضایت مشتریان و خلق ارزش افزوده بیشتر در مجتمع فولاد سبا و جلوگیری از 
واردات محصولات موردنیاز بازار، کارگروه های تخصصی از واحدهای تولیدی و پشتیبانی تشکیل 

می شود و نیازها و چالش های مربوطه مورد بررسی و آنالیزهای متعددی قرار می گیرد.
پس از محاسبات دقیق و شبیه سازی ها و آماده سازی شرایط برای اولین بار این محصول مهم در 
مجتمع فولاد سبا در ضخامت های ۲، ۲.5 و 3 میلی متر با موفقیت انجام شد. از پارامترهای مهم این 
محصول آنالیز شیمیایی و استحکام این ورق هاست که به شکرانه خداوند تمامی استانداردهای 
آزمایشگاهی مورد تأیید قرار گرفتند. خلق این ارزش مهم و استراتژیک مرهون تخصص، تجربه و 

بهبودهای مستمر در این مجموعه عظیم است.

علیرضا فرجی، رئیس حمل مواد:
انجام آماده سازی فروآلیاژها در مقادیر موردنیاز گرید در بازه زمانی مشخص

با توجه به میزان بالای مصرف فرو آلیاژ در گرید HE490D و نبود روتین کارگاه حمل مواد در خصوص 

مصارف بالای فروآلیاژ یک گرید خاص، آماده سازی فروآلیاژها در مقادیر موردنیاز گرید در بازه زمانی 
مشخص انجام شد. همچنین با انجام کالیبراسیون و افزایش دقت سیستم های توزین در کوره 
پاتیلی با کمترین انحراف در آنالیز در تولید این گرید، با کارکنان تولید، تعمیرات و پیمانکاران مقیم 

واحد مشارکت داشته ایم.

حامد صفاری، کارشناس متالورژی و روش های تولید:
PSA B53 3316 مطابق با استاندارد پژو فرانسه HE490D فولاد

امروزه خودروسـازان به دنبـال ارتقای کیفیت، افزایـش ایمنی و کاهش آلایندگی ها هسـتند. 
ایـن مهـم جـز بـا اسـتفاده از فولادهـای کم آلیـاژ اسـتحکام بـالا کـه نسـبت اسـتحکام بـه وزن 
بیشـتری دارنـد محقـق نمی شـود. پـس از بررسـی دقیـق نیـاز خودروسـازان، طراحـی و تولیـد 
فـولاد HE490D در واحـد متالـورژی و روش هـای تولیـد سـبا انجـام شـد. ایـن فـولاد مطابق با 
استاندارد پژو فرانسـه PSA B53 3316 تولید و خواص مکانیکی و ریزساختاری آن در تطابق 

با اسـتاندارد اسـت. 
از این گرید فولادی در ساخت قطعات تقویتی شاسی خودروهای سبک و سنگین استفاده می گردد. 
از شاخص های طراحی این گرید می توان به استفاده بهینه از عناصر میکروآلیاژی و تنظیم دقیق 
پارامترهای ترمومکانیکالی اشاره کرد. این مهم با تلاش همدلانه با پشتوانه تجربه و تخصص همکارانم 

در مجتمع فولاد سبا محقق شد.

قباد جمال عشینی، کارشناس فرایند تولید:
در فرایند تولید این گرید، نخستین نورد در ضخامت متوسط با موفقیت انجام شد

به دلیل پیوستگی خط تولید CSP و ورود مستقیم اسلب تولیدشده در ریخته گری با شرایط سرعت و 
دمای نامشخص به نورد فینیشینگ، تولید ورق با ضخامت ۲ میلی متر در نخستین آزمایش، نتیجه 
دانش، تجربه و تلاش همکاران فولاد سبا و شرکت ایریسا بوده است. این موفقیت با بهره گیری از 
دانش کسب شده، ترند کردن شرایط و پارامترها، تنظیم سیستم ها و تریم لحظه ای ماشین آلات نورد، 
پیش از شروع و در حین نورد گرید HE490D حاصل شده است. در فرایند تولید این گرید، با مشاهده 
شرایط نورد اسلب های میکس و اتخاذ اقدامات پیشگیرانه در تنظیم سیستم های اتوماسیون، 
نخستین نورد در ضخامت متوسط با موفقیت انجام شد و بلافاصله اصلاح پارامترها صورت گرفت. 
پس از این اقدامات، تولید ورق های با ضخامت های سفارش داده شده از ۲ تا 5 میلی متر با کیفیت 

مطلوب امکان پذیر شد.

ناصر گنجی، کارشناس فرایند تولید:
با به کارگیری این دانش و تجربه و مهارت ،به مجموعه توانمندی های تولیدی ناحیه 

افزوده شد

ریخته گری به عنوان قلب هر کارخانه فولادسازی اهمیت ویژه ای در تولید محصولات فولادی 
به عنوان پرمصرف ترین آلیاژ جهان دارد. در مجتمع فولاد سبای فولاد مبارکه با استفاده از دو ماشین 
ریخته گری تختال نازک )thin slab( و کارکنان توانمند، مجموعه متنوعی از گریدهای فولادی قابلیت 
تولید دارد. با به کارگیری این دانش و تجربه و مهارت به تازگی گرید خودرویی HE490D که در دسته 
میکروآلیاژی ها جای دارد با موفقیت ریخته گری گردید و به مجموعه توانمندی های تولیدی این 

ناحیه افزوده شد.

کبر غلامعلیان، شیفت فورمن تولید و تعمیرات اضطراری ریخته گری: ا
گی هـای آنالیـزی و دمـای ریخته گـری ایـن گرید حساسـیت پروسـه را مضاعف  ویژ

سـاخته بود

بـار دیگـر فعـل خواسـتن توسـط همـکاران پرتـلاش واحـد ریخته گـری صـرف شـد و توانسـتیم بـا 
بهره گیری از تجربیات و مهارت کسب شده در طول سالیان گذشته و هدایت مؤثر مدیریت واحد، 
گریـد HE490D را با موفقیـت کامل ریخته گـری کنیم. ویژگی هـای آنالیـزی و دمای ریخته گـری این 
گرید حساسیت پروسه را مضاعف می کرد، ولی با همکاری فعال در مجموعه و با همفکری و همدلی 
همکاران در بازرسـی و تعمیرات و آماده سـازی ماشین و تهیه دسـتورالعمل ها و پارامترهای مؤثر و 
مرتبط بـا این گریـد، فراینـد به بهترین شـکل ممکـن طـی گردیـد و گام دیگـری بـرای تأمیـن اهداف 

سازمان و کشـور برداشـته شد.

اصغر شکراللهی، تکنسین تولید نورد گرم:
برای تولید این گرید، دبِی خنک کننده واتروال دقت و حساسیت زیادی می طلبید که با 

محاسبات و دقت کافی انجام شد

برای تولید گرید جدید ریخته گری جلسات متعددی با کارگروه مربوطه برگزار شد و در یک جلسه 
سه دقیقه ای نیز پیش بینی ها و محاسـبات لازم برای موارد اضطراری ایمنی نظیر فرایند تولید، 

پیچیدگی، برش کاری ورق و انتقال آن ها برای کارکنان تولید نورد تشریح شد.
از دیگر موارد مهم تولید این گرید دبِی خنک کننده واتروال بود که دقت و حساسیت زیادی می طلبید 

که از قبل، برای تولید این ورق با محاسبات و دقت کافی انجام شد.

شایان ذکر است توضیحات بیشتر پیرامون گریدهای تولیدی جدید در فولاد سبا در شماره های آتی 
خبرنامه فولاد به سمع و نظر شما خوانندگان محترم خبرنامه فولاد خواهد رسید.

قاسم خوشدل پور
مدیر مجتمع فولاد سبا 

مهدی ناظم الرعایا
 رئیس نورد گرم

آرش حاجی پور
رئیس برنامه ریزی و متالورژی

حامد صفاری
 کارشناس متالورژی و روش های تولید

ناصر گنجی 
کارشناس فرایند تولید

اصغر شکراللهی
 تکنسین تولید نورد گرم

بهمن خلیلی 
مدیر عملیات مجتمع فولاد سبا

علیرضا فرجی
رئیس حمل مواد

سیروس اسدی
 رئیس فولادسازی

قباد جمال عشینی
 کارشناس فرایند تولید

کبر غلامعلیان ا
شیفت فورمن تولید و تعمیرات 

اضطراری ریخته گری

اضافه شدن چهار گِرید جدید
 به سبد محصولات گروه فولاد مبارکه و صنعت فولاد کشور

در مجتمع فولاد سبا حاصل شد؛
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خـبــــــــــــــــــر            
خبر بین الملل

گوست را به  بحران فولاد چین، تولید آ

کمترین میزان از سال ۲۰۱۷ رساند

تولید فولاد چین در ماه اوت ۱۰درصد کمتر از سال قبل 
بود. این کاهش به دلیــل قیمت پایین و تقاضای کم اســت. 
تولید فــولاد خــام بــا ۱۰.۴ درصد کاهــش بــه ۷۷.9 میلیون تن 
رسید. مجموع حجم ۸ ماه اول سال نیز 3.3 درصد کمتر شد. 

به گزارش خبرنگار فــولاد و به نقل از آرتان پــرس، بلومبرگ اعلام 
گوســت بیــش از 1۰ درصد  کرده اســت تولید فولاد چیــن در ماه آ
نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش یافته، زیرا این صنعت از 

تحت تأثیر قیمت پایین و کاهش تقاضا بوده است.
ماه گذشــته دوره بــدی بــرای بزرگ ترین فولادســاز جهــان بود، 
 Baowu Steel Group به طوری که تأمین کننده اصلی چین یعنی
که کارخانه ها برای هر  درباره شرایط بد فزاینده هشدار داد. ازآنجا
تن فولادی که تولید می کردند با ضررهای زیاد مواجه بودند، تعداد 

زیادی از آن ها تصمیم گرفتند کوره های خود را خاموش کنند.
بر اســاس گزارش اداره ملی آمــار چین، تولیــد فولاد خام بــا 1۰.۴ 
درصد کاهش نسبت به سال گذشته به 77.۹ میلیون تن رسیده 
گوست از سال ۲۰17 است و کاهش  است. این ضعیف ترین ماه آ
کلی امسال را نیز گزارش می دهد. مجموع حجم ۸ ماه اول سال با 

3.3 درصد کاهش به ۶۹1.۴ میلیون تن رسید.
تقاضای فولاد چین پس از بیش از دو دهه رشد ناشی از صنعتی 
شدن و شهرنشینی سریع این کشور در حال کاهش است. امسال 
و به ویژه تابستان امسال، ادامه رکود در فعالیت های ساختمانی 
وضعیت را بدتر کرده اســت.  اقتصاد در حال مبارزه چین، از بازار 
ک گرفته تــا اعتمــاد ضعیف مصرف کننــده، بر  آســیب دیده املا
تقاضای نفت نیز تأثیر می گذارد. تولید نفت خام به عنوان معیاری 
برای نشان دادن بهره وری در بزرگ ترین بازار پالایش نفت جهان، 
گوست با ۶.۲ درصد کاهش نسبت به مدت مشابه سال  در ماه آ

قبل به 5۹.۰7 میلیون تن رسید.

یوروفر )EUROFER( خواستار اجرای فوری توصیه های 
بهبود  برای  اروپا  مرکزی  بانک  پیشین  رئیس  گزارش 
رقابت پذیری صنعت فولاد اروپا است و بر لزوم حمایت مالی، 

کید دارد. حذف مجوزهای رایگان و مقابله با واردات ارزان تأ
به گزارش خبرنــگار فولاد و بــه نقــل از آرتان پــرس، اتحادیه فولاد 
اروپــا )EUROFER( در بیانیه ای اعلام کرده اســت که نیاز فوری 
گی، رئیس پیشین بانک  به اجرای توصیه های گزارش ماریو درا
مرکزی اروپا )ECB( برای افزایــش رقابت پذیری صنعت اتحادیه 
گی به طور جامع  اروپا وجود دارد. به گفته این اتحادیه، گزارش درا
عوامل محدودکننده ای را که مانع از کاهش کربن و رقابت پذیری 

صنعت اروپا می شود شناسایی کرده است.
کید بــر ضرورت ادغــام توصیه هــای مربوط به  EUROFER بــا تأ
صنایع انرژی بر، ازجمله انرژی، تجارت، نشت کربن، تأمین مالی 
ک، خواســتار  و بازارهــای پیشــرو، در توافقنامه آینــده صنعت پا
گرت، مدیرکل  کسل ا اقدام فوری از طریق تدابیر مشخص شد. آ
یوروفر، گفت: »نبود یک مورد اقتصادی برای صنعت فولاد در اروپا 
و زنجیره های ارزش آن که نه تنها برای نوآوری و کربن زدایی، بلکه 
برای اقتصاد کل اتحادیه اروپا حیاتی است، باید به سرعت با تدابیر 

مشخص موردتوجه قرار گیرد.«
کیــد کرد که زمان آن فرارســیده اســت که »پیمــان فولاد  گرت تأ ا
اروپا« کــه مجموعــه ای از تدابیر برای صنعــت فولاد اســت، جزو 
توافق وسیع تری باشد که رئیس کمیسیون اروپا اعلام کرده است.
گی به برخی مسائل که بارها  یوروفر اشاره کرده است که گزارش درا
توسط تولیدکنندگان فولاد اروپایی مطرح شده، توجه کرده است. 
به ویژه، از خطرات قابل توجه ناشی از حذف تدریجی مجوزهای 
رایگان و جایگزینی سامانه تجارت انتشار کربن )ETS( با مکانیسم 
تعدیل کربن مرزی )CBAM( سخن گفته شده که ممکن است 
بــه جابه جایی تولیــد منجر شــود. همچنیــن، برای مؤثــر بودن 
CBAM قبل از راه اندازی آن، نیاز به تدابیر اضافی و نظارت دقیق 
بــرای جلوگیــری از دور زدن و انتقــال منابــع، تصمیم گیری های 
صــادرات از اتحادیــه اروپــا و گســترش CBAM بــه بخش هــای 

پایین دستی است.
با وجود افزایش ســهم انرژی های تجدیدپذیر در شــبکه انرژی، 
بــه گفتــه یوروفــر، خانوارهــا و کســب وکارها هنــوز از قیمت های 
پایین انــرژی که می توانــد برای صنعــت اتحادیه اروپا نســبت به 
ایالات متحــده و چیــن یک مزیــت رقابتــی ایجاد کنــد، بهره مند 
نشده اند. صنعت فولاد اروپا به دنبال اقداماتی فوری است که در 

کوتاه مدت به این هدف منجر شود.
این اتحادیه همچنین به لزوم ارائه مشوق ها و منابع مالی برای 
ک اشاره کرده و می گوید که تنها استفاده از  گذر به سمت صنعت پا
صندوق نوآوری اتحادیه اروپا کافی نیست و تنها بخش کوچکی از 
درآمدهای ETS در حال حاضر در جهت کربن زدایی بخش های 
انرژی بر مانند فولاد سرمایه گذاری می شود. یوروفر به ویژه معتقد 
اســت که حمایت باید بــرای هزینه هــای ســرمایه ای و عملیاتی 
از طریــق تخصیــص مجوزهــای ETS صــورت گیــرد. همچنین، 
اســتفاده از بانــک هیــدروژن و قراردادهــای کربــن بــرای تفــاوت 
ک  قیمتی نیز باید به منظور حمایت از انتقال به سمت صنایع پا

موردتوجه قرار گیرد.
توصیه هــای ایــن گــزارش همچنیــن شــامل معرفــی یک ســهم 
حداقلی برای تأمین اجتماعی و مزایده ها برای محصولات فناوری 
دوستدار محیط زیست و اجزای محلی تولید شده است. به گفته 
ک تولیدشده در اتحادیه اروپا ماده کلیدی برای  یوروفر، فولاد پا

ک است. تضمین پایداری زنجیره های ارزش فناوری های پا

ضرورت اقدام فوری برای صنعت فولاد اروپا

بزرگ ترین پروژه فولادسازی ایران تا شهریورماه ۱۴۰۴ راه اندازی می شود
، نه تنها به  ، از راه اندازی پروژه 3 میلیون تنی ورق فولادی این شرکت تا شهریورماه ۱۴۰۴ خبر داد. سید ابوتراب فاضل در این بازدید گفت: پروژه های توسعه ای شرکت توسعه آهن و فولاد گل گهر مدیرعامل شرکت بین المللی توسعه صنایع و معادن غدیر در بازدید یک روزه خود از شرکت توسعه آهن و فولاد گل گهر

تقویت جایگاه این شرکت در صنعت فولاد کشور کمک می کند، بلکه به توسعه اقتصادی منطقه و ایجاد فرصت های شغلی نیز منجر خواهد شد. این پروژه ها به عنوان بخشی از استراتژی کلان برای رشد پایدار و رقابت پذیری در بازارهای داخلی و بین المللی در نظر گرفته شده است.

صندوق  و  مبارکه  فولاد  عامل  مدیران  تسلط 
سرمایه گذاری خطرپذیر این شرکت بر حوزه نوآوری 
و فناوری گواه این است که صندوق سرمایه گذاری 

خطرپذیر فولاد مبارکه با ایده و مدیریت خوبی ایجاد شده است.
فاز اول مجتمع توسعه تکنولوژی فولاد مبارکه روز شنبه ۲۴ شهریورماه 
با حضور معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری 
و محمد یاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در شهرک علمی 
تحقیقاتی اصفهان به بهره برداری رسید و پس از آن عملیات اجرایی فاز 

دوم این مجتمع نیز کلنگ زنی و وارد مرحله اجرا شد.
 به گزارش خبرنگار فولاد، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهوری پس از افتتاح و کلنگ زنی فاز اول و دوم مجتمع توسعه 
تکنولوژی فولاد مبارکه در نشستی با مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه گفت: 
 CVC صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه بزرگ ترین صندوق

و خطرپذیر کشور است.
تسلط مدیران عامل فولاد مبارکه و صندوق سرمایه گذاری 

خطرپذیر این شرکت بر حوزه نوآوری و فناوری
حسین افشین گفت: باعث افتخار است که اولین سفر استانی خود را از 
اصفهان آغاز کردم. با فعالیت های شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان 
و شرکت فولاد مبارکه آشنایی کامل دارم و خوشحالم که بزرگ ترین 
، صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر  صندوق CVC و خطرپذیر کشور

فولاد مبارکه است.
وی افزود: صندوق های سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه و گلرنگ، 
دو صندوق با ثبت دارایی یک همت در کشور هستند که سرمایه گذاری 
یک همتی فولاد مبارکه محقق شده؛ اما تنها 3۰ درصد از سرمایه گذاری 

صندوق گلرنگ محقق شده است.
معاون علمی، فنـاوری و اقتصـاد دانش بنیان فـولاد مبارکه ادامـه داد: 
صنـدوق سـرمایه گذاری خطرپذیـر فـولاد مبارکـه بـا ایـده و مدیریـت 
خوبـی ایجـاد شـده و تسـلط مدیـران عامـل فـولاد مبارکـه و صنـدوق 
سـرمایه گذاری خطرپذیـر ایـن شـرکت بـر حـوزه نـوآوری و فنـاوری گـواهِ 

ایـن موضـوع اسـت.
کرد: توضیحات مدیرعامل فولاد مبارکه درخصوص  وی تصریح 
شرکت های دانش بنیان که موردحمایت این شرکت هستند و همچنین 
نوع فعالیت های آنان نشان داد که مدیرعامل فولاد مبارکه به جزئیات 
عملکرد و فعالیت این شرکت ها مسلط است و عملکرد این مجموعه 
، این مسئله را  در حوزه نوآوری و فناوری واقعی است؛ به عبارت دیگر
به گونه ای احساس کردم که گویی شرکت های دانش بنیان تحت حمایت 

فولاد مبارکه همچون فرزندان این شرکت هستند.
افشین اضافه کرد: کمتر مدیری را در کشور سراغ دارم که علاوه بر تسلط به 
حوزه تخصصی خود، به حوزه فناوری و نوآوری نیز دیدگاه داشته باشد؛ اما 
این مسئله درخصوص مدیرعامل فولاد مبارکه صادق است؛ در صنعت 
فولاد جهان تنها ۲ شرکت به صورت استثنا وجود دارند که ۲۰ درصد از 
بودجه خود را در حوزه های »تحقیق و توسعه« و »تحقیق و نوآوری« 
سرمایه گذاری کنند و عرف سرمایه گذاری در این حوزه ها بین ۲ تا 3.5 
گر در این حوزه ها سرمایه گذاری  درصد از بودجه صنایع فولادی است که ا

نکنیم، از صنعت فولاد جهان عقب خواهیم افتاد.
برای افزایش ۴ برابری بودجه صندوق سرمایه گذاری 

خطرپذیر فولاد مبارکه رایزنی خواهیم کرد
کید کرد: حتماً رایزنی های لازم را انجام خواهیم داد تا بودجه  وی تأ
صندوق CVC یا سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه بتواند از یک 
همت به ۴ همت افزایش پیدا کند و از مدیرعامل فولاد مبارکه هم 
می خواهم تا در این زمینه از ما حمایت کند تا این اتفاق رقم بخورد؛ 
که در صورت افزایش بودجه این صندوق به عنوان صندوق نمونه  چرا
سرمایه گذاری خطرپذیر کشور، تحول بزرگی در صنعت فولاد کشور محقق 
کوسیستم فولاد و نوآوری کشور با  گر این اتفاق رخ دهد ا خواهد شد. ا
تحول بزرگی مواجه می شود و بالطبع سایر سازمان ها نیز می توانند از 

آن الگوبرداری کنند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری گفت: 
بدیهی است با پیشتازی استان اصفهان در حوزه نوآوری و فناوری، دیگر 
استان ها و شهرهای کشور نیز اقدام به فراهم سازی شرایط لازم برای ایجاد 
کوسیستم نوآوری و فناوری خواهند کرد. امروز دو پروژه بزرگ فولاد مبارکه  ا
در حوزه نوآوری و فناوری افتتاح شد که نشان دهنده آینده نگری صندوق 
که این احتمال وجود  سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه است؛ چرا
دارد که در آینده کمبود مواد اولیه صنعت فولاد ازجمله »مگنتیت« در 

آینده بیشتر احساس شود.
گردنم را برای اکوسیستم نوآوری و فناوری و دانش بنیان ها 

گرو می گذارم
معـاون علمی، فنـاوری و اقتصـاد دانش بنیـان رئیس جمهـوری افزود: 
بنابرایـن ایـن اطمینـان را می دهـم کـه قوانیـن موجـود در کشـور را کـه 
مربوط بـه حـوزه نـوآوری و فناوری اسـت به طـور کامـل اجرا کنـم. جای 
بسـی امیدواری اسـت که مسـئولیت قبلی این جانب مربوط به قانون 
مهـم حمایـت از کالای ایرانـی بـوده و در نـگارش بند بـه بند ایـن قانون 
مشـارکت مؤثر داشـته ام. همچنین به قانـون حمایت از جهـش تولید 
دانش بنیـان کـه از دیگـر قوانیـن مهـم حـوزه نـوآوری و فنـاوری اسـت، 

تسـلط کامـل دارم.
وی با بیان اینکه در حال حاضر قوانین مترقی بسیار خوبی در حوزه 
نوآوری و فناوری کشور داریم، اما در اجرا نتوانسته ایم از تمام توان و 

ظرفیت موجود استفاده کنیم، گفت: من این قول را می دهم که حتماً 
این کار را انجام خواهیم داد؛ همان گونه که رئیس جمهوری فرمود گردنم 
را در مقابل حرف هایم گرو می گذارم، بنده هم اعلام می کنم که گردنم را 
کوسیستم نوآوری و فناوری و شرکت های دانش بنیان گرو می گذارم  برای ا

تا بتوانیم تمام قد در این زمینه کمک کنیم.
افشین با بیان اینکه بدیهی است که ذات صندوق های سرمایه گذاری 
گر  خطرپذیر و ذات نوآوری، خطرپذیری آن هاست، تصریح کرد: یعنی ا
اطمینان دارید که پروژه ای صددرصد سودده است، نباید به صندوق 
سرمایه گذاری خطرپذیر وارد شود، بلکه باید از طریق دیگر برای اجرای آن 
که نگاه  تسهیلات پرداخت شود تا به تنهایی کار خود را انجام دهد؛ چرا
پذیرش پروژه ها به صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر، احتمال آسیب پذیر 

بودن و ورشکستگی آن پروژه بوده است.
صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه اولین 

صندوقی است که راه خود را به درستی انتخاب کرده است
وی اضافه کرد: صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه اولین 
صندوقی است که راه خود را به درستی انتخاب کرده است. این صندوق 
اصطلاحاً جاده بازکن صندوق هایی خواهد بود که قرار است از این به بعد 

شکل بگیرند؛ بنابراین قول می دهیم که از این صندوق حمایت کنیم.
معاون علمی فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری اضافه کرد: 
کنون  معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری تا
۲۰۰ میلیارد تومان اعتبار مالیاتی برای صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر 
فولاد مبارکه تعریف کرده و در صورت تکمیل اسناد این صندوق ۲۰۰ 
میلیارد تومان اعتبار مالیاتی دیگر نیز تأیید خواهد شد و آمادگی خود را 

برای حمایت های بیشتر اعلام می کنیم.
معـاون علمـی، فنـاوری و اقتصـاد دانش بنیـان رئیس جمهـوری 
همچنیـن بـه همـراه مدیرعامـل شـرکت فـولاد مبارکـه، رئیـس شـهرک 
علمـی و تحقیقاتـی و رئیـس بنیـاد ملـی نخبـگان اسـتان اصفهـان در 
ادامه بازدیـد خود از شـهرک علمـی و تحقیقاتـی اصفهان، با حضـور در 
نمایشگاه شرکت های سرمایه پذیر صندوق سـرمایه گذاری خطرپذیر 
فولاد مبارکه، از دستاوردهای این مجموعه بازدید کرد. این شرکت ها 
جـزو شـرکت های دانش بنیـان منتخـب پرتفـو از میـان شـرکت های 
دانش بنیـان تحـت حمایـت صنـدوق سـرمایه گذاری خطرپذیـر فـولاد 

مبارکـه بودنـد.
رونمایی از محصول دانش بنیان آنالایزر ارتعاشی با 

حمایت فولاد مبارکه با حضور معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهوری

دانش بنیان  اقتصاد  و  فناوری  علمی،  معاون  بازدید  حاشیه  در 
صندوق  سرمایه پذیر  شرکت های  نمایشگاه  از  رئیس جمهوری 
سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه از محصول دانش بنیان آنالایزر 
ارتعاشی بی سیم شرکت دانش بنیان بهین پایش صبا که با حمایت فولاد 

مبارکه طراحی و تولید گردیده است، رونمایی شد.
این محصول توسط متخصصان حوزه ارتعاشات، الکترونیک و نرم افزار، 
با هزینه ای بالغ بر 55 میلیارد ریال، طی ۲ سال طراحی و تولید شده که 

کاربرد آن عیب یابی ماشین های دوار از طریق آنالیز ارتعاشات است.

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در نشست با معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری مطرح کرد:

استفاده فولاد مبارکه از تکنولوژی روز دنیا و ۱۱ هزار میلیارد 
تومان خرید از شرکت های دانش بنیان در سال گذشته

محمدیاسر طیب نیا، در نشست معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهوری با زیست بوم نوآوری و فناوری گروه فولاد 
مبارکه در خصوص جایگاه فولاد مبارکه در صنعت و اقتصاد کشور 
اظهار کرد: ما در شرکت فولاد مبارکه بهره برداری از تکنولوژی روز دنیا و 
دنباله روی هوشمند از تکنولوژی های جدید را برای کسب موفقیت های 
که طی سه سال گذشته،  خود همواره در دستور کار داشته ایم؛ چرا
چالش های صنعت فولاد و زنجیره فولاد را بررسی کردیم و به این نتیجه 
رسیدیم که باید رویکردهای جدید را اتخاذ کنیم تا بتوانیم همچنان در 

جایگاه خود باقی بمانیم.
 GDP وی ادامه داد: امروز فولاد مبارکه با در دست داشتن 1.5 درصد
کشور و ۴.5 درصد GDP بخش صنعت کشور، بزرگ ترین صنعت بخش 
صنعتی و معدنی کشور است و تفاوتی که این شرکت با دیگر شرکت های 
بزرگ و پیشران صنعتی دارد، همکاری آن با 3 هزار و 5۰۰ شرکت بزرگ و 
کوچک در بالادست و پایین دست است که اغلب آن ها جزو بزرگ ترین 

شرکت های صنعتی و معدنی کشور هستند.
گر فولاد مبارکه بنا گذاشته  طیب نیا ادامه داد: به جرئت می گویم ا
نمی شد، طی سه دهه اخیر و به ویژه در دوران تحریم، کمر اقتصاد و 

صنعت کشور خم می شد.
کسب بالاترین سطح جایزه فناوری و نوآوری کشور در کنار 

کسب جایزه تعالی
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در ادامه به کسب جایزه تعالی و نوآوری 
توسط فولاد مبارکه اشاره کرد و گفت: سال های متوالی است که فولاد 
مبارکه بالاترین سطح جایزه تعالی سازمانی را با بالاترین امتیاز به خود 
اختصاص داده است. همچنین این شرکت توانسته است بالاترین سطح 

جایزه فناوری و نوآوری کشور را کسب کند.
وی با اشاره به میزان اشتغال زایی فولاد مبارکه افزود: بیش از 3۰ هزار نفر 

به صورت مستقیم در کارخانه فولاد مبارکه کار می کنند. همچنین این 
شرکت به صورت غیرمستقیم برای ۴۰۰ هزار نفر اشتغال ایجاد کرده است.

تولید ورق های سیلیکونی با ارزش افزوده بالا؛ مصداق 
واقعی کیمیاگری

طیب نیا با بیان اینکه 1۰ میلیارد دلار ارزش فعلی فولاد مبارکه در بورس 
است، اضافه کرد: فولاد مبارکه در سال 1۴۰1 شرکت برتر کشور در زمینه 
شاخص ایجاد ارزش افزوده بود و در سال 1۴۰۲ نیز در این زمینه در رتبه 
دوم قرار گرفت و این جایگاه به این دلیل به دست آمده که فولاد مبارکه 
سنگ آهنی را که در حالت اولیه ارزشی به اندازه 1۲۰ هزار تومان دارد به 
ورق قلع اندودی تبدیل می کند که ارزش هر تن آن 5۰ تا ۶۰ میلیون تومان 
است. همچنین این شرکت در حال برنامه ریزی برای تولید ورق های 
سیلیکونی است که ارزش سنگ آهن را هزار برابر می کند و این همان 

گری است. مصداق واقعی کیمیا
وی با بیان اینکه همه زنجیره فولاد در داخل کشور تأمین می شود، اضافه 
کرد: نکته اساسی این است که همه فرایند بلوغ در فولاد مبارکه و کسب 
این افتخارات با برنامه ریزی دقیق در این شرکت محقق شده و همه 

افتخارات به صورت واقعی به دست آمده است.
استفاده فولاد مبارکه از تکنولوژی روز دنیا و دنباله رویی 

هوشمند از تکنولوژی های جدید
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه ما بهره برداری از تکنولوژی 
روز دنیا و دنباله رویی هوشمند از تکنولوژی های جدید را برای کسب 
موفقیت های خود همواره در دستور کار داشته ایم، ادامه داد: طی 
سه دهه گذشته توسعه کمّی در فولاد مبارکه شکل گرفته بود و طی سه 
سال گذشته چالش های صنعت فولاد و زنجیره فولاد را بررسی کردیم و 
به این نتیجه رسیدیم که باید رویکردهای جدید را اتخاذ کنیم تا بتوانیم 

همچنان در جایگاه خود باقی بمانیم.
وی اضافه کرد: در این راستا پنج رویکرد را در دستور کار قرار دادیم 
موجود  ظرفیت های  از  کثری  حدا استفاده  آن  رویکرد  اولین  که 
که معتقدیم در کشور  است. در حقیقت تمرکز ما بر تولید بود؛ چرا
سرمایه گذاری های خوبی صورت گرفته و مشکلی که وجود دارد عدم 

بهره برداری درست از این ظرفیت هاست.
طیب نیا ادامه داد: سرمایه های موجود در کشور به خوبی استفاده 
نمی شود. بر اساس آمار وزارت صمت تنها ۴5 درصد از ظرفیت صنعت 
استفاده می شود و این درصد در صنعت فولاد ۶5 درصد است و ممکن 
است تا سه سال آینده به دلیل ایجاد ظرفیت های جدید، این عدد تا 
کثری از ظرفیت ها یکی از  کمتر از 5۰ درصد برسد و ازاین رو استفاده حدا

استراتژی های اصلی فولاد مبارکه در نظر گرفته شده است.
وی با بیان اینکه ما موفق شدیم در سال 1۴۰۰ تولید فولاد را که به واسطه 
افزایش محدودیت های انرژی آب، برق و گاز نزولی شده بود، در سال 
1۴۰1 ارتقا دهیم، گفت: ما تنها شرکت فولادی و تنها صنعت انرژی بری 
هستیم که توانستیم سال گذشته با صددرصد ظرفیت کار کنیم، امسال 
کنون توانستیم  نیز محدودیت های آب و برق و گاز افزایش داشت؛ اما تا

بیش از سال گذشته تولید داشته باشیم.
توسعه متوازن و تولید محصولات هایتک و با ارزش افزوده 

بالاتر در دستور کار فولاد مبارکه
مدیرعامل فولاد مبارکه استراتژی دوم این شرکت را توسعه متوازن 
دانست و گفت: ما توسعه متوازن را جایگزین توسعه کمّی کردیم. در 
زنجیره فولاد تولید محصولات کیفی را در دستور کار گذاشتیم و توسعه ها 
که رقبای جدید در کشور در  را به سمت محصولات کیفی بردیم؛ چرا
حال فعالیت هستند. امروز برای ایجاد ظرفیت ۶5 میلیون تن تولید 
فولاد بالای ۲۰ درصد پیشرفت فیزیکی صورت گرفته و 1۴5 میلیون تن 
مجوز تولید فولاد داده شده و ما برای اینکه بازار را از دست ندهیم، تولید 
محصولات هایتک و با ارزش افزوده بالاتر با رقابت پذیری بیشتر را در 

دستور کار قرار داده ایم.
وی ادامـه داد: مـا در فـولاد مبارکـه بـرای ایجـاد زنجیـره متـوازن تولیـد بـه 
سـمت تولید انرژی رفتیم و تنها مجموعه صنعتـی بزرگی بودیـم که این 
رونـد را در پیش گرفته و پروژه هایـی برای آن تعریف کردیـم. فولاد مبارکه 
تنهـا مجموعه اسـت کـه طـی 1۸ مـاه اولیـن توربین بخـار نیروگاه سـیکل 
ترکیبی خود را سـال گذشـته وارد مدار کـرد و امـروز دومین توربیـن نیز در 
مدار قرار گرفته و از ۹1۴ مگاوات نیـروگاه کلاس f امروز ۶۰۰ مـگاوات آن در 
مدار قرار گرفته اسـت؛ عـلاوه بر این نیـروگاه خورشـیدی فـولاد مبارکه در 
فضایی به مساحت یک هزار هکتار با ظرفیت ۶۰۰ مگاوات برق در حال 
اجراسـت. نیروگاهی کـه بزرگ ترین نیروگاه خورشـیدی کشـور به صورت 

متمرکز اسـت.
کنون در نیروگاه خورشیدی فولاد مبارکه تولید ۲۰  طیب نیا گفت: تا
مگاوات در دست بهره برداری است و ماه آینده وارد مدار خواهد شد و 

هر ماه به ترتیب ۲۰ تا 3۰ مگاوات در مدار قرار خواهد گرفت.
گن  وی با اشاره به اینکه در حوزه حمل ونقل نیز ۸۰ لوکوموتیو، 5 هزار وا
و ۶۰۰ کامیون برای تسهیل در جابه جایی مواد اولیه و تولیدات فولاد 
مبارکه اضافه شده افزود: البته این اقدامات در راستای توسعه متوازن 
صورت گرفته و خلأهایی است که باید توسط متولیان امر پر می شد، اما 

ما آن را محقق کردیم.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه گفت: همچنین این شرکت تا کنون، برای 
بازچرخانی آب و استفاده از پساب در ۹ شهر سرمایه گذاری و پروژه های 
مربوطه را اجرا کرده و در ۶ شهر دیگر نیز پروژه هایی را در سال جاری 

آغاز کرده است.

صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه با ایده و مدیریت خوبی ایجاد شده است
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری در جریان افتتاح و کلنگ زنی فاز اول و دوم مجتمع توسعه تکنولوژی فولاد مبارکه:

حسین افشین
معاون علمی، فناوری و اقتصاد 

دانش بنیان رئیس جمهوری

قاسم مصلحی
رئیس شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان

یحیی پالیزدار
 مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری 

خطرپذیر فولاد مبارکه

محمدیاسر طیب نیا
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه

ادامه خبر در صفحه بعد   
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خبـــــــــــر کوتاه

 خـبــــــــــــــــــر      

معضل قطعی برق را

 با تدابیر اتخاذشده رفع کردیم

مدیرعامل شــرکت معدنــی و صنعتی چادرملــو گفت: 
به منظور پایداری برق موردنیاز خود نســبت به اجرای واحد 
دوم نیروگاه سیکل ترکیبی جدید با ظرفیت 5۴۶ مگاوات اقدام 
کردیم که فاز اول گازی آن با ظرفیت ۱۸3 مگاوات قبل از پیک 
مصرف برق در تاریخ 3۱ خردادماه وارد مدار شد و فاز دوم این 

نیروگاه خود تأمین را تا چند روز آینده وارد مدار خواهیم کرد.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از روابط عمومی شرکت معدنی 
و صنعتــی چادرملــو، امیرعلــی طاهــرزاده بــا اشــاره بــه اهمیــت 
مشــارکت بنگاه های اقتصادی در توســعه کشــور به عنوان یک 
تکلیف اجتناب ناپذیر ملــی، بیان کرد: پیش نیاز توســعه پایدار 
بیشازپیش نیازمند تأمین زیرساخت هاســت که عدم توجه به 
آن می تواند سرعت توسعه کشور را کاهش دهد. ازاین رو مدیران 
شــرکت معدنی و صنعتــی چادرملــو با اعتقاد راســخ بــه اهمیت 
اقتصاد غیرنفتی بر مبنای فرمایشات مؤکد مقام معظم رهبری، 
سرمایه گذاری های قابل توجهی در تأمین برق، آب و لجستیک 
به عمل آورده اســت تــا بتواند زیرســاخت های موردنیــاز خود را 

مرتفع کند.
وی ازجمله مهم ترین زیرســاخت ها را تأمین برق به عنوان یک 
چالش اساســی در کشــور عنوان کــرد و گفــت: شــرکت معدنی و 
صنعتی چادرملو در حال حاضر دارای یک واحد نیروگاه سیکل 
ترکیبی 5۰۰ مگاواتی اســت و جهــت پایداری بــرق موردنیاز خود 
نسبت به اجرای واحد دوم نیروگاه سیکل ترکیبی جدید با ظرفیت 
5۴۶ مگاوات اقدام کرده است که فاز اول گازی آن با ظرفیت 1۸3 
مگاوات را امسال و قبل از پیک مصرف برق در تاریخ 31 خردادماه 
وارد مدار کرد و به امید خدا فاز دوم این نیروگاه خود تأمین تا چند 

روز آینده وارد مدار خواهد شد.
مدیرعامل شــرکت معدنــی و صنعتی چادرملــو ادامــه داد: این 
اقدام که با توان پیمانکاران داخلی با تکنولوژی و تأمین قطعات 
بومی ســازی ســاخت صنعتگران کشــور طی ۹ ماه در فاز یک به 
ســرانجام رســید، رکــوردی کم ســابقه اســت و به واســطه اجرای 
این دو فاز مجموعاً 3۶۶ مگاوات برق تأمین می شــود؛ بنابراین 
چادرملو در سال های آتی نیز با قطعی برق در بخش تولید مواجه 

نخواهد بود.
طاهــرزاده همچنیــن تصریــح کــرد: گــروه چادرملو جــزو معدود 
واحدهای فولادی است که امسال روند تولید فولاد خود را حتی 
در تابســتان متوقف نکرد و نزدیک به 1۰ درصد نسبت به برنامه 
اعلامی به سازمان بورس کشور فراتر رفت. ازاین رو امیدواریم در 
ســال جهش تولید با همت و تلاش تمامی پرســنل همچون دو 
سال گذشته بتوانیم رکوردهای تولید در بخش فولاد را ارتقا دهیم.
وی با بیــان اینکــه یکــی از بخش هایی کــه می توانــد در اقتصاد 
غیرنفتی مؤثر واقع شود، بخش معدن و صنایع معدنی به واسطه 
مزیت های نسبی ازجمله ذخایر آهن، نیروی انسانی، دسترسی 
به آب های آزاد و منابع انرژی است، اظهار داشت: سال گذشته 
در زنجیره فولاد کشــور بالغ بــر ۸ میلیارد دلار صــادرات غیرنفتی 
داشــتیم. بنابرایــن باید بــه این زنجیــره به عنــوان یــک اقتصاد 

غیرنفتی توجه ویژه داشت.

ضرورت تمرکز سهام داران بر تأمین مالی فولاد کردستان
کید کرد و گفت: اجرای پروژه های احداث  محمد آقاجانلو سرپرست هیئت عامل ایمیدرو در جلسه ارائه گزارش وضعیت مالی و افزایش سرمایه فولاد کردستان که با حضور سهام داران این پروژه برگزار شد، بر روند تأمین مالی شرکت صنایع فولاد کردستان به منظور تکمیل طرح های توسعه توسط سهام داران این مجموعه تأ
کارخانه تولید آهن اسفنجی شهرستان بیجار و فولادسازی نورد گرم شهرستان قروه، توسعه آن منطقه، افزایش اشتغال و درآمدزایی را در پی دارد. ایمیدرو به دنبال توسعه پایدار اقتصادی در شرکت صنایع فولاد کردستان است که با بهره برداری از آن، شاهد جهش در زنجیره فولاد و اشتغال زایی در این استان خواهیم بود.

شما و فولاد

99۲****3۴۰
لطفآ به وضعیت اسباب بازی های مجموعه فرهنگی 
ورزشی باغ فردوس رسیدگی شود. بسیار محدود هستند 

و نیاز به تعمیر دارند.
93۰****3۶۰

کمک هزینه  واریز  به  نسبت  محترم  مسئولان  لطفاً 
تحصیلی فرزندان اقدام نمایند.

9۱3****۸۸۰
در مسابقات شرکت نمودم و برای دریافت کتاب مرکز 
هزینه را انتخاب کردم، اما متأسفانه کتاب به دست ما 

نرسید. لطفاً پیگیری فرمایید.
9۱3****۲۷۶

لطفاً ازسرگیری پروژه اعزام کارکنان و خانواده ها به مشهد 
مقدس را پیگیری فرمایید.

93۶****۲۴۲
لطفاً مسئولان محترم نظارت و پیگیری بیشتری بر 
کیفیت ایاب و ذهاب، غذا و ادامه سفر به مشهد مقدس 

داشته باشند.
همکاران  گرامی دارای شماره های ۰۷۷****9۲۲، 
 ،9۱3****۶93  ،9۱3****۱۸3  ،9۱3****۸۲۷
 ،93۶****9۶3  ،93۶****55۰  ،9۱3****۱5۴
 ،9۱3****۱۱9  ،9۱3****۰۸۴  ،9۱3****۱9۷
 ،9۱3****۰۱3  ،9۱3****۰۴۶  ،9۱3****۴۲۶
۸۶۱****9۱3 و     ۶۲۱****9۰۱   ضمن تشکر از ارتباط شما 
با خبرنامه فولاد به اطلاع می رساند پیام شما دریافت و 

جهت اخذ پاسخ برای مسئولان ذی ربط ارجاع گردید.

مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی چادرملو:

رقم زدن کارهای بزرگ، نیروی انسانی متخصص می خواهد
وی توسـعه سـرمایه انسـانی را سـومین رویکـرد فـولاد مبارکـه بـرای بقـا و 
پایـداری دانسـت و ادامـه داد: رقـم زدن کارهـای بـزرگ، نیـروی انسـانی 
متخصـص می خواهـد. تحقـق ایـن امـر را بـا اجـرای رویدادهایـی در 
کـز آمـوزش فنـی و  دانشـگاه ها و پارک هـای علمـی و فنـاوری و ایجـاد مرا
کـز دنبال  حرفـه ای و آمـوزش و توانمندسـازی مربیـان و معلمـان ایـن مرا

کرده ایـم.
خلاقیت و نوآوری در فولاد مبارکه؛ از بالاترین رده مسئولان 

تا نیروهای خدماتی
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه توسعه پایدار اقتصادی، اجتماعی و در 
حقیقت زیست محیطی و عمرانی و مهم تر از همه توسعه فناوری و نوآوری 
را از دیگر استراتژی های فولاد مبارکه عنوان کرد و ادامه داد: در این زمینه 
که باید از بالاترین مسئولان  فرهنگ سازی در رأس امور قرار دارد؛ چرا
تا نیروهای خدماتی در کار خود خلاقیت و نوآوری داشته باشند. ما با 
فرهنگ سازی در داخل فولاد مبارکه آغاز کردیم تا همه درک درستی از 
موضوع داشته باشند و بر این باوریم که اجرای درست این استراتژی 

می تواند ما را در دیگر استراتژی ها موفق سازد.
وی اضافه کرد: تلاش ما این بوده که با استفاده از این استراتژی ها از افول 
فولاد مبارکه جلوگیری به عمل آوریم و آن را به صنعتی شکست ناپذیر و 

مجموعه ای »دوسوتوان« تبدیل کنیم.
طیب نیا گفت: فولاد مبارکه با افزایش تولید، افزایش بهره وری و افزایش 
سودآوری تولید پایدار خواهد داشت تا بتواند محصولات جدید داشته 
کتشافات ورود کند. ضمن اینکه در برنامه چشم انداز  باشد و در حوزه ا
شرکت ۲۰ درصد درآمد شرکت از محل توسعه کسب وکارهای جدید به 

دست خواهد آمد.
پیشرانی و الگو بودن فولاد مبارکه برای سایر شرکت ها

وی با بیان اینکه برای جاری سازی استراتژی توسعه فناوری و نوآوری، 
شرکت پشتیبانی و توسعه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه را راه اندازی و از 
یک سال گذشته موفق شدیم این شرکت را به عنوان شرکت سرمایه گذاری 
خطرپذیر با سرمایه گذاری یک هزار میلیارد تومان ثبت کنیم تا بتواند با 
چابکی بیشتر فعالیت داشته باشد، اضافه کرد: ما همواره از شرکت های 
برتر و بزرگ دنیا الگو گرفته ایم و آن را پیاده سازی کرده و در کشور برای دیگر 

شرکت ها پیشران و الگو بوده ایم.

طیب نیا با بیان اینکه شاید طی یک صد سال اخیر تحولات صنعت 
فولاد نسبت به دیگر صنایع خوب نبوده، اما طی دو دهه اخیر اتفاقات 
جدی در این صنعت افتاده است، اضافه کرد: شاید در چند دهه قبل 
استراتژی تولید فولاد در چین توسعه کمّی و ظرفیت سازی بود؛ اما امروز 
می بینیم 1۰ شرکت اول چین در حوزه تحقیق و توسعه 3۰۰ درصد افزایش 
سرمایه گذاری دارند و از 5 شرکت برتر دنیا در حوزه تحقیق و توسعه دنیا ۴ 
شرکت چینی هستند و بیش از ۴ درصد درآمد سالانه معادل 1۴۰ میلیارد 

دلار را در تحقیق و توسعه سرمایه گذاری کردند.
در اختیار قرار دادن الگوهای کاری فولاد مبارکه به دیگران 

را مسئولیت اجتماعی خود می دانیم
گر ما در حوزه تحقیق و توسعه ورود جدی تر نداشته باشیم،  وی گفت: ا

حتی از کشورهای همسایه نیز عقب خواهیم ماند.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه ما سعی کردیم زیست بوم 
فناوری و نوآوری را در کنار شرکت ایجاد کنیم، افزود: فولاد مبارکه سعی 
که به این  کرده زیست بوم فناوری و نوآوری را در کنار خود ایجاد کند؛ چرا
کوسیستم نیاز داشته و درصدد است استان اصفهان را به قطب فناوری  ا

و نوآوری کشور تبدیل کند.
وی ادامه داد: ما باید عزم تکرار اقدامات موفق صورت گرفته را در آیندگان 
ایجاد کنیم. باید کمک کنیم راه ها برای فولاد مبارکه در حوزه فناوری باز 
که این شرکت در اختیار قرار دادن الگوهای کاری خود به دیگران  شود، چرا

را به نوعی مسئولیت اجتماعی خود می داند.
معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری بهترین و 

بزرگ ترین مشوق ما بوده است
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه با بیان اینکه قوانین حمایتی خوبی در 
حوزه فناوری و نوآوری در صنعت وجود دارد و با بررسی آن درمی یابیم که 
این قوانین به خوبی الگوبرداری و بومی سازی شده است، اضافه کرد: ما 
در اجرای قوانین دچار مشکل هستیم که در این راستا معاونت علمی و 
کنون نیز  فناوری ریاست جمهوری می تواند کمک کننده باشد؛ هر چند تا

بهترین و بزرگ ترین مشوق ما بوده است.
وی هماهنگـی نهادهـای نظارتـی بـر عملکـرد فـولاد مبارکـه در زمینـه 
فنـاوری و نـوآوری را امـری ضـروری دانسـت و گفـت: نهادهـای متعـدد 
نظارتـی بـر عملکـرد مـا نظـارت دارنـد و هرکـدام درصـدد اعمال نظـر خود 
هسـتند؛ در حالـی کـه ماهیـت سـرمایه گذاری دانش بنیـان و حـوزه 

خطرپذیر ویژگی های خـاص خـود را دارد. ۹۰ درصد سـرمایه گذاری های 
خطرپذیر به نتیجه نمی رسد؛ اما تعداد کمی که به نتیجه می رسد همه 

سـرمایه گذاری را جبـران می کنـد.
۱۱ هزار میلیارد تومان خرید از شرکت های دانش بنیان در 

سال گذشته
طیب نیا با بیان اینکه برای به بار نشستن کار فناورانه زمان نیاز است، 
ادامه داد: آمارها نشان می دهد ۴۲ درصد سرمایه گذاری های خطرپذیر 
کمتر از یک میلیارد تومان بوده است و این در حالی است که نقطه قوت 

سرمایه گذاری خطرپذیر ارتقای دانش آن است.
وی گفت: فولاد مبارکه سال گذشته 11 هزار میلیارد تومان خرید از 
گر بخواهیم در حوزه فناوری موفق  شرکت های دانش بنیان داشته است. ا
باشیم، باید تحول در نگاه داشته باشیم که ما این نگاه را در فولاد مبارکه به 
گر این تحول در محیط پیرامونی به وجود نیاید با مشکل  وجود آوردیم. ا
مواجه خواهیم شد که این امر مستلزم توجه مسئولان در این حوزه است.
گر شرکت های بزرگ،  طیب نیا گفت: طبق فرموده رهبر معظم انقلاب ا
دانش بنیان شوند این امر در همه بخش ها تسری می یابد؛ لذا ما باید به 

دنبال تحقق این موضوع باشیم.
ایجاد قطب زیست بوم نوآوری و فناوری پیرامون فولاد 

مبارکه
مدیرعامـل شـرکت فـولاد مبارکـه در مصاحبـه بـا خبرنـگار ایراسـین نیـز 
گفت: نوآوری و فناوری تضمین کننده پیشـرفت، رشـد متوازن و دائمی 
فولاد مبارکه اسـت و سـرمایه گذاری خطرپذیر ریسـک های خـود را دارد 
و خوشـبختانه معاونـت علمی و فنـاوری ریاسـت جمهوری همیشـه در 
کنـار مـا بوده انـد و بـرای ایـن حرکـت نویـن، انرژی بخـش و انگیزه بخـش 
بوده اند. هدف گذاری این اسـت که قطب زیسـت بوم نوآوری و فناوری 
را پیرامـون فـولاد مبارکـه ایجـاد کنیـم کـه ایـن قطـب نـوآوری منحصر به 
صنعت فولاد نخواهد بود. با توسـعه صنعت فولاد در کشورمان به مرور 
در بالادست و پایین دست آن صنایع مختلفی شکل گرفت. تا جایی که 
کـز مسـتقر در همیـن شـهرک علمـی تحقیقاتـی اذعـان  بسـیاری از مرا
می کننـد کـه مـا بـا توسـعه فـولاد مبارکـه شـکل گرفتـه و رشـد کرده ایـم. 
امیدواریم با ادامه حمایت های متولیان امر در حوزه نوآوری و فناوری 
به گونه ای اقدام کنیم کـه نه تنها فولاد مبارکـه، بلکه کل کشـور در حوزه 

نـوآوری و فنـاوری منتفع شـود.

 رئیس شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان:
تعامل شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان با فولاد مبارکه الگویی 

برای دیگر شرکت هاست

قاسم مصلحی، رئیس شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان نیز در جریان 
این بازدید گفت: تعامل شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان با فولاد مبارکه 
تعامل بسیار خوبی است و تعامل با این شرکت یکی از افتخارات ماست. 
تعاملات شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان با صنایع بزرگ اصفهان، 
هم الگویی برای دیگر صنایع اصفهان شده و هم الگویی برای سایر 

استان هاست.
 

مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه:
صندوق خطرپذیر شرکت فولاد مبارکه، پیشروترین صندوق 

خطرپذیر کشور است
 

یحیی پالیزدار، مدیرعامل صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه 
هم در مصاحبه با خبرنگار ایراسین گفت: طبق صحبت معاون علمی 
رئیس جمهوری که در بازدید امروز مطرح شد، صندوق خطرپذیر شرکت 
فولاد مبارکه پیشروترین صندوق خطرپذیر کشور است. یکی از موضوعاتی 
که امروز مطرح شد این بود که قانون جهش تولید دانش بنیان برای 
حمایت از شرکت های دانش بنیان و زیست بوم نوآوری است، ولی بهتر 
می تواند اجرا شود؛ بنابراین بنا شد در یک ارتباط تنگاتنگ با همکاران 
معاونت علمی بتوانیم بهتر از این قانون استفاده کنیم و برای بقیه 

شرکت هایی که پتانسیل استفاده از آن را دارند راهگشا باشیم.
کنون بیش از  گفتنی است صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر فولاد مبارکه تا
یک همت در بیش از 3۰ شرکت دانش بنیان سرمایه گذاری کرده است. فاز 
اول مجتمع توسعه تکنولوژی فولاد مبارکه اصفهان به متراژ 5۰۰ متر مربع 
و با اعتبار 1۲۰ میلیارد ریال از اواخر اسفند 1۴۰۲ آغاز  شد و شهریور 1۴۰3 به 
پایان رسید. همچنین عملیات اجرایی فاز دوم مجتمع توسعه تکنولوژی 
فولاد مبارکه در شهرک علمی تحقیقاتی اصفهان آغاز شد. این پروژه در 
مساحت ۲ هزار و 711 متر مربع محوطه سازی و یک هزار و 5۰۰ متر مربع 
با اعتبار 5۰۰ میلیارد ریال بهره برداری خواهد شد. عملیات اجرایی این 
پروژه از شهریورماه 1۴۰3 آغاز شده  و اسفندماه 1۴۰۴ به بهره برداری می رسد.

یستی شهرستان مبارکه با مساعدت فولاد مبارکه توزیع 2000 بسته لوازم تحریر بین دانش آموزان تحت پوشش کمیته امداد و بهز
روز سه شنبه ۲۷ شهریورماه، هم زمان با برگزاری 
جشن شکوفه ها و آغاز سال تحصیلی جدید برای 
دانش آموزان کلاس اولی، در آیین نمادینی که در 
محل کمیته امداد شهرستان مبارکه و با حضور قائم مقام کمیته امداد 
امام خمینی )ره( استان اصفهان، رئیس کمیته امداد شهرستان 
مبارکه و رئیس توسعه و تکامل منطقه ای فولاد مبارکه و جمعی از 
دانش آموزان مددجوی تحت پوشش این کمیته برگزار شد از ۷ هزار 
بسته لوازم تحریر تهیه شده از سوی فولاد مبارکه برای دانش آموزان 
تحت پوشش کمیته امداد استان در مقاطع مختلف تحصیلی، تعداد 
۲ هزار بسته به دانش آموزان تحت پوشش کمیته امداد، بهزیستی و 

اقشار کم درآمد شهرستان مبارکه اهدا شد.
تغییر رویکرد فولاد مبارکه در حوزه مسئولیت های اجتماعی    

به سمت توسعه، اشتغال زایی و درآمدزایی پایدار
غلامرضا پوربافرانی، رئیس واحد توسعه و تکامل منطقه ای فولاد مبارکه، 
در این آیین گفت: فولاد مبارکه در راستای مسئولیت های اجتماعی خود، 
توسعه و آبادانی منطقه و به طورکلی کشور را یکی از سرفصل های اساسی 

اقدامات خود در این حوزه قرار داده است.
وی با بیان اینکه طی دو سال اخیر، رویکرد فولاد مبارکه در حوزه مسئولیت 
اجتماعی با  تحول کلی مواجه بوده و با همکاری مسئولان استان و منطقه 
، از انجام اقدامات  و خودِ مردم، به خصوص در مناطق کم برخوردارتر
جزیره ای و قطره چکانی به سمت توسعه، اشتغال زایی و درآمدزایی 
پایدار تغییر کرده است، گفت: به همین منظور فولاد مبارکه به گونه ای 
برنامه ریزی کرده که با استفاده از ظرفیت های موجود در همان مناطق 

شرایط رسیدن به درآمدزایی و اشتغال زایی پایدار را تسهیل کند.

رئیس واحد توسعه و تکامل منطقه ای فولاد مبارکه، در خصوص اهدای 
بسته های فرهنگی به دانش آموزان تحت پوشش کمیته امداد نیز گفت: 
چند سالی است که طی تفاهم نامه های مختلفی که با مسئولین محترم 
کمیته امداد استان و منطقه مبارکه به امضا رسیده، اقدامات مفیدی 
در حوزه تأمین لوازم التحریر دانش آموزان کم برخوردار و نیازمند انجام 
شده است. علاوه بر این فولاد مبارکه همچنین طی تفاهم نامه های 
دیگر احداث منازل مسکونی، تهیه جهیزیه و تأمین اقلام ضروری، 
تکمیل پروژه های نیمه تمام، برگزاری اردوهای فرهنگی و زیارتی، برگزاری 
جشنواره ها و حمایت از نخبگان تحت پوشش کمیته امداد را هم در 
دستور کار خود قرار داده و اقدامات مفیدی در این زمینه انجام داده 

است.
خرید و تحویل ۵۰ واحد مسکونی در شهر مجلسی برای 

مددجویانی که به هیچ عنوان امکان خانه دارشدن را نداشتند، با 
مساعدت فولاد مبارکه

 نبی اله اله دادی، قائم مقام کمیته امداد امام خمینی )ره( استان اصفهان 
نیز در آیین گفت: در حال حاضر ۴۰ هزار دانش آموز تحت حمایت 
کمیته امداد در حال تحصیل هستند که به طور مشخص ۲ هزار بسته 
لوازم التحریر در شهرستان مبارکه بین مددجویان تحت پوشش کمیته 

امداد، بهزیستی و دانش آموزان کم بضاعت در حال توزیع است.
وی با اشاره با سایر همکاری های فولاد مبارکه با کمیته امداد تصریح کرد: 
علاوه بر اقدامات این شرکت که در حوزه تسهیل فرایند ادامه تحصیل 
فرزندان کم بضاعت، خوشبختانه با مساعدت و هم افزایی فولاد مبارکه 
حدود 5۰ واحد مسکونی نیز در شهر مجلسی برای مددجویانی که 
به هیچ عنوان امکان خانه دار شدن را نداشتند در دست تکمیل است که 

ان شاءالله تا پایان بهمن ماه سال جاری این منازل با امکانات و تجهیزات 
کامل به این مددجویان تحویل خواهد شد.

وی از طرح »قرض ماندگار« با مساعدت مالی فولاد مبارکه و آورده کمیته 
امداد به عنوان یکی دیگر از اقدامات مؤثر برای کمک به خانواده های 
مددجو و کم بضاعت نام برد و گفت: با استفاده از این طرح به طور پیوسته 
و در فواصل زمانی مشخص، سرمایه ای به صندوق امداد ولایت وارد و به 
 این قرض به 

ً
همین صورت به سایر نیازمندان تحویل می گردد و مجددا

صندوق برای تحویل به مددجوی دیگر عودت داده می شود.
فولاد مبارکه همانند سنوات قبل یاری رسان دانش آموزان 

تحت پوشش کمیته امداد بوده است
مهدی علیزاده، رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره( شهرستان مبارکه 
نیز در این آیین گفت: باتوجه به آغاز سال تحصیلی جدید شرکت فولاد 
مبارکه همانند سال های قبل یاری رسان دانش آموزان تحت پوشش 

کمیته امداد استان و شهرستان مبارکه بوده است.
که 1۲۸7 دانش آموز تحت پوشش کمیته امداد امام  وی افزود: ازآنجا
خمینی شهرستان مبارکه هستند، با همیاری فولاد مبارکه، طی دو روز 
گذشته، لوازم التحریر موردنیاز دانش آموزان مقاطع مختلف تحصیلی 

تحت پوشش این کمیته تهیه  شده و در حال توزیع است.
علیزاده با بیان اینکه در همین راستا ۲ هزار بسته لوازم تحریر از فولاد 
مبارکه برای توزیع بین دانش آموزان نیازمند تحویل گرفته شده است، 
تصریح کرد: علاوه بر این 1۲۸7 بسته، مابقی بسته ها نیز بین دانش آموزان 
تحت پوشش سازمان بهزیستی و کم بضاعت شهرستان توزیع گردیده 

تا مطمئن باشیم هیچ دانش آموزی از نعمت تحصیل جانمانده باشد.
رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره( شهرستان مبارکه در بخش دیگری 
از سخنان خود گفت: فولاد مبارکه در تمامی زمینه ها یاری رسان کمیته 
امداد و مددجویان تحت پوشش این نهاد بوده است. در زمان شیوع 
ویروس کرونا، دانش آموزانی که قرار بود از طریق فضای مجازی به تحصیل 
خود ادامه دهند و بسیاری از آن ها امکان خرید گوشی یا تبلت موردنظر 
را نداشتند، از سوی کمیته امداد استان و شهرستان مبارکه شناسایی 
شدند و از طرف فولاد مبارکه مورد حمایت قرار گرفتند و در آن شرایط 
سخت با گوشی ها و تبلت هایی که فولاد مبارکه در اختیار آن ها قرارداد از 
ادامه تحصیل بازنماندند. در حال حاضر خشنودیم از اینکه اعلام کنیم 
در شهرستان مبارکه تعداد انگشت شماری دانش آموز بازمانده از تحصیل 
شناسایی شده اند که از ابتدای مهرماه امسال برای ادامه تحصیل 
آماده اند. به طورکلی خوشبختانه هیچ دانش آموزی در شهرستان مبارکه 

نداریم که امکان ادامه تحصیل را نداشته باشد.

هم زمان با برگزاری جشن شکوفه ها و آغاز سال تحصیلی برای دانش آموزان کلاس اولی انجام شد؛

غلامرضا پوربافرانی
رئیس واحد توسعه و تکامل منطقه ای فولاد مبارکه

نبی اله اله دادی،
قائم مقام کمیته امداد امام خمینی )ره( استان اصفهان

مهدی علیزاده 
رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره(
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خـبــــــــــــــــــر            
یادداشت

زنجیره فولاد به یکی از بزرگ ترین و مهم ترین بخش های 
اقتصادی و صنعتی کشور تبدیل شده است که نقش بسزایی 
را در خلق ارزش و توسعه صادرات ایفا می کند. در واقع طی 
روزهایی که صادرات نفت کشور زیر سایه تحریم های شدید 
کاهش می یابد، صادرات محصولات فولادی  اقتصادی 

می تواند نجات بخش اقتصاد کشور در شرایط بحرانی باشد. 
در همین راستا، فولادسازان داخلی سال 1۴۰۲ را با ثبت عملکردی 
موفق در حوزه صادرات به پایان رساندند؛ به نحوی که طبق آمار 
ارائه شده از سوی انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، صادرات 
زنجیره آهن و فولاد کشور در این سال با جهش ۶۶ درصدی 
ازلحاظ حجم و رشد 1۸ درصدی ازلحاظ ارزش نسبت به سال 
پیش از آن همراه شد. باوجود این ، در دهمین روز از اسفندماه 
سال گذشته، کارگروه بازگشت ارز حاصل از صادرات کشور در 
نوزدهمین نشست خود، تمامی صادرکنندگان زنجیره فولاد 
از ابتدا تا انتهای زنجیره را مکلف کرد تا از اول فروردین ماه سال 
جاری نسبت به عرضه 1۰۰ درصدی ارز خود در سامانه نیما اقدام 
کنند. این تصمیم اعتراض تولیدکنندگان فولاد و همچنین فعالان 
که نتیجه  و صاحب نظران این صنعت را به همراه داشت؛ چرا
آن از همان ابتدا مبنی بر افت چشمگیر صادرات فولاد ایران بر 

همگان مشخص بود.
اختلاف چشمگیر بیش از 17 هزار تومانی نرخ ارز آزاد و نیمایی در 
آن برهه زمانی و توجیه ناپذیری این مسئله که محصولات فولادی 
با نرخ ارز آزاد تولیدشــده و ارز حاصل از صادرات این محصولات 
در ســامانه نیما ثبــت شــود، ســبب افــت 1۴ درصدی صــادرات 
زنجیره آهن و فولاد کشــور در چهارماهه نخست ســال جاری در 
مقایسه با مدت مشابه سال قبل، معادل تقریبی ۶۰۰ هزار تن به 
ارزش حدود ۲7۰ میلیون دلار شد. علاوه براین، زمینه استفاده از 
کارت های بازرگانی یک بارمصرف )استیجاری( توسط تجار عراقی، 
افغانی و ترکیــه ای در آن بــازه زمانی فراهم شــد و اســتفاده از این 
کارت های بازرگانی توسط افراد غیرمرتبط، عدم ورود ارز حاصل 
از صادرات به داخل کشور را رقم زد. این اتفاق نه تنها ضرر و زیان 
مالی فراوانی را برای کشــور به همراه داشت بلکه منجر به اشباع 
بازار داخلی و همچنین از دست رفتن معدود بازارهای صادراتی 

طی ۶ ماه اخیر شد.
با روی کار آمدن دولت جدید، در نهایت رایزنی ها و پیگیری های 
فــراوان از جانب تولیدکننــدگان فولاد کشــور نتیجــه داد و بانک 
مرکزی طی بخشــنامه ای، ارز حاصل از صادرات زنجیره فلزات را 
توافقی اعلام کرد. طبق این بخشنامه، ازاین پس صنایع زنجیره 
فلــزات می تواننــد ارز صادراتــی را خــود مصــرف و یــا بــه متقاضی 
واردکننــده در داخــل ایــن زنجیــره بــه صــورت ارز/کوتــاژ بــا نرخ 
گــذار کنند. در واقــع این اقدام درســت و به موقعی بود  توافقی وا
که خوشــبختانه در دســتور کار بخش هــای مرتبط قــرار گرفت و 
سازمان توســعه تجارت ایران نیز طی نامه ای در روز یکشنبه 1۸ 
شــهریورماه اعلام کرد که صادرکنندگان فولاد و فلــزات رنگین در 
کشــور می توانند 1۰۰ درصد ارز صادراتی خود را برای واردات مواد 
اولیه، طرح های توسعه ای، پروژه های تولید انرژی و نیاز کالاهای 
التهابی مصرف کنند و دیگر ملزم به عرضه ارز حاصل از صادرات 

در سامانه نیما نیستند.
گرچه این اقدام چراغ ســبز جهش تولید و صادرات فولاد کشور  ا
در ماه هــای پیــش رو را روشــن کــرده اســت؛ امــا بــا معضلاتی که 
فولادســازان داخلی طی ســال های اخیر با آن مواجــه بوده اند، 
کافی به نظر نمی رســد و بدون شــک توســعه بازارهای صادراتی 
فولاد ایران به کشــورهای فرامنطقــه ای و اروپایی، مســتلزم رفع 
چالش های موجود اســت. در حال حاضر محدودیت انرژی به 
یکی از مهم ترین معضلات صنایع فولادی تبدیل شده و قطعی 
برق طی روزهای مختلف سال، تولید این محصول استراتژیک را 
به مخاطره انداخته است. همچنین امکان تولید برخی قطعات 
و مواد مصرفی موردنیاز فولادسازان در داخل کشور وجود ندارد 
و بر همین اســاس تولید 55 میلیون تن فولاد در افق 1۴۰۴ امری 
دست نیافتنی به نظر می رسد. در چنین شرایطی، صادرکنندگان 
فولاد می توانند بخشی از ارز حاصل از صادرات خود را به واردات 
پنل های خورشــیدی جهت احــداث نیروگاه هــای تجدیدپذیر 
و تأمین قطعات یدکــی و مواد مصرفی ویــژه اختصاص دهند که 
در این صــورت دسترســی بــه افــق 1۴۰۴ فــولاد کشــور محتمل تر 
خواهد شد. گفتنی اســت که در ادامه باید یک بازنگری اساسی 
در خصوص لزوم عرضه 1۰۰ درصدی تولیدات فولادی در بورس 
و سپس صادرات این محصولات در صورت عدم معامله در این 
تالار صنعتی صورت پذیرد؛ بدین معنا که دست تولیدکنندگان 
داخلی برای عرضه محصول در بازار داخلی و یا صادراتی از طریق 
بورس باز باشد. در این صورت می توان نسبت به آینده بازارهای 
صادراتی فولاد کشور امیدوار بود و افق روشنی را پیش روی اهالی 

این صنعت متصور شد.
سید رضا شهرستانی،
 عضو سابق هیئت مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد
منبع: فلزات آنلاین

کافی لازم، اما نا

  سی امین دوره همایش ممیزان داخلی شرکت فولاد 
مبارکه روز پنج شنبه ۲9 شهریورماه ۱۴۰3 با حضور 
جمعی از معاونان و مدیران و تیم ممیزی این شرکت 

برگزار شد.
ارزیابی ممیزان داخلی فولاد مبارکه به حرکت در مسیر 

تعالی سرعت می بخشد
به گزارش خبرنگار پایگاه خبری ایراسین، محمد ناظمی هرندی، معاون 
گر همین کارهایی را که در  تکنولوژی فولاد مبارکه، در این همایش گفت: ما ا
ممیزی انجام می دهیم جدی بگیریم به رشد و تعالی دست پیدا می کنیم 
و باید به جایگاه این مجموعه صنعتی به عنوان مهم ترین بنگاه جمهوری 
اسلامی در کشور و خاورمیانه باور داشته باشیم؛ بنابراین همه فعالیت ها، 
حتی تصمیم برای یک فرد، خرید یک تجهیز و یا انجام ممیزی اهمیت 

بسیاری دارد و این مسیری است که به تعالی شرکت سرعت می بخشد.
حل چالش های سازمان ها از درون مجموعه صورت 

می گیرد
وی با بیان اینکه ممیزی که اساس آن از کارشناسان و کارکنان داخل 
گفت:  می دهد،  سازمان  به  خوبی  خروجی  قطعاً  باشد  سازمان 
پیگیری های ما بیشتر برای اصلاحات است و جمع حاضر باید قدردان 
که پایه و اساس توفیقات سازمان به  وجود چنین فضایی باشند؛ چرا

شمار می رود.
ناظمی ادامه داد: افرادی که چالش های فولاد مبارکه را حل می کنند در 
واقع در درون سیستم هستند، هرچند امیدواریم از بیرون نیز مسائل 
حل شود؛ اما باید باور داشت که مسائل از درون حل می شود، زیرا در این 
صورت، مسائل و مشکلات بهتر شناسایی می شود و فولاد مبارکه باید 

قدردان وجود چنین نشست هایی برای اهداف مشخص باشد.
فرهنگ فولاد مبارکه به معنای دیدگاه هایی است که 

به صورت عمومی، مثبت یا منفی، در این شرکت حاکم است
معاون تکنولوژی فولاد مبارکه، با اشاره به تعریف واژه فرهنگ گفت: فرهنگ 
فولاد مبارکه به معنای دیدگاه هایی است که به صورت عمومی، مثبت یا 
کم است و سازمان های دیگر آن را ندارند. درواقع  منفی، در این شرکت حا
فرهنگ در تاروپود سازمان ها وجود دارد و با دیگر سازمان ها تفاوت دارد.
وی خاطرنشان کرد: زمانی که از فرهنگ مطلوب، پرسش می شود باید 
دید که سازمان به کدام سمت می رود و پاسخ به این سؤال مهم ترین 
مؤلفه ای است که استراتژی را محقق می کند. از سویی، برای رسیدن به 
نقطه مطلوب باید بین مفهوم آموزش و یادگیری تفاوت قائل شد و برای 

آن برنامه ریزی کرد.
ناظمی خاطرنشان کرد: مشارکت یک فرهنگ مطلوب است، اما باید بستر 
و ابزار آن را ایجاد کرد. برای پیاده سازی سایر مفاهیم نیز باید به طور جدی 
برای آن بسترسازی کرد. استراتژی ما استفاده از همه بخش های سازمان 

در الگوهای تحولی است.
غلامرضا سلیمی، معاون بهره برداری

بهبودبخشی نتیجه مؤثر ممیزی داخلی است
غلامرضا سلیمی، معاون بهره برداری فولاد مبارکه نیز در این همایش با 
اشاره به اینکه این فرایند ممیزی ها و ارزیابی ها پیش نیازهای متعالی 
که کجا هستیم و  کنیم  کرد: باید همیشه رصد  شدن است، اظهار 
می خواهیم به کجا برسیم. ادبیات تدوین استراتژی نیز به همین منظور 

و برای مشخص شدن چشم انداز است.
وی افزود: برای بهره برداری بهتر، انتظار می رود مشارکت بیشتری صورت 
گیرد. از مدیران درخواست داریم که در زمینه تشویق و انگیزه دادن برای 
مشارکت در امور ارزیابی، ممیزی و مشخص شدن نقاط قوت و ضعف 

کوشا باشند.
کید بر اهمیت و ضرورت پرورش نیروی انسانی تأ

سلیمی با اشاره به ضرورت پرورش نیروی انسانی، خاطرنشان کرد: گزارش 
جامعی در این خصوص ارائه شده است. البته تصمیم گرفتیم در جلسات 
بهره برداری، زمانی را برای پرورش خودمان و مدیران و مسئولان نیز در نظر 

بگیریم تا این امر به صورت منسجم، مستمر و ساختاریافته صورت گیرد.
معاون بهره برداری فولاد مبارکه با اشاره به پیش بینی ها برای آینده این 
کتور  مجموعه و ارتقای سازمان، گفت: تقویت کار گروهی و تیمی اولین فا
در نظر گرفته شده برای این امر است که در ادامه باید چابکی و شجاعت و 

جسارت را نیز در مجموعه تقویت کرد.
همدلی و هم افزایی راهکار تضمینی برای تعالی سازمانی

وی راهکار تضمینی برای تعالی سازمانی را همدلی و هم افزایی در این 
موارد دانست و افزود: این امر به نوعی یک فرهنگ است و حتی از طریق 
آن می توان به تحقق شعار مدیرعامل سازمان در بحث فرهنگ سازمانی 

جامه عمل پوشاند.
سلیمی در خصوص اثربخشی ممیزی داخلی تصریح کرد: خروجی این 
کار نباید صرفاً ارائه یک گزارش باشد، بلکه لازم است بهبود در همه ابعاد 
صورت گیرد. من فکر می کنم ما به این فرهیختگی رسیده ایم؛ اما انتظار 

ما بهبود مستمر است.
محمدکاظم صباغی هرندی، مدیر ارشد خدمات فنی و 

پشتیبانی
فرایند ممیزی یکی از نقاط قوت سازمان است  

محمدکاظم صباغی هرندی، مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی شرکت 
فولاد مبارکه و رئیس کمیته انرژی انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران نیز 
در این برنامه اظهار کرد: طی ۲3 سال فعالیت در فولاد مبارکه، همیشه 
در جلسات ممیزی یاد گرفتیم که این ارزیابی ها، شناخت نقص ها و 

شکست ها منجر به آموزش و یادگیری بیشتر شده است.
وی با اشاره به اینکه بیش از 1۰ هزار نفر نیروی پیمانکار در شرکت فولاد 
مبارکه فعالیت دارند، تصریح کرد: باید این نیروها در شاخص ایمنی 
ممیزی در نظر گرفته شود، زیرا بیشترِ حوادث نیز مربوط به بخش 

پیمانکاران است.
کثر شرکت های فولادی با چالش انرژی روبه رو  صباغی هرندی ادامه داد: ا
هستند و این امر باید به صورت ویژه در اولویت بررسی ممیزی قرار گیرد که 
در حوزه کنترل و اندازه گیری انرژی اقدامات خوبی صورت گرفته و البته 

هزینه حامل های انرژی برای شرکت افزایش یافته است.
تقویت فرهنگ سازمانی با مطالبه گری و جلسات مستمر با 

مدیران، مسئولان و کارکنان رخ خواهد داد
مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی فولاد مبارکه در خصوص ارتقای 
فرهنگ سازمانی گفت: برای استفاده و پیاده سازی فرهنگ سازمانی 
باید مطالبه گری از مجموعه صورت گیرد و حتی تبدیل به عادت شود. در 
واقع تقویت فرهنگ سازمانی با مطالبه گری و جلسات مستمر با مدیران، 

مسئولان و کارکنان رخ خواهد داد.
وی معتقد است انجام فرایند ممیزی یکی از نقاط قوت سازمان است و 
پیگیری اقداماتی که باید انجام شود در جهت رفع مغایرت ها برای ارتقا و 

تعالی مجموعه بسیار مؤثر است.
سیامک شجاعی، مدیر استراتژی و سرآمدی

فرایند ممیزی داخلی به شناسایی مسیر تحول و بهبود 
سازمان کمک می کند

سیامک شجاعی، مدیر استراتژی و سرآمدی فولاد مبارکه نیز در 
حاشیه سی امین دوره همایش ممیزان داخلی فولاد مبارکه گفت: یکی 
از فرایندهایی که به سازمان ها کمک می کند مسیر تحول و بهبود را 

شناسایی کنند و در جهت آن گام بردارند، فرایند ممیزی داخلی است.
وی اظهار کرد: این همایش یکی از گردهمایی هایی است که هر سال بعد 

از برگزاری ممیزی داخلی سازمان برگزار می شود.
شجاعی افزود: در فضای رقابتی کسب وکار امروزی، دغدغه سازمان ها 
حرکت به سمت تحول، بهبود و تعالی سازمانی است؛ بنابراین شناسایی 
حوزه های بهبود و مدیریت کردن آن  در جهت تعالی سازمان ها یکی از 

بخش های مهم چرخه مدیریتی است.
مدیر استراتژی و سرآمدی فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: در واقع یکی 
از فرایندهایی که به سازمان ها کمک می کند تا مسیر تحول و بهبود را 

شناسایی کنندو در جهت آن گام بردارند، فرایند ممیزی داخلی است.
وی یادآور شد: ممیزی داخلی مبتنی بر 1۰ استاندارد مدیریتی است. در 
این مسیر، سازمان خود را در معرض آزمون قرار می دهد و عدم انطباق ها 

و مسیر بهبود خود را شناسایی می کند.
شجاعی ادامه داد: از طرفی این فرایند کمک می کند تفکر سیستمی از 
طریق آموزشی که از فرایند ممیزی سازمان کسب می شود، در سازمان 

جاری گردد و فرهنگ سیستمی سازمان نیز توسعه پیدا کند.
علی کیانی رئیس سیستم های مدیریت کیفیت و سرآمدی

دریافت ۱۲ استاندارد مدیریتی و ۵ تندیس زرین تعالی   
سازمانی، نشان از بلوغِ باورهای فولاد مبارکه است

کیفیت و سرآمدی فولاد  کیانی رئیس سیستم های مدیریت  علی 
مبارکه نیز در سی امین دوره همایش ممیزان داخلی فولاد مبارکه گفت: 
کنون پس از سی سال، 1۲ استاندارد مدیریتی در سازمان فولاد  هم ا
مبارکه استقرار یافته و 5 بار نیز موفق به اخذ تندیس تعالی سازمانی 
شدیم. بدون تردید، تداوم این روند با نهادینه سازی و ارتقای فرهنگ 

سازمانی رخ می دهد.
وی اظهار کرد: شرکت فولاد مبارکه برای گام برداشتن در مسیر تعالی و 
کنون، همواره  خلق آینده ای بهتر از همان ابتدای راه اندازی شرکت تا
تلاش کرده استانداردهای نوین مدیریت را به منظور تضمین کیفیت و 
بهره وری در تمامی جنبه های مدیریتی، از تولید محصولات استاندارد و 
کیفیت تا جنبه های انسانی و رفتاری با کارکنان، در بالاترین سطح خود  با
مستقر کند و در مسیر چشم انداز و اهداف از پیش تعیین شده خود، آن ها 

را حفظ نماید و ارتقا دهد.
وی ادامه داد: به همین منظور، این شرکت از سال 137۴ به منظور نهادینه 
کردن تفکر سیستمی جهت استقرار استاندارد مدیریت کیفیت اقدام کرد 
و سپس با ایجاد سایر رویکردهای مشارکتی و تحول، پایه های این تفکر را 
در شرکت فولاد مبارکه غنی تر ساخت. از سال 13۸۲ نیز با ورود مدل تعالی 
سازمانی با الگوبرداری از مدل مدیریت کیفیت اروپا EFQM جهت استقرار 

این مدل در شرکت اقدام کرد.
در سال گذشته برای اولین بار از مرز امتیاز ۷۰۰ گذشتیم

کیانی گفت: مدیریت تعالی سازمانی به دلیل همراهی کارکنان و انجام 
آموزش های تخصصی در این حوزه بسیار مهم است. به همین دلیل 
است که در کنار تندیس های قبل، در سال گذشته برای اولین بار از مرز 

امتیاز 7۰۰ نیز گذشتیم.
باید فرهنگ تعالی سازمانی در فولاد مبارکه جاری باشد

رئیس سیستم های مدیریت کیفیت و سرآمدی شرکت فولاد مبارکه، 
دغدغه معاونت تکنولوژی را درک مفاهیم تعالی سازمانی در تمامی 
لایه های سازمان عنوان کرد و افزود: حفظ و توسعه این مسیر زمانی صورت 
می گیرد که فرهنگ سازمانی مناسب که همان رفتارها، ایده ها و باورهای 
کارکنان به این مفاهیم است شکل گرفته باشد. می خواهیم این فرایند 
سالیان سال ادامه پیدا کند تا آینده بهتری را خلق کنیم؛ به همین دلیل 

مهم ترین دغدغه ما فرهنگ تعالی سازمانی است.

کیانی با اشاره به اینکه جهت شناسایی ابعاد مدل فرهنگ تعالی سازمانی، 
تمامی مدل های موجود در این حوزه بررسی شد گفت: مدل های برتر  
 EFQM تعالی موجود در دنیا، نظیر مدل دمینگ، مالکوم بالدریج، مدل
و مدل تعالی سازمانی ویرایش 1۴۰۰ مورد بررسی قرار گرفت و بر اساس 
مفاهیم آن ها، مدل فرهنگ تعالی سازمانی فولاد مبارکه  در ۴ بخش و  1۲ 
اِلِمان شناسایی شد. تفکر سیستمی و نقدپذیری و یادگیری به عنوان دو 
جزء از اجزای این مدل در این رویداد مورد بررسی قرار گرفت. بنابراین، 
آنچه نماینده مدیریت سازمان به دنبال آن است، جاری و ساری شدن 

این مفاهیم است.
بهترین سازمان خاورمیانه ایم اما همچنان نیازمند 

نقدپذیری و یادگیری هستیم
وی در بخش انطباق پذیری سازمان های متعالی، نقدپذیری و یادگیری را 
مبحث دیگر این روند دانست و گفت: بادبان های یک کشتی با باد مخالف 
اوج می گیرند. باد مخالف است که منجر به حرکت کشتی در اقیانوس 
می شود، زمانی که سایر اجزا نمی توانند فعالیت خود را برای هدایت 
کشتی روبه جلو انجام دهند. اما این موضوع یعنی چه؟ این موضوع به این 
گر نقدپذیری در سازمان جاری نباشد، نمی توانیم  فرایند اشاره دارد که ا
فرصت های بهبود خودمان را ببینیم. این در حالی است که بهترین 
سازمان ایرانی در کشور و در خاورمیانه هستیم؛ اما همچنان نیازمند 

نقدپذیری هستیم.
کیانی با بیان اینکه فرایندهایی مانند خودارزیابی ها، ارزیابی ها، 
ممیزی های داخلی و خارجی باعث فرهنگ نقدپذیری می شود، تصریح 
کرد: در فرایند ممیزی داخلی سال جاری 1۰ مشاهده گر و ۹7 ممیز در 
مردادماه در 1۶۴ کمیته تحول به بررسی معیارهای ممیزی تعریف شده 

در شرکت پرداختند.
کنون در بانک اطلاعاتی ممیزان داخلی 1۰1 نفر  وی ادامه داد: هم ا
)متشکل از  15 خانم و ۸۶ آقا( حضور دارند. ما باید به نقطه ای برسیم که 

حداقل 1۴۰ نفر ممیز صلاحیت دار آموزش دیده داشته باشیم.
آموزش، قدرتمندترین سلاح تغییر است

رئیس سیستم های مدیریت کیفیت و سرآمدی شرکت فولاد مبارکه افزود: 
قدرتمندترین سلاح ممکن برای تغییر، آموزش است به شرطی که فرایند 
نیازسنجی، برنامه ریزی، اجرا و اثربخشی به طور صحیح اجرایی شود و در 
این زمینه می توان به آموزش هایی که در سال جاری در جهت توسعه 

مفاهیم استانداردهای مدیریتی اجرا شده است اشاره کرد.
فرایند ممیزی داخلی فولاد مبارکه در کشور بی نظیر است

وی بیان داشت: فولاد مبارکه تنها شرکتی است که در حوزه تربیت 
سرمایه های انسانی لازم، برای اجرای فرایندهای ممیزی، این نظام را 
عملیاتی کرده است. ما به دنبال یک کار تیمی برای برداشتن گام های 
بهبود مستمر در سازمان هستیم و همین تفکر باعث شده فرایند ممیزی 
داخلی که به صورت سالانه در این شرکت انجام می شود در بین دیگر 
کسب وکارهای کشور بی نظیر باشد. گزارش های ممیزی، کمترین محصول 
انجام این فرایند است و انتقال دانش بین واحدها و افزایش تجربه برای 
بهتر انجام دادن کار، محصول ارزشمندتری است که در این فرایند به 
دست می آید و توسعه سیستم های مدیریتی از این طریق در واحدهای 

سازمانی با سهولت بیشتری انجام می پذیرد.
استانداردهای جدیدی در فولاد مبارکه به زودی 

پیاده سازی می شود
کیانی در پایان سخنان خود، برنامه های شرکت در مورد استانداردهای 
مدیریتیِ در دست اجرا، شامل استانداردهای حوزه مدیریت کربن، 
تداوم کسب وکار، امنیت اطلاعات، مدیریت نوآوری و چالش ها و اقدامات 
انجام شده در این استانداردها و نقشه راه این حوزه تا افق 1۴1۰ را ارائه 
کرد و در انتها برنامه ممیزی خارجی در سال جاری را که با صرف ۹۰ نفر 
روز در 1۰ استاندارد از ۲۸ مهرماه صورت خواهد گرفت برای حاضران در 

جلسه شرح داد.
یاسر احسان، استاد دانشگاه و استراتژیست حوزه مدیریت

پاسخ گویی و مسئولیت پذیری، کلیدواژه های تعالی 
سازمانی است

یاسر احسان، استاد دانشگاه و استراتژیست حوزه مدیریت در سی امین 
دوره همایش ممیزان داخلی فولاد مبارکه نیز به تشریح کلیدواژه های 

مدیریت و فرهنگ سازمانی پرداخت.
وی با تشریح کلیدواژه های متنوعی در حوزه تکنولوژی، آموزش، مدیریت 
و استراتژی های بازار به تشریح آینده مدیریت کیفیت و کلیدواژه هایی 
نظیر کیفیت و انقلاب صنعتی چهارم پرداخت و گفت: کیفیت به معنای 
تطابق با نیازمندی هاست و ممیزی یعنی پیدا کردن نقاطی برای رشد؛ 
به همین دلیل باید نگاهمان را در حوزه ممیزی از بازرسی به ادیتور بودن 

تغییر دهیم.
کید بر شناخت فرهنگ سازمانی در هر سازمان و در پیش  احسان با تأ
گرفتن استراتژی های نزدیک به آن سازمان برای ایجاد هم جواری و بررسی 
مواضع، گفت: ما باید در هر سازمانی با شناخت فرهنگی آن سازمان به 
افراد نزدیک شویم؛ بنابراین باید به دنبال درک واژه هایی نظیر پاسخ گویی 

و مسئولیت پذیری باشیم.
این استاد دانشگاه با شرح مفاهیم یادشده، ادامه داد: تفاوت پاسخ گویی 
و مسئولیت پذیری چیست؟ وقتی دنبال مسئولیت پذیری بروید، 
دایره نگاه شما بزرگ تر می شود. بنابراین، باید نسبت به وظایف و 
مسئولیت های خودمان پاسخ گو باشیم؛ پس در ابتدا باید پاسخ گو باشیم 

و سپس مسئولیت پذیر.

ارزیابی ممیزان داخلی فولاد مبارکه به حرکت در مسیر تعالی سرعت می بخشد

کارخانه گندله سازی »فغدیر« در یک قدمی بهره برداری
کنون با ۹۹ درصد پیشرفت در آستانه افتتاح و راه اندازی قرار دارد. این پروژه در بهاباد استان یزد و در ۲۸ کیلومتری معدن  احمد صادقیان مدیرعامل شرکت آهن و فولاد غدیر ایرانیان گفت: احداث کارخانه گندله سازی شرکت آهن و فولاد غدیر ایرانیان که از سال ۱3۹۴ در مجتمع بهاباد آغاز شده بود، هم ا

چادرملو، یک کارخانه گندله سازی ۴ میلیون تنی است که توان تولید گندله سبز یا »green pellet« را دارد. در حال حاضر بیشتر موانع و مشکلات موجود بر سر راه فعالیت مجموعه از بیرون بر شرکت تحمیل می شوند. یکی از مهم ترین این عوامل ناپایدار بودن برق است.

محمد ناظمی هرندی
 معاون تکنولوژی

محمدکاظم صباغی هرندی
مدیر ارشد خدمات فنی و پشتیبانی
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سیامک شجاعی
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ادامه خبر در صفحه بعد   

معاون تکنولوژی فولاد مبارکه در سی امین دوره همایش ممیزان داخلی فولاد مبارکه:
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گفت وگو

 خـبــــــــــــــــــر      

کندگی؛ مانع توسعه صنعت فولاد کشور  پرا

ح جامــع فــولاد کشــور گفــت: متأســفانه  مشــاور طــر
کندی شدیدی در صنعت فولاد کشور وجود دارد که مانع  پرا

توسعه این صنعت شده است.
بــه گــزارش خبرنــگار فــولاد و بــه نقــل از دنیــای معــدن، مهــران 
محجوب نژاد درباره چشم انداز فولاد در افق 1۴۰۴ گفت: تا پایان 
چشم انداز، کمتر از یک سال فرصت باقی است و سال آینده این 
کنون این ظرفیت  چشم انداز به موعد مقرر خود می رسد که هم ا

محقق شده است.
وی ادامــه داد: البته افق 1۴۰۴ برای توســعه فــولاد، افق کوچکی 
است و ما یک برنامه هفتم برای فولاد تا سال 1۴۰7 داریم که آن را 
نیز دنبال می کنیم؛ اما برای افق جدید یعنی 1۴۰7، عددی بیشتر 

از 55 میلیون تن محاسبه نکرده ایم.
مشاور طرح جامع فولاد کشور با بیان اینکه ظرفیت 55 میلیون 
تن فــولاد بــرای کشــور در چشــم انداز 1۴۰۴، ظرفیــت بالایی بود 
گفــت: در افــق 1۴۰7 عــدد جدیــدی خــارج از آن در دســتور کار 
نیســت و تعریــف نشــده اســت، امــا بــرای افــق جدیــد به جــای 
کمّی سازی، تمرکز بر کیفی سازی است و قرار است از ظرفیت های 
موجود فــولاد به صورت بهینه اســتفاده کنیــم و درصددیم نرخ 
به کارگیری ظرفیت فولاد را افزایش دهیم و به سمت تولید فولاد 

با ارزش افزوده بالا حرکت کنیم.
وی افــزود: 55 میلیون تنی هم کــه برای افــق 1۴۰۴ در نظر گرفته 
شــده، قــرار بــود ۲۰ میلیــون تــن آن کنــار آب هــای آزاد باشــد؛ در 
کشــورهای توســعه یافته نیز بیشــترین صنایع انرژی بر از جمله 
فولاد، به دلیل اینکه بتوانند ماده اولیه وارد و محصولات تولیدی 
را صادر کنند کنار آب های آزاد مســتقر می شــوند و شــرکت های 
فولادسازی بزرگ کشورهایی مانند چین، ژاپن و کره جنوبی هم 

کنار آب قرار دارند.
محجوب نژاد ادامه داد: ما هم همین برنامه را در پیش گرفتیم، 
اما به دلیل مسائلی مانند هم  بخشی نگری و هم بنگاهی به آن 
هدفی که باید می رســیدیم، نرســیدیم. قرار بود بخش زیادی از 
صنعت فولاد در کنار آب توســعه یابد، اما هنوز به دلیل مســائل 
منطقه ای، اســتانی و تعصبات، ســرمایه گذاران فولاد تمایل به 
سرمایه گذاری در شهر و منطقه خود دارند و به نوعی می خواهند 
در استان خودشان اشتغال ایجاد کنند؛ بنابراین صنعت فولاد 
نتوانسته به اهداف موردنظر برســد؛ به همین دلیل رشد فولاد 
کز کشور متمرکز است، جایی که زیرساخت ضعیف  بیشتر در مرا

است و مشکل کمبود آب وجود دارد.
وی در پاسخ به پرسشی درباره بهره گیری از طرح آمایش سرزمینی 
کندگــی فولاد  در ایــن زمینه گفــت: همان طور که اشــاره شــد پرا
کــم شــده اســت و  بــه دلیــل تعصبــات منطقــه ای و اســتانی حا
سرمایه گذاران تمایل دارند در شهر و استان خود سرمایه گذاری 
کنند که این موضوع باعث شــده با شــرایط فعلی مواجه شویم؛ 
کندگی برقرار  کنون در صنعت فولاد کشور شرایط پرا به طوری که ا
اســت درصورتی که ســواحل مکران چابهار، ســواحل هرمزگان و 

پارسیان برای سرمایه گذاری آماده بود.
مشــاور طرح جامع فولاد کشــور گفت: متأســفانه ظرفیت های 
غیراقتصادی بسیاری داریم، شــاید ۲۰ درصد از این ظرفیت 55 
میلیون تنی مربــوط به کوره هــای القایی اســت که تعدادشــان 
حدود 1۰۰ مورد است و در مقیاس های ۲۰ هزار تنی، 3۰ هزار تنی و 

5۰ هزار تن فعالیت می کنند.
وی ادامــه داد: کوره های القایی برای اشــتغال در منطقه خوب 
است، اما مشکلات بســیاری دارند که در شرایط بد بازار متوقف 

می شوند و مشکل برق و مواد اولیه پیدا می کنند.
محجوب نژاد گفت: برای توسعه فولاد نیاز است محدودیت هایی 
در نظر بگیریم تا تولید فولاد به ۹۰ تا ۹5 درصد ظرفیت اسمی خود 
کنون  در کشور برسد؛ زیرا به حد کافی ظرفیت سازی کرده ایم و ا
نمی گوییم که ظرفیت جدید در کنار آب ایجاد شود، اما در برنامه 
میان مدت و بلندمدت آن هایی که درصد پیشرفت پایینی دارند 
و هنوز کار نشده اند و یا مجوز کاغذی دارند، به کنار آب های آزاد 
منتقل و در آنجا ادغام شوند؛ ضمن اینکه می توانند با مشارکت 
هــم، ظرفیــت بزرگ تری ایجــاد کننــد، کاری کــه در دنیا مرســوم 
است. این کار باعث می شود هم قیمت تمام شده کم شود و هم 

بهره وری افزایش پیدا کند.

فولاد قائنات در آستانه راه اندازی
کش های غبارگیر، نصب و راه اندازی  شرکت ایریتک در آستانه راه اندازی واحد صنعتی فولاد قائنات، اقدامات قابل توجهی را انجام داده است. این پروژه با هدف توسعه صنعتی کشور و بهبود وضعیت اقتصادی منطقه، در حال پیشرفت است. ازجمله فعالیت های این پروژه می توان به تکمیل بخش کولینگ واتر و هوا

پمپ های آب رسانی واحد ذوب و آماده سازی پمپ های آب رسانی اشاره کرد. این اقدامات نه تنها به تسریع در پیشرفت پروژه کمک می کند، بلکه می تواند به ایجاد اشتغال و رونق اقتصادی در شرق کشور منجر شود. 

مشاور طرح جامع فولاد کشور عنوان کرد؛
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 ایـــــــراسیـــــــن
شبکه اطلاعات 
فـــــولاد ایـــــــران 

کید بر اینکه باید تمرکز را بر فرایندهای کلیدی گذاشت، افزود:  وی با تأ
باید توانمندی خودمان را در فرایندهای کلیدی متمرکز کنیم و به دنبال 
قابلیت های فرایند باشیم. پس باید روی یکپارچگی فرایندها و نتایج آن 

کید داشته باشیم. تأ
احسان با بیان اینکه هر عملکردی فرایندهای مختلفی از خود دارد، 
به مفاهیم مدیریت استراتژی کسب وکار اشاره کرد و ادامه داد: دیگر 
مفاهیمی مانند وفاداری در بازار وجود ندارد و مشتری باید به ما اعتماد 
کند. او باید سفیر اعتماد ما باشد. پس در سال ۲۰۲5 باید به دنبال 

شاخص های اعتماد مشتری باشیم.
اشتیاق و مشارکت، مبنای رسیدن به بلوغ سازمانی

کید بر مفاهیمی نظیر رفتار بالغانه در سازمان،  احسان همچنین با تأ
گفت: برای اینکه در سازمان ها افراد را وارد فرایند مشارکت کنید، باید 
آن ها را در حوزه ای که به ایشان مربوط نیست درگیر کنید. مرحله بعدی 
، مشارکت ایشان است. در ادبیات  مشتاق کردن آن ها و مرحله آخر
مدیریت سازمان ها می گویند مشارکت یک امر محال است، زیرا بلوغ 
بالایی می خواهد. به جوامع مدنی نگاه کنید. این سه سطح در آن ها 

وجود دارد.
این استاد دانشگاه در نهایت، با اشاره به عصر دیجیتال گفت: دنیا 
دنیای دیجیتال است. ممکن است اطلاعات شفاهی باشد و مکتوب 

نباشد. دنیای دیجیتال، دنیای تاب آوری و چابکی است. کسی چابک 
است که تاب آور باشد. تابَ آور کسی نیست که در مقابل تغییرات ثابت 
نمی ماند، بلکه کج می شود؛ اما از ریشه درنمی آید. مسیر و استراتژی ها 

عوض نمی شود. 
وی در انتها مدل مدیریت کیفیت نسل ۴ را ارائه کرد و به معرفی المان های 

تشکیل دهنده این مفهوم پرداخت.
امیررضا قائمی، کارشناس سیستم های مدیریت کیفیت و 

سرآمدی
همایش ممیزی داخلی فولاد مبارکه در زمینه سیستم های 

مدیریتی است
امیررضا قائمی، کارشناس سیستم های مدیریت کیفیت و سرآمدی فولاد 
مبارکه نیز در حاشیه این همایش گفت: همایش ممیزی داخلی یکی از 
بزرگ ترین همایش های فولاد مبارکه در زمینه سیستم های مدیریتی 
است که هدف از برگزاری آن ارائه گزارش بازخورد یافته های ممیزی به 

ممیزان و مالکان فرایند است.
قائمی افزود: در این همایش یک گزارش مدیریتی به مدیران ارائه می کنیم 
که بتوانند بر اساس یافته های کشف شده موجود، اقدامات اصلاحی 

مناسب را تعریف کنند تا مسیر بهبود مستمر ادامه یابد.
او با اشاره به گزارشی از یافته های ممیزان داخلی سال جاری خاطرنشان 

کرد: ممیزی بر اساس شواهد عینی است که باید به درستی در متن 
گزارش های ممیزان به آن اشاره کرد.

کارشناس سیستم های مدیریت کیفیت و سرآمدی فولاد مبارکه افزود: 
ایمنی پیمانکاران، گواهی سلامت مکانیسم ها و تجهیزات، بررسی 
شناسایی عوامل مؤثر بر مصرف انرژی، استفاده از تجربیات، اقدامات 
اصلاحی در راستای افزایش رضایت کارکنان و مشتریان و کاهش عیوب 
اصلی در نواحی تولیدی و معیارهای کنترل عملیات و… از حوزه های 

تمرکز در این دوره است.
وی عامل به روزرسانی در تغییرات تجهیزات و زیرساخت ها را مهم 
دانست و گفت: در این بخش، تغییرات در سوابق و بررسی تغییرات در 

سیستم های مدیریتی باید با دقت صورت پذیرد.
گفتنی است در پایان این همایش از برگزارکنندگان این رویداد و همکارانی 
که در اجرای این فرایند در سال جاری مشارکت کردند و همچنین از سه 
تن از مدیران و سر ممیزان پیشکسوت فولاد مبارکه شامل آقایان مهندس 
حسین میرمقتدایی مدیر اسبق آزمایشگاه ها، مهندس محسن جزمی 
مدیر اسبق بازرسی، اتوماسیون و ابزار دقیق و مهندس محمدحسین 
عسگری مدیر اسبق کنترل مواد که از تجربیات آن ها در استقرار این 
استانداردها در سالیان ابتدایی در همایش سال جاری استفاده شده 

بود تجلیل شد.

امیررضا قائمی
 کارشناس سیستم های مدیریت کیفیت و سرآمدی

شرکت فولاد مبارکه از جایگاه برجسته ای در اقتصاد ایران برخوردار است
نایب رئیــس کمیســیون صنایــع و معــادن مجلــس 
شــورای اســلامی ضمن بازدید از غرفه شــرکت فولاد 
مبارکه در نمایشگاه »ANKIROS 2024« ترکیه، به 

جایگاه ارزشمند این شرکت در اقتصاد کشور اشاره کرد.
به گــزارش پایگاه خبــری و تحلیلــی »فلزات آنلاین« کامران طهماســبی 

اظهار داشت: شرکت فولاد مبارکه به عنوان یک برند ملی و بین المللی از 
جایگاه برجســته ای در اقتصاد ایران برخوردار است و یکی از بزرگ ترین 

شرکت های صنعتی و معدنی کشور به شمار می آید.
وی تصریح کرد: مدیریت و راهبری پرتلاش و کارآمد شرکت فولاد مبارکه 
موجب شده است که این شرکت به دستاوردهای ارزشمندی در مسیر 

توسعه خود دست یابد و امید می رود که این شرکت بتواند مسیر صعودی 
توســعه و تولید خود را تداوم بخشــد و برای ایران رونق و رشد اقتصادی 

به ارمغان آورد.
نایب رئیــس کمیســیون صنایــع و معــادن مجلــس شــورای اســلامی 
خاطرنشــان کــرد: بــرای شــرکتی در ابعــاد فــولاد مبارکــه، حضــور در 
نمایشگاه های بین المللی و گسترش ارتباطات خود در بازارهای جهانی 
استراتژی و راهبرد کلیدی تلقی می شود تا از شرایط تحریمی که در چند 
سال گذشته با هدف محدود ســاختن ارتباطات اقتصادی و تجاری با 
سایر کشورها در ایران تحمیل شده است، با موفقیت عبور کند و آینده 

روشنی را برای ایران عزیز رقم بزند.
حضور گروه فولاد مبارکه در بزرگ ترین نمایشگاه فلزات، 

متالورژی و ریخته گری منطقه اوراسیا
گروه فولاد مبارکــه  در شــانزدهمین نمایشــگاه بین المللی آهــن، فولاد، 
ماشــین آلات و محصــولات فــولادی و ریخته گــری )آنکیــروس ۲۰۲۴(، 
نمایشگاه بین المللی ماشــین آلات و محصولات فلزات غیرآهنی )آنوفر 
۲۰۲۴( و نمایشگاه محصولات ریخته گری )ترک کست ۲۰۲۴( حضور یافت.
بـه گـزارش ایراسـین، شـانزدهمین نمایشـگاه بین المللـی آهـن، فـولاد، 
لات و محصـولات فـولادی و ریخته گـری )آنکیـروس ۲۰۲۴(،  ماشـین آ
نمایشگاه بین المللی ماشین آلات و محصولات فلزات غیرآهنی )آنوفر 

۲۰۲۴( و نمایشـگاه محصولات ریخته گری )ترک کسـت ۲۰۲۴( به صورت 
هم زمان از ۲۹ شـهریورماه به مدت 3 روز در استانبول ترکیه برگزار شد.

امسـال 31 شـرکت ایرانـی در ایـن نمایشـگاه حضـور دارنـد. گـروه فـولاد 
مبارکـه نیـز بـه همـراه شـرکت های زیرمجموعـه خـود یعنـی شـرکت 
فولاد هرمـزگان، شـرکت ورق خـودرو چهارمحـال و بختیـاری، هلدینگ 
آتیه فـولاد )به همـراه زیرمجموعه هـای خود شـرکت فولاد متیـل، فولاد 
تـاراز و شـرکت نورد لولـه کوثر صنعـت اسـپادانا(، شـرکت فولاد سـنگان و 
صنـدوق سـرمایه گذاری خطرپذیـر فـولاد مبارکـه در ایـن رویـداد مهـم 

نمایشـگاهی حاضـر اسـت.
هم زمان با این ســه نمایشــگاه نیز دو کنگــره هم زمان دیگر بــه نام های 
دوازدهمین کنگره بین المللی ریخته گری )توســط انجمــن ریخته گران 
ترکیه TUDOKSAD( و بیســت ودومین کنگره بین المللــی متالورژی و 
مواد )توسط اتاق مهندسان مواد و متالورژی ترکیه UCTEA( برگزار شد.

از این سه نمایشگاه هم زمانِ دوسالانه به عنوان بزرگ ترین رویداد صنایع 
آهن و فولاد، فلزات غیرآهنی، صنایع معدنی، متالورژی و ریخته گری در 

منطقه آسیا، خاورمیانه و اروپا )اوراسیا( یاد می شود.
شایان ذکر است برندینگ، توســعه صادرات، بهره گیری از دانش فنی و 
فناوری های روز، شــناخت بازارهای دنیا و… از مهم ترین مباحث مورد 

توجه کارشناسان ایرانی حاضر در نمایشگاه بود.

نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی  در بازدید از غرفه فولاد مبارکه در نمایشگاه »ANKIROS 2024« ترکیه:
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خـبــــــــــــــــــر            
خبر بین الملل

شماری از تولیدکنندگان فولاد در کلمبیا طی بیانیه ای 
موافقت خود با ساخت کارخانه جدید تولید فولاد تخت را 
 »trade defense« ح پدافند تجاری مشروط به اجرای طر
به عنوان اقدامی در برابر واردات بی رویه و ناعادلانه محصولات 

فولادی به این کشور اعلام کردند.
 به گــزارش خبرنــگار فــولاد و بــه نقــل از پایــگاه خبــری و تحلیلی 
»فلزات آنلایــن، مؤسســه »Fastmarkets« اعــلام کــرده اســت 
فولادسازان کلمبیایی طی نامه ای به لوئیس کارلوس ریس، وزیر 
بازرگانی، صنعت و گردشگری این کشور از تمایل خود به منظور 
همکاری با دولــت در اجــرای فــاز مطالعات امکان ســنجی فنی 
پروژه ساخت کارخانه جدید تولید فولاد تخت در این کشور پرده 
برداشــتند. بااین حال، این افراد بر ضرورت کاهش وابستگی به 

کید کردند. واردات فولاد و تقویت صنعت داخلی تأ
کید بر ضرورت اتخاذ تدابیر  نمایندگان صنعت فولاد کلمبیا با تأ
حمایتی درخواســتی و ســایر اقدامات مربــوط به طــرح پدافند 
تجــاری ماننــد بازنگــری در تعرفه هــای واردات بر اســاس برنامه 
توسعه ملی این کشور، اظهار داشتند: بدون انجام این اقدامات، 
هیچ گونه پیشــرفتی در این زمینه در زمان حال و یــا آینده میان 

فولادسازان و دولت حاصل نخواهد شد.
نمایندگان شرکت های بزرگ فولادسازی کلمبیا به علاوه دانیل ری 
سوارز، مدیر اجرایی کمیته تولیدکنندگان فولاد کلمبیا و همچنین 
کمیته مرتبط با انجمن ملی تجــارت کلمبیــا )ANDI(، از جمله 

افرادی بودند که نامه مذکور را امضا کردند.
گاه به وضعیت صنعت فولاد کلمبیا گفته است موارد  یک منبع آ
مطرح شــده در نامه مذکــور، به اطــلاع وزیــر بازرگانــی، صنعت و 
گاه،  گردشگری این کشور رسیده است. طبق اظهارات این منبع آ
موضوع حمایت از صنعت فــولاد داخلی برای ســاخت کارخانه 
جدید تولید فولاد تخت در این کشور امری ضروری تلقی می شود 
و به همین دلیل احتمال مــی رود دولت کلمبیا پــس از به تأیید 
رسیدن فاز مطالعات امکان سنجی، اقداماتی فوری را به منظور 

اجرای طرح پدافند تجاری درخواستی انجام دهد.
نمایندگان صنعــت فولاد کلمبیــا در این نامه بــه موضوع حفظ 
روند سرمایه گذاری های فعلی و فراهم آوردن شرایط برای جذب 
سرمایه های جدید که مستلزم حمایت قاطع دولت برای مبارزه 
با شیوه های تجارت ناعادلانه است، اشاره کردند. این افراد عنوان 
کردند که در صورت اجرایی نشــدن درخواســت های ارائه شده، 
به طور مستقیم و غیرمستقیم اشــتغال حدود 5۰ هزار نفر فعال 
در صنعت فولاد کلمبیا که نقشی کلیدی در صنعت ساخت وساز 
و زیرســاخت دارد و موجــب بهبــود وضعیــت اقتصــادی کلمبیا 

می شود، به خطر می افتد.
اولویت های دولت و همراهی صنعت فولاد کلمبیا

گفتنی اســت که طرح پروژه ســاخت اولین کارخانــه فولاد تخت 
در کلمبیا از سوی آژانس ملی معادن کلمبیا )ANM(، به عنوان 
اقدامی به منظور کاهش وابستگی به واردات و ایجاد فرصت های 
شغلی بیشتر مطرح شد. نمایندگان صنعت فولاد این کشور در 
مصاحبه خود با مؤسسه »Fastmarkets«، از نیاز مبرم به اجرای 
طرح پدافند تجاری عمدتاً در خصوص محصولات طویل فولادی 
که در حــال حاضر تنها محصــولات کارخانه هــای محلی کلمبیا 
هستند، سخن گفتند. این افراد در نامه خود تأثیر مثبت سازوکار 
طرح پدافنــد تجاری به منظــور جذب ســرمایه را امــری ضروری 

کید کردند. دانستند و بر آن تأ
در ماه مــارس ۲۰۲۴، فولادســازان کلمبیایــی از دولت این کشــور 
درخواست کردند تا اقدامات ضد دامپینگ برای محدود کردن 
واردات بیش ازحد سیم مفتول کم کربن از کشورهایی که کلمبیا با 
آن ها توافق نامه تجاری ندارد، به ویژه چین اجرایی شود. این افراد 
همچنین درخواست کردند تا اقدامات لازم در جهت اجرای طرح 
پادمانی و حفاظتی در خصوص واردات شــمش های فولادی از 

پرو انجام شود.
رئیــس آژانــس ملــی معــادن کلمبیــا )ANM( طــی مصاحبه ای 
اختصاصــی بــا موسســه »Fastmarkets« اظهــار داشــت: دولت 
متعهد بــه اســتفاده از منابع معدنی کلمبیــا، نه صرفــاً به منظور 
صادرات، بلکه برای تأمین نیاز صنایع محلی، حمایت از پروژه های 
زیرساختی و ترویج گذار به سمت راه اندازی پروژه های مربوط به 

انرژی های تجدیدپذیر است.
به گفته وی، برای دست یابی به این هدف، پنج زنجیره تولید در 
کلمبیا ایجاد شــده که این امکان را فراهم می کند تا ارزش افزوده 
مواد معدنــی در این کشــور افزایــش یابد و شــرایط برای توســعه 
معادن، اعطای حق بهره مالکانه و ایجاد مشاغل مرتبط با بخش 

معدن هموار شود.
رئیس آژانس ملی معادن کلمبیا خاطرنشــان کرد: زنجیره های 
تولید در صنایع مس، سیلیسیوم، فسفات، زغال سنگ متالورژی 
)کک( و فولاد، ازجمله دیگر بخش های صنعتی کلمبیا هستند که 

نیازمند بهبود در زیرساخت ها خواهند بود.
وی مطرح کــرد: پروژه ســاخت یــک کارخانه جدید فــولاد تخت 
به عنوان گامی مهم و تضمین کننده آینده بخش فولاد در کلمبیا 
تلقی می شود که هم سو با اهداف دولت برای تقویت بخش تولید 
داخلی و کاهش اتکا به واردات، به ویژه در زمینه اجرای پروژه های 

مربوط به شرکت »Ecominerales« است.
گفتــه نمانــد »Ecominerales« یک شــرکت با مالکیــت دولتی  نا
صنعتــی و تجــاری اســت کــه تشــکیل آن در قالــب پیش نویــس 
لایحه ای به دولت کلمبیا ارائه شده است. هدف از تشکیل این 
شرکت ترویج یک سیاست گذاری جدید در بخش معدن کلمبیا 
به منظور افزایش کارایی، ســودآوری، بهره وری و تولیــد پایدار در 
این بخش است. در طرح پیشنهادی برای تشکیل این شرکت، بر 
همکاری میان دولت و بخش خصوصی در راستای ارتقای امنیت 

کید شده است. بخش معدن کلمبیا تأ

 کلمبیا در مسیر توسعه صنعت فولاد قرار گرفت

، چهارشنبه، ۲۸  نخستین رویداد تکمیل چرخه تولید لوله در صنعت گاز
شهریورماه ۱۴۰3 با حضور سعید توکلی، معاون وزیر نفت و مدیرعامل شرکت 
ملی گاز ایران، رضا نوشادی مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران 
کسین  و جمعی از مدیران ارشد صنعت گاز، جمعی از مدیران فولاد مبارکه، مدیرعامل فولاد ا

و مدیرعامل شرکت های لوله سازی کشور در ساختمان مرکزی شرکت ملی گاز برگزار شد.
طی این رویداد به موفقیت های مجموعه فولاد مبارکه و نقش تعیین کننده دستاوردهای حاصله در 
حلقه استراتژیک صنعت فولاد و صنعت گاز با تولید فولادهای خاص و غلبه صددرصدی بر تحریم ها 
اشاره شد و در پایان از محمدیاسر طیب نیا، مدیرعامل فولاد مبارکه، به واسطه اقدامات مؤثر و نقش 
برجسته در به ثمر نشستن پروژه های شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران با اهدای لوح، تقدیر شد. 
مجید فخاری، مدیر برنامه ریزی فروش و حمل محصولات فولاد مبارکه به نمایندگی از مجموعه 

فولاد مبارکه این لوح را دریافت کرد.
نقش کلیدی فولاد مبارکه در تولید تختال های استراتژیک؛ ویژه خطوط نفت و گاز

مجید فخاری، مدیر برنامه ریزی فروش و حمل محصولات فولاد مبارکه اصفهان که به نمایندگی 
از مجموعه فولاد مبارکه در پنل تخصصی این رویداد حضور یافته بود، در خصوص نقش کلیدی 
فولاد مبارکه در تولید انواع محصولات فولادی در کشور گفت: فولاد مبارکه با ظرفیت سالانه تولید 
1۰.3میلیون تن فولاد خام و دارا بودن زنجیره کامل محصولات فولادی نیاز طیف گسترده ای از 

صنایع کشور به انواع محصولات نهایی و نیمه نهایی تخت فولادی را تأمین می کند.
کید کرد: رویکرد فولاد مبارکه همواره بهره گیری از امکانات نرم افزاری و سخت افزاری به روز  وی تأ
کثری نیاز صنایع مختلف کشور است و سرمایه گذاری های صورت گرفته در  دنیا جهت تأمین حدا
کثری و متوازن به  توسعه محصول و ظرفیت های تولیدی در فولاد مبارکه مبتنی بر پاسخ گویی حدا

نیاز حوزه ها و بخش های مختلف صنعت کشور است.
فخاری ادامه داد: صنعت نفت و گاز به عنوان مشتریان بخش انتقال سیالات فولاد مبارکه در کنار 
سایر مشتریان در صنایع ساختمان، خودروسازی، لوازم خانگی و… توانسته اند نیاز خود را از منبع 
پایدار و مطمئنی نظیر فولاد مبارکه تأمین نمایند. حوزه نفت و گاز از ابتدای بهره برداری جزو مشتریان 
فولاد مبارکه بوده است، ولی با توجه به شرایطی که طی سال های اخیر ایجاد شد و ضرورتی که در 
تأمین داخلی فولادهای استراتژیک، خاص و گریدهای API جهت انتقال خطوط گاز و نفت وجود 
داشت، تمرکز ویژه ای از سوی فولاد مبارکه در حوزه نفت و گاز جهت پاسخ گویی به این نیاز شکل 

گرفت. گفتنی است که این نیاز پیش تر از طریق منابع خارجی تأمین می شد.

مدیر برنامه ریزی فروش و حمل محصولات فولاد مبارکه با اشاره به همکاری فولاد مبارکه با 
دیگر شرکت های تولیدکننده زنجیره تولید لوله های انتقال نفت و گاز توضیح داد: توسعه های 
تجهیزاتی نظیر نصب و راه اندازی تجهیز RH-TOP در فولادسازی شرکت فولاد مبارکه و دانش 
فنی تحصیل شده از طریق مشارکت های شکل گرفته در زنجیره تولید لوله های انتقال نفت و گاز با 
کسین به عنوان تولیدکننده پلیت و شرکت های لوله ساز، تجربه خوبی را برای  همراهی شرکت فولاد ا
کشور رقم زد. از جمله این اقدامات باید به تولید تختال APIX60 گازترش اشاره کرد که به کمک آن 
11۰۰ کیلومتر پروژه ملی خط انتقال نفت سرویس ترش گوره به جاسک با موفقیت تکمیل شد. این 
تجربه موفق سبب شد ساختار همکاری های میان فولادسازان، نوردکاران و لوله سازان به نحوی 

مطلوبی شکل بگیرد.
به گفته فخاری پروژه های متعدد توسعه دیگری توسط فولاد مبارکه در حال انجام است که در آینده 

نزدیک به مرحله بهره برداری می رسد.
وی در این باره بیان داشت: با توجه به نیاز حوزه صنعت نفت و گاز کشور به ورق های فولادی 
مورداستفاده در پروژه های انتقال نفت و گاز، فولاد مبارکه طرح های توسعه متعددی جهت تولید 
تختال های آن در دست اقدام دارد که به یاری خداوند در سال جاری بخشی از آن به بهره برداری 
کشن  خواهد رسید، ازجمله پروژه هایی نظیر ارتقای سخت افزاری و نرم افزاری داینامیک سافت ری دا
 .)EMS( و الکترومگنیک استرینگ )EMBR( در فولادسازی، پروژه الکترومگنتیک بریک )DSR(
این پروژه ها در جهت کاهش جدایش انجمادی و همچنین کاهش ناخالصی ها در فولادسازی و 
تولید تختال مطابق مشخصات فنی اعلام شده از طریق وزارت نفت است تا بتوانیم به زودی تختال 

APX۶5 سرویس ترش را جهت پروژه های یادشده تولید کنیم.
فخاری اضافه کرد: علاوه بر این تولید تختال های ضخامت ۲5۰ و 3۰۰ میلی متر یکی دیگر از اقداماتی 
بود که در فولاد مبارکه صورت گرفت. این قابلیت در خط ریخته گری شماره 5 فولاد مبارکه در جهت 
کنون متناسب با درخواست  پاسخ گویی به نیاز صنعت نفت و گاز کشور ایجاد شد که به لطف خدا ا
موجود در پروژه های انتقال گاز و نفت، تولید تختال آن انجام می شود. در سال گذشته حدود 3۰۰ 
هزار تن محصول برای پروژه های نفت و گاز کشور که بخش عمده آن مربوط به پروژه های گازی بود 

در فولاد مبارکه به صورت تختال یا کلاف گرم تولید و تحویل مشتریان شد.
وی در خاتمه اظهار داست: بحمدالله تختال APIX70 نیز با موفقیت در مجموعه فولاد مبارکه 
کنون پروسه تست و آزمایش  تولید شده و تولید آزمایشی APIX80 نیز در فولاد مبارکه انجام گرفته و ا

آن در حال انجام است.

تقدیر از مدیرعامل فولاد مبارکه به خاطر ایفای نقش برجسته در توسعه خطوط انتقال نفت و گاز کشور

یکی فولاد مبارکه از احداث تا بالاترین رکوردهای تولید کوره های قوس الکتر
در تقویــم رویدادهــای رســمی کشــور، از روز شــنبه 3۱ شــهریورماه به عنوان 
سالروز آغاز دفاع مقدس یاد شده است. درست در چنین روزی در سال ۱3۷۰، 
رویداد بزرگ دیگری با عنوان سالروز افتتاح رسمی اولین کوره قوس الکتریکی 
شرکت فولاد مبارکه نیز در تقویم پرافتخار شرکت فولاد مبارکه به ثبت رسید تا افتخاری باشد 
که این شرکت در اوج حملات دشمن ساخته شد، به بار نشست و مایه  برای ایران زمین؛ چرا

خیروبرکت و توسعه صنعت کشور شد.
عباس محمدی، مدیر تولید فــولاد مذاب کوره های قوس الکتریکی فــولاد مبارکه، در مصاحبه با 
خبرنگار فولاد، روند شکل گیری و تولید فزاینده در کوره های قوس الکتریکی فولاد مبارکه را تشریح 

کرده است. ماحصل این گفت وگو در ادامه آمده است:
در ابتدا قدری درباره میزان تولید این کوره ها در ابتدای راه اندازی صحبت کنید.

واحد فولادسازی و ریخته گری فولاد مبارکه با ظرفیت طراحی اولیه ۲.۴ میلیون تن تختال در سال 
در اوج زمان جنگ تحمیلی احداث و تولید اولین ذوب با کوره شماره ۴ در شهریور 137۰ آغاز شد. 
ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم در دی ماه 1371 رسماً با کلیه تجهیزات در ناحیه و به همراه 

همه واحدهای شرکت راه اندازی شد.
روند توسعه های این واحد چگونه بوده است؟

شرکت فولاد مبارکه با انجام توسعه های متعدد در ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم از سال های 
بعد از راه اندازی، ضمن اســتفاده از تکنولوژی هــای به روز دنیا، ظرفیت تولیــد را از ۲.۴ میلیون تن 
تختال در طراحی اولیه به 3.۲ میلیون تن و سپس به ۴.۲ میلیون تن در سال های ۸1 تا ۸۲ و در مرحله 
بعد به 5.۴ میلیون تن در سال های ۸۶ تا ۸7 و در نهایت به 7.۲ میلیون تن تختال فعلی افزایش داد.

مهم ترین توسعه های انجام گرفته در این خلال این چندین سال کدام اند؟
این توسعه ها را می توان در چند بخش تولید فولاد مذاب، متالورژی ثانویه و ماشین های ریخته گری 

خلاصه کرد.
تولید فولاد مذاب که شــامل موراد ذیل اســت: 1 - افزایش ظرفیت شــارژ مواد بــه کوره های قوس 
و پاتیلی با نصب حجــم زیادی تجهیزات موادرســانی )نــوار نقاله های متعدد(؛ ۲ - اصلاح شــبکه 
جمــع آوری دود کوره هــای قــوس با نصــب تعــداد زیــادی غبارگیرهــای اصلــی روی کوره و ســقف 
فولادســازی به منظور کنترل پارامترهای زیســت محیطی؛ 3- اصلاح اساسی کلیه سیستم های 
آب رســانی کوره های قوس؛ ۴ - افزایش توان ترانس های کوره های قوس از ۹۰ به 1۲5 و 1۴۰MVA؛ 
 5 - تغییر سیستم تخلیه همه کوره های قوس الکتریکی از نوع سیفونی به نوع تخلیه از کف )EBT(؛ 
کسیژن و گرافیت به محل  کسیژن با نصب دستگاه لانس های تزریق ا ۶ - ارتقای سیستم تزریق ا
دیواره کوره هــای قوس و اصــلاح از محل دریچــه ســرباره؛7 - افزایش دو برابــر ظرفیت پاتیل های 

حمل سرباره.
 بخش متالورژی ثانویه شــامل موراد ذیل اســت: ۸ - احداث 7 واحد کــوره پاتیلی در چند مرحله 
)LF(؛  ۹ - راه انــدازی واحد گاززدایی تحت خــلأ RH؛ 1۰ - اضافه کردن و بهینه ســازی های متعدد 

جرثقیل های 3۲۰ و 11۰ تن.
بخش ماشــین های ریخته گری شــامل موراد ذیل اســت: 11 - انجام توسعه ماشین شــماره ۲ و ۴ 
ریخته گری و بهینه سازی های سایر ماشین ها؛ 1۲ - راه اندازی ماشین ریخته گری شماره 5 با قابلیت 

تولید تختال با ضخامت ۲5۰ میلی متر و سپس 3۰۰ میلی متر.
راه اندازی و بهره برداری اولیه ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم با کمک کارشناسان ایتالیایی 
انجام گرفت؛ ولی نیروهای متخصص و کارآمد شرکت فولاد مبارکه با تعهد، همت و پشتکار، به سرعت 
دانش فنی لازم را کسب کردند و بهره برداری و تعمیرات تجهیزات به طور کامل به تیم فولاد مبارکه 
محول شــد؛ ســپس در طی ســالیان متمادی و با آینده نگــری و درایت مدیران مجموعــه و تلاش 

و کوشــش کارکنان و متخصصان این شــرکت، محصولات فولاد مبارکه از نظر کمّــی و کیفی به نحو 
چشمگیری افزایش یافت و نیمی از تولید فولاد کشور به فولاد مبارکه اختصاص یافت.

در این بازه زمانی چه موفقیت های دیگری حاصل شده است؟
ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم با همکاری سایر واحدهای ستادی و پشتیبانی موفق به تولید 
فولادهای ویژه مورداستفاده در لوله های انتقال نفت ترش با استانداردAPI، فولادهای بدنه خودرو، 
فولادهای میکروآلیاژی با کاربردهای خاص، فولاد IF، فولادهای الکتریکی و در نهایت فولاد زنگ نزن و 
بسیاری گریدهای فولادهای ویژه شد که کاهش شدید وابستگی کشور به واردات را به دنبال داشت.

همچنین در سالیان گذشته فعالیت های گسترده ای در زمینه بومی سازی مواد، قطعات یدکی و 
تجهیزات صورت گرفته، به نحوی که در حال حاضر بیشتر قطعات یدکی موردنیاز، مواد و قطعات 

ویژه نسوز از داخل کشور تأمین می گردد.
صنعت فولاد می تواند به لحاظ زیست محیطی برای پیرامون خود مشکل ساز 

باشد. برای جلوگیری از بروز چنین مشکلی چه اقداماتی در بخش کوره های قوس 
الکتریکی فولاد مبارکه انجام شده است؟

ناحیه فولادســازی و ریخته گــری مــداوم در زمینه فولاد ســبز و حفاظت از محیط زیســت با نصب 
تجهیزات غبارگیرهای جدید و همچنین کاهش قابل توجه مصرف آب به موفقیت های چشمگیری 
گر مدیریت نشوند، ذاتاً می توانند آلایندگی زیادی داشته باشند؛  دست یافته است. صنایع فولادی ا
که مسائل زیست محیطی دغدغه همیشگی شرکت فولاد مبارکه بوده، با برنامه ریزی کلان  اما ازآنجا
در راستای کاهش تولید غبار، این شــرکت با بهره گیری از تکنولوژی روز و استفاده از سیستم های 
مکنده بسیار قوی در مسیر کاهش آلایندگی گام های مؤثری برداشته اســت و با اتخاذ استراتژی 
آینده نگری و تطبیق خود با استانداردهای روز دنیا، درصدد است که به تولید فولاد سبز دست یابد.

کثری با قیمت تمام شده و ضایعات کمتر یکی از راهبردهای  امروزه تولید حدا
اساسی در صنعت فولاد است. شما در این زمینه چه کار کرده اید؟

در زمینه کاهش مصارف و ضایعات و بهبود بهره وری فرایندها، ناحیه فولادسازی موفق به کاهش 
قابل توجه مصرف اقلام پرهزینه شامل الکترود گرافیتی و مواد و قطعات نسوز شده؛ به نحوی که در 
زمینه مصرف مواد نسوز شرکت فولاد مبارکه به عنوان الگو در صنعت تولید فولاد در دنیا مطرح است.
در سال های اخیر فولادسازان از کمبود انرژی بسیار متضرر شده اند. این وضعیت 

برای شما در جایی که شاهد بیشترین میزان مصرف انرژی هستیم چگونه است؟
با توجه به تشدید محدودیت های انرژی الکتریکی و گاز طبیعی در سال های اخیر، ناحیه فولادسازی 
و ریخته گری مداوم جهت جلوگیری از نوسانات شدید قیمت های محصولات تخت در بازار و حفظ 
تداوم تولید پایدار در نورد گرم و حمایت از مصرف کنندگان داخلی با ارائه راهکارهای هوشمندانه و 
تکیه به سرمایه های انسانی متعهد و متخصص ناحیه، تولید خود را در ماه های بدون محدودیت 
انرژی به 3۰ درصد بالاتر از ظرفیت طراحی رسانده است که خود برگ زرین دیگری بر افتخارات این 
ناحیه عظیم است. امیدواریم با راه اندازی کامل نیروگاه های فولاد مبارکه بتوانیم با همدلی هرچه 
بیشتر همکاران در تمامی نواحی فولاد مبارکه و مخصوصاً ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم، 

بدون دغدغه در حوزه انرژی، به کار تولید و توسعه اقتصادی همت گماریم.
ذکر این نکته خالی از لطف نیست که ظرفیت اولیه تولید مذاب در فولاد مبارکه ۲.۴ میلیون تن 
گر مشکل خاصی در فرایند وجود نداشت، در هر ۲۴ ساعت  در سال بوده است. با این حساب ا
3۶ ذوب در کوره های قوس الکتریکی تولید می شد؛ این در حالی است که امروز ظرفیت تولید 
در این کوره ها به رکورد 1۶۲ ذوب در ۲۴ ساعت و رکورد ماهانه تولید به ۸۲۴ هزار تن که از ظرفیت 
اسمی واحد بسیار فراتر است افزایش یافته است. چنانچه محدودیت های انرژی در سال 1۴۰۲ 

وجو نداشت، ما شاهد تولیدی فراتر از 7.۲ میلیون تن فولاد مذاب در فولاد مبارکه بودیم.

 به مناسبت سالروز افتتاح رسمی اولین کوره قوس الکتریکی شرکت فولاد مبارکه مطرح شد؛

عباس محمدی
 مدیر تولید فولاد مذاب کوره های قوس الکتریکی

صبا فولاد خلیج فارس موفق به تمدید گواهینامه های سیستم مدیریت یکپارچه شد
علی خوارزمی، مدیر برنامه ریزی و سیستم های شرکت صبا فولاد خلیج فارس از تمدید گواهینامه های سیستم مدیریت یکپارچه این شرکت خبر داد و گفت: شرکت صبافولاد خلیج فارس در راستای استقرار سیستم مدیریت یکپارچه )IMS( شامل سیستم مدیریت کیفیت )ISO 9001:2015(، سیستم مدیریت 

زیست محیطی )ISO 14001:2015(، سیستم ایمنی و بهداشت حرفه ای )ISO 45001:2018( و همچنین سیستم مدیریت شایستگی و توسعه افراد )ISO 10015:2019(، موفق شد طی ممیزی های مراقبتی صورت گرفته از طرف شرکت SGS، اعتبار گواهینامه های فوق را تمدید کند.    

با حضور معاون وزیر نفت در نخستین رویداد تکمیل چرخه تولید لوله در صنعت گاز صورت گرفت؛

ناحیـه فولادسـازی و ریخته گـری مـداوم بـا همـکاری سـایر 
واحدهای ستادی و پشتیبانی موفق به تولید فولادهای ویژه 
مورداسـتفاده در لوله هـای انتقـال نفت تـرش بـا اسـتاندارد
API، فولادهـای بدنـه خـودرو، فولادهـای میکروآلیـاژی بـا 
کاربردهای خاص، فولاد IF، فولادهای الکتریکی و در نهایت 
فولاد زنگ نـزن و بسـیاری گریدهـای فولادهای ویژه شـد که 
کاهش شـدید وابسـتگی کشـور بـه واردات را بـه دنبال داشـت
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یادداشت

 خـبــــــــــــــــــر      

سرمایه گذاری خطرپذیر شرکت های بزرگ 

صنعتی در شرکت های نوآور 

خطرپذیری شرکتی از همکاری بین شرکت های بزرگ و 
باسابقه و استارت آپ ها و شرکت های نوآور شکل می گیرد. 
فرایند خطرپذیر شرکتی به شرکت های بزرگ این امکان را 
می دهد که به نوآوری هایی دسترسی داشته باشند که ایجاد 
آن در داخل شرکت دشوار یا غیرممکن است. البته از ابزار 
خطرپذیر شرکتی نه به عنوان جایگزین، بلکه به عنوان مکمل 

و مشوقی برای تحقیق و توسعه داخلی استفاده می شود.
سازوکار سرمایه گذاری خطرپذیر طی سال های اخیر به طور 
چشمگیری رشد داشته است. در بین سال های ۲۰1۰ تا ۲۰15 تعداد 
۲1۰ شرکت بزرگی که از این سازوکارها استفاده کرده اند ۴۲درصد 
افزایش یافته است. علاوه بر این بین سال های ۲۰13 تا ۲۰1۹ تعداد 
سرمایه گذاری سالیانه شرکت های بزرگ در استارت آپ ها بیش از 
سه برابر شده است و از عدد ۹۸۰ به 3۲3۲ رسیده است. حجم 
سرمایه گذاری در این مدت 7 برابر شده و از رقم 1۹ میلیارد دلار به 

13۴ میلیارد دلار رسیده است.
امروزه خطرپذیری شرکت به روندی غالب در میان شرکت ها بدل 
شده است؛اما مسئله شرکت ها دیگر یافتن استارت آپ نیست، 

بلکه چگونگی اجرای اثربخش راهکارهایشان است.
مدل های تعامل بین شرکت ها و استارت آپ ها

خطرپذیری شرکتی بر نوآوری متمرکز است و مشخصه آن 
بازتخصیص منابع تحقیق و توسعه به هدفی جدید و مشخص 
به نام استارت آپ است. به علاوه، خطرپذیری شرکتی، فرایند 
سنتی سرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی را به همکاری فعالانه با 
استارت آپ ها تبدیل می کند که ابزاری برای نوآوری، خلق مزیت 
رقابتی و توسعه کسب وکار و نیز شیوه ای برای یافتن راه حل های 

جدید در راستای حل مسائل پیچیده است.
همکاری بین شرکت های بزرگ و استارت آپ ها کلید موفقیت 
هردوی آن ها است و مزایای بی شماری برای هر دو به همراه 
دارد. شرکت ها با دست یابی به راهکارهای فناورانه برای مواجهه 
با نیازهای جدید، انعطاف پذیرتر و استارت آپ ها نیز توان مالی، 
امکان رشد، دانش فنی و… به دست می آورند. در این همکاری 
کت و مالکیت بین  سطوح مختلفی از مشارکت مانند رصد، شرا
طرفین وجود دارد: مرحله رصد )نظارت( گام اول همکاری میان 
شرکت ها و استارت آپ هاست. این مرحله عمدتاً اهداف حل 
مسئله یا دستیابی به نوآوری را مدنظر دارد، ولی تأثیر چندانی 
بر فرهنگ، ایجاد قابلیت های جدید در استارت آپ ها و شرکت 
یا بازده مالی ندارد. این مرحله نخستین گام به سوی ایجاد 
رابطه موفق در مسیر بلند تعامل محسوب می شود. در مرحله 
مشارکت، مسائل متعددی در زمینه همکاری میان شرکت ها 
و استارت آپ ها از لحاظ فرهنگ، نزدیکی به حوزه کسب وکار 
ح می شود. حل مسائل دشوار پیش رو  خاص و انحصار مطر
فقط اولین گام در مسیر برقراری رابطه موفق میان شرکت ها و 
استارت آپ هاست. دشوارترین مسائل مربوط به همکاری میان 
شرکت ها و استارت آپ ها از لحاظ فرهنگ، مشارکت بلندمدت، 
، در طول مرحله مالکیت  نزدیکی به کسب وکار اصلی و انحصار
به وجود می آید. این مرحله آخرین گام در فرایند همکاری میان 
شرکت و استارت آپ بوده و طی آن شرکت، بخشی یا کل حق 

مالکیت استارت آپ را در اختیار می گیرد.
به طورکلی برای اقتصادهای در حال رشد، استارت آپ ها منبع 
نوآوری و بهره وری هستند و برای همین منظور لازم است 
جهت گیری قوانین از صنعت محوری به کارآفرین محوری تغییر 
کند. در سال های اخیر در محاسبات مالیاتی به این موضوع بیش 
از پیش توجه شده است. قانون جهش تولید دانش بنیان در ایران 

یکی از مترقی ترین قوانین در این حوزه است. 
ابزارهای تأمین مالی یکی از مهم ترین موضوعات  در شرکت های 
بزرگ و استارت آپ ها ست. حمایت های مالی می تواند از طریق 
توافق نامه های وام قابل تبدیل به سهام یا توافق نامه های 

تضمین حق صاحبان سهام در آینده و... ضمانت شوند.
اهداف شرکت ها در سرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی

خطرپذیر شرکتی، کسب اطلاعات و ارزیابی اهداف بالقوه برای 
تملک است، اما مسیر نیل به این هدف با توجه به مقیاس 
زمانی توسعه محصولات جدید، هزینه های تحقیق و توسعه 
و روش های ثبت اختراع در صنایع مختلف متفاوت است. 
سرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی در برخی حوزه ها نظیر علوم 
زیستی و فناوری های پزشکی به دلیل اهمیت اقتصادی و نیز 
قدرت تأثیرگذاری بالای آن ها بسیار موردتوجه است. تحقیقات 
و پژوهش های متعدد نشان می دهد که سرمایه گذاری خطرپذیر 
شرکتی نقشی اساسی در ایجاد نوآوری در فرایند کارآفرینی دارد 
و می تواند بخش مهمی از راهبرد کلی نوآوری شرکت باشد. 
همچنین افزایش نوآوری شرکت پیامد افزایش دانش شرکت در 

گون و ترکیب آن ها برای افزایش بهره وری است.  حوزه های گونا
جمع بندی

سرمایه گذاری خطرپذیر شرکتی در شرایط سیاسی و اقتصادی 
کشور هم برای شرکت های بزرگ و هم برای استارت آپ ها و 
شرکت های فناور منافع خواهد داشت. با وجود تحریم های 
ظالمانه، امکان واردات تجهیزات فنی با تکنولوژی بالا به راحتی 
برای شرکت های بزرگ مهیا نیست. این تجهیزات با سرمایه گذاری 
شرکت های بزرگ با استفاده از ظرفیت قانون جهش تولید 
دانش بنیان در استارت آپ های تخصصی، هم زمینه اشتغال 
جوانان متخصص و عدم خروج آن ها از کشور را فراهم کرده و هم 

زمینه تبدیل دانش به محصول فنی مهیا خواهد شد.
یوسف یوسفی، 
مدیر پردیس فناوری صنایع معدنی فولاد سنگان
منبع: ایراسین

انجام موفقیت آمیز تعمیرات بلندمدت ماشین ریخته گری شماره 2
گرچه محدودیت های برق باعث توقف خطوط  ا
تولید و به طور مشخص واحد فولادسازی و ریخته گری 
مداوم فولاد مبارکه شد، اما با تصمیم گیری مدیریت و 
برنامه ریزی مناسب عوامل مؤثر، در این بازه زمانی عملیات تعمیرات 
ماشین ریخته گری شماره ۲ و سایر بخش های فولاد مبارکه با موفقیت 

انجام شد.
به گزارش خبرنگار فولاد، علی رحیمی رئیس تعمیرات ریخته گری مدول 
B، در این باره گفت: با شـروع محدودیت های انرژی برق از خردادماه، با 
برنامه ریزی صحیح به جای فرصت سـوزی، تهدیدهای ناشـی از قطعی 
برق با انجام تعمیرات ماشین ها به فرصت تبدیل شد و طی آن اقدامات 
اساسـی کـه نیـاز بـه توقـف طولانی مـدت ماشـین ریخته گـری داشـت، 
شناسایی و مشخص شد. در ادامه ضمن برنامه ریزی و تدارک قطعات، 
تجهیزات و خدمات مربوطه، مقدمات انجام تعمیرات اساسی در زمانی 
که تولید به دلیـل محدودیت های برق متوقف  شـده بود، انجـام گرفت.

وی با بیان اینکه از ابتدای مردادماه توقف بلندمدت ماشین ۲ ریخته گری 
مداوم آغاز شد، مقرر گردید به مدت ۶ هفته اتاق اسیلاتورهای هر دو خط 

و سازه های نگه دارنده آن از کف نوسازی شود.
رحیمی با بیان اینکه این گونه فعالیت های اساسی به علت حساسیت 
و  محاسبات  نیازمند  آن،  زیاد  احتمالی  عوارض  و  ریسک ها  و 
نقشه برداری های دقیق است، تصریح کرد: معمولاً چنین فعالیت هایی 
در انحصار صاحبان تکنولوژی است و کمتر شرکت فولادسازی مسئولیت 

انجام آن را می پذیرد.
رئیس تعمیرات ریخته گری مدول B اظهار داشت: در جریان اجرای 
این پروژه، کارکنان با حمایت مدیران سازمان با شجاعت و تخصص بالا 
مسئولیت انجام این فعالیت ها را پذیرفتند و با کنترل و نظارت مستمر و 
استفاده از توان تعمیرات مرکزی، واحد نقشه برداری، بازرسی فنی، دفاتر 
فنی، تعمیرگاه مرکزی و سایر شرکت های تخصصی موجود در کشور این 
امر مهم را به سرانجام رساندند. ان شاءالله ماشین ۲ برای حداقل 1۰ سال 

آینده از این سرویس تعمیراتی بی نیاز خواهد بود.
ارزیابی ریسک های احتمالی و انجام کار به صورت کاملاً 

ایمن و باکیفیت
حسین عابد، رئیس واحد مکانیک تعمیرات مرکزی هم در این باره گفت: 
با توجه به برنامه ریزی و آماده سازی های صورت گرفته در جلسات قبل از 
شروع فعالیت ها، تعمیرات ماشین ریخته گری شماره ۲ از اوایل مردادماه 
1۴۰3 با تدوین و برنامه اجرایی دقیق و منظم و همچنین با در نظر گرفتن 
شرایط خاص ازجمله تداخل کاری بالا در فعالیت های اجرایی قسمت 
کولینگ چمبر و ارزیابی ریسک های احتمالی به صورت کاملاً ایمن و 

کیفیت در کوتاه ترین زمان ممکن به انجام رسید. با
وی گفت: تعویض و نوسازی سازه های فلزی داخل کولینگ چمبر و 
متعلقات مربوطه که از اهمیت و حساسیت ویژه ای در دمونتاژ و نصب 

برخوردار است، در بخش تعمیرات مکانیک با نظارت مستمر و مؤثر 
صورت پذیرفت.

تعویض تمامی تجهیزات فرسوده شده
مسعود بیگی، تکنسین تعمیرات ریخته گری نیز در همین زمینه افزود: 
برای عملیات ذوب ریزی مداوم در ماشین های ریخته گری و رعایت 
شرایط متالورژیکی و نیز جهت جلوگیری از چسبندگی مواد مذاب به 
بدنه تیوب مسی لازم است مجموعه کریستالیزاتور در نوسان باشد. 
فرکانس نوسان و میزان حرکت عمودی از مهم ترین عوامل طراحی 
سیستم ریخته گری مداوم است. فرکانس حرکتی با سرعت ریخته گری 

رابطه مستقیم دارد.
وی ادامه داد: ازآنجا که میزان نوسان با توجه به سرعت ریخته گری قابل 
تنظیم است، نسبت نوسان موردنیاز با سرعت خط و مقدار حرکت 

اسیلاتور تنظیم می گردد.
تعویض تمامی قطعات حساس به دست کارشناسان 

داخلی
به گفته بیگی، ماشین ریخته گری شماره ۲ به سیستم ارتقاع یافته 
هیدرولیکی مجهز است که از مجموعه قالب روی اتاق اسیلاتور و 
ستون های افقی و عمودی نصب می شود. طی بازرسی های روزانه، 
مشخص شد شرایط محیطی ریخته گری که متشکل از درجه حرارت 1۶۰۰ 
در قالب و در مجموعه تجهیزات و محیط حدود 3۰۰ درجه حرارت است 

در طولانی مدت باعث فرسودگی و پوسیدگی سازه شده است.
وی خاطرنشان کرد: طبق برنامه ریزی و پیش بینی ها در زمان شات دان 
گزوزفن  کت های بخار ا ۴۰روزه ماشین ۲ سازه و میز اسیلاتور به همراه دا
تعویض شد. همچنین کلیه متریال سازه های افقی و عمودی و ستون ها 
با درخواست های ساخت توسط تعمیرگاه در فاصله ۴ ماه ساخته شد و 

در زمان مقرر تعویض گردید.
تکنسین تعمیرات ریخته گری افزود: تجهیزاتی که از قبل بر روی ماشین 
۲ نصب و توسط شرکت SMS DEMAG آلمان در سال 13۸۸ به 
بهره برداری رسیده  و فرسوده شده بود، به دست کارکنان داخلی فولاد 

مبارکه تعویض شدند.
تعویض کامل سازه های فولادی داخل کولینگ چمبر و 

بسیاری از تجهیزات فرسوده دیگر
حسن مرادی، تکنسین مکانیک تعمیرات مرکزی هم در همین زمینه 
افزود: از مهم ترین فعالیت های اجرایی انجام شده می توان به این 
موارد اشاره کرد: تعویض کامل سازه های فولادی داخل کولینگ چمبر، 
تعویض کامل لوله های اسیلاتور هر دو خط، تعویض کامل لوله های داخل 
کت های غبارگیر روی سگمنت ها، دمونتاژ و  کولینگ چمبر، تعویض دا
مونتاژ کلیه سگمنت ها، تعمیرات و نوسازی رول های 1 تا 3۰ هر دو خط، 
تعویض لوله ها و تأسیسات داخل والوروم و هیدرولیک روم و تعمیرات 

میزهای شیفتینگ هر دو خط.

علی رحیمی رئیس تعمیرات 
B ریخته گری مدول

حسین عابد، رئیس واحد مکانیک 
تعمیرات مرکزی

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران منصوب شد
طی حکمی از سوی سیدمحمد اتابک، وزیر صنعت، معدن و تجارت، محمدعلی دهقان دهنوی به عنوان معاون وزیر و رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران منصوب شد. مراسم تکریم مهدی ضیغمی و معارفه محمدعلی دهقان دهنوی به عنوان معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس کل سازمان 

توسعه تجارت ایران، با حضور سیدمحمد اتابک وزیر صنعت، معدن و تجارت دولت چهاردهم برگزار شد. محمدعلی دهقان دهنوی، عضویت در هیئت علمی گروه مالی و بانکداری دانشگاه علامه طباطبایی و معاونت آموزشی موسسه عالی آموزش بانکداری ایران را در سوابق کاری خود دارد.

مسعود بیگی، تکنسین تعمیرات 
ریخته گری

حسن مرادی، تکنسین مکانیک 
تعمیرات مرکزی

تأمین نیازهای سرمایشی و برودتی واحدهای تولیدی
ی و سیالات  با افزایش سطح آماده به کاری در ناحیه انرژ

 رئیس واحد تولید آب سرد و گرم، دمین و بخار از ناحیه 
انرژی و سیالات،  از تأمین نیازهای سرمایشی و برودتی 
واحدهای تولیدی با افزایش ســطح آمــاده به کاری و 

تمهیدات پیش بینی شده در ناحیه انرژی و سیالات خبر داد. 
محسن ستاری با اشاره به اینکه یکی از وظایف این واحد تولید آب سرد 
)چیلد واتر( با دبی تقریبی 3 هزار مترمکعب بر ســاعت و با دمــای 5 تا ۸ 
درجه است گفت:  آب سرد تولیدشده از طریق شبکه مخصوص و از طریق 
واحد توزیع سیالات به نواحی تولیدی ازجمله آهن سازی، فولادسازی و 
نورد گرم ارسال و پس از تبادل حرارت با تجهیزات و فرایندهای حساس 
به دما، با اختلاف دمای میانگین ۸ درجه به واحد تولید آب ســرد و گرم 
و بخار و دمین برگشــت داده می شود. بخشی از آب ســرد تولیدی نیز در 
اختیار واحد تهویه مطبوع قرار می گیرد تا عملیات برودتی و سرمایشــی 
کز سرور بخش اتوماسیون و کنترل  ساختمان های اداری، اتاق برق و مرا
فرایندهای نواحی را پشــتیبانی کنــد. ازاین رو تأمین بــرودت لازم جهت 
کنترل و تداوم فرایندهای عملیاتی در نواحی یاد شده از اهمیت زیادی 

در پشتیبانی از تولید به خصوص در فصول گرم سال دارد.
 وی در ادامه افزود: تابستان سال جاری یکی از گرم ترین فصول تجربه شده 
در طول فعالیت شرکت فولاد مبارکه بود که متعاقب آن نیازمندی های 
برودتی و سرمایشی واحدهای عملیاتی بیش از هر زمان دیگری بود. بر 
این اساس و پیش بینی های صورت گرفته از ســال گذشته، واحد تولید 
آب سرد و گرم و دمین و بخار )IWP( اقدام به انجام زودهنگام تعمیرات 
اساســی تمامی تجهیزات اعم از مبردها )1۰ عدد چیلــر در واحد PU15 و 
PU17( و متعلقات خط انتقال در این واحد نمود و هم زمان با برنامه ریزی 
دقیق و کنترل متغیرهای فرایندی در سه سیکل گردشی مشتمل بر سیال 
فرایند، سیال سرویس و گاز مبرد در چیلرها و همچنین افزایش دوره های 
اورهال به صورت جزء جــزء و متوالی آن هم در حین فراینــد بهره برداری، 

تمامی نیازهای برودتی واحدهای عملیاتی از نظر کمّی و کیفی تأمین کرد.
به گفته ستاری با راه اندازی و در مدار قرار گرفتن تانک انبساط در واحد 
PU15، کنترل فشار سیال فرایند ارسالی به واحدهای عملیاتی با هزینه 

کمتر و پایداری بهتر تسهیل گردید.
رئیــس واحــد تولیــد آب ســرد و گــرم، دمیــن و بخــار تصریــح کــرد: انجام 
اقدامات فوق که مرهون تلاش مجدانه و شبانه روزی کارکنان بهره بردار 
و تعمیرات این واحد از ناحیه انرژی و سیالات است، موجب گردید تا در 
سایه موفقیت حاصل شده، تجربه گرانبهایی برای شرایط مشابه آینده 

حاصل گردد.

وی خاطرنشان کرد: در راستای افزایش توان و تاب آوری شرکت در شرایط 
بسیار گرم آب وهوایی که به دلیل تغییرات اقلیمی به سیستم های مبرد 
تحمیل می شود، این واحد در نظر دارد تا عملیات طراحی، نصب، اجرا و 
بهره برداری از یک برج خنک کننده را به منظور اصلاح و تثبیت راندمان 

عملکرد چیلرها در سال های آتی به انجام رساند.
ســتاری در خاتمه از زحمات کارکنــان تعمیرات و بهره بــردار واحد تولید 
آب ســرد و گرم، دمیــن و بخار و همچنین حمایت هــای مدیریت ناحیه 
انرژی و ســیالات و سایر واحدهای همکار و پشــتیبان در تحقق اهداف 
پیش بینی شده در این طرح و پشتیبانی از خطوط تولیدی، قدردانی کرد.

رئیس واحد تولید آب سرد و گرم، دمین و بخار خبر داد:

محسن ستاری
رئیس واحد تولید آب سرد و گرم، دمین و 

بخار از ناحیه انرژی و سیالات



22 سپتامبر 2024 18 ربیع الاول 1446 شماره        1394    یک شنبه    1 مهرماه    1403    

10

معضل کاهش روند صادرات فولاد ایران

پیشرفت فیزیکی ۷۱ درصدی راه آهن چابهار-زاهدان با ریل لزوم تمرکز ایران و ترکیه بر سرمایه گذاری مشترک
ذوب آهن اصفهان

مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل کشور گفت: 
-زاهدان با هدف اتصال تنها بندر اقیانوسی کشور و  راه آهن چابهار
تکمیل کریدور ریلی شمال-جنوب در شرق کشور در حال حاضر با 
پیشرفت فیزیکی بالای ۷۰ درصد در حال اجرا است. تراورس موردنیاز 
این خط ریلی از کارخانه تولید تراورس بتنی در زاهدان با ظرفیت 
تولید روزانه ۶۰۰ اصله تأمین می شود و هماهنگی های لازم برای تأمین 
ریل موردنیاز پروژه با کارخانه ذوب آهن اصفهان انجام شده است 

در دیدار مدیرکل ایران و عراق وزارت امور خارجه ترکیه با رئیس اتاق 
ایران بر ایجاد شرایط پیش بینی پذیری اقتصادی برای ورود سرمایه گذاران 
کید شد. صمد حسن زاده رئیس اتاق ایران با بیان اینکه  به بازار ایران، تأ
حمایت های لازم از سرمایه گذاران خارجی از طرف دولت ایران تعریف 
شده ، صنایع مس، فولاد، دارو و... را برای این منظور مناسب ارزیابی کرد 
و گفت:  قرار است با همکاری دولت ۱۰ پروژه بزرگ در زمینه های مختلف 
در نظر بگیریم و برای اجرای آن ها از سرمایه گذاران خارجی بهره ببریم.

گفت وگو

خبــــــــــــــــــر    

کارشــناس ارشــد بازارهــای بین المللــی کاهــش رونــد 
صادرات فولاد را معضلی اساسی دانست.

کیوان جعفری طهرانی در گفت وگو با خبرنگار ایراسین با اشاره به 
وضعیت صادرات فولاد کشور اظهار کرد: متأسفانه روند صادرات 
فولاد ایران نسبت به سال های گذشته در وضعیت قابل قبولی 
نیســت و این یک معضل اساســی اســت؛ این در حالی است که 
از ســال ۲۰15 همراه با کاهش واردات فولاد، صادرات از کشــور نیز 
افزایش یافت و در سال ۲۰17 با توجه به امضای برجام این صادرات 
کتبر ۲۰17 و درست در زمان اجرای  به اروپا به اوج خود رسید؛ در ا
برجام، انجمن فولاد اروپا )یوروفر( برای پنج شرکت از کشورهای 
 HRC اوکرایــن، برزیل، ایــران و روســیه عــوارض وارداتی ورق گــرم
وضع کرد که این اتفاق برای شرکت فولاد مبارکه رقم خورد و برای 
هر تن ۲7 تا 35 یورو بســته به کشــور، عوارض وارداتی ورق گرم در 

نظر گرفته شد.
آمریکا در حال ادامه تحریم های شرکت های فولادی 

ایران است
جعفری طهرانی تصریح کرد: متأســفانه شــاهد بودیم در دوران 
برجام که وضعیت صادرات می توانست بهبود یابد، انجمن فولاد 
اروپا، صادرات فولاد مبارکه را محدود کرد و با روی کار آمدن ترامپ 
گوســت  صــادرات محصــولات ایــن شــرکت محدودتر شــد . در آ
۲۰1۸ دور اول تحریم ها اعمال شــد و صنعت فولاد کشــور در این 
تحریم ها محدودتر شد، پس از آن در نوامبر ۲۰1۸ نیز صنعت نفت و 
حمل ونقل دریایی و... تحریم شد و حتی در دوره رئیس جمهوری 

فعلی آمریکا نیز تحریم شرکت های فولادی ادامه دارد.
درآمدزایی صنعت فولاد کشور از دلایل اصلی تحریم 

این صنعت است
وی با بیان اینکــه درآمدزایی صنعت فــولاد برای کشــور از دلایل 
اصلی تحریم این صنعت از سوی وزارت خزانه داری آمریکاست، 
گفت: من معتقدم با حرکتی که بایدن به عنوان یک دموکرات انجام 
داد و تحریم ها را ســخت تر کرد، طبیعتاً بــا روی کار آمدن ترامپ، 
وضعیت ما سخت تر خواهد شد، اما چنانچه هریس نیز به عنوان 
رئیس جمهوری آمریکا انتخاب شود، نباید انتظار معجزه داشت، 
که ما بحثی به نــام احیای برجــام نداریم و وزیــر امور خارجه  چرا
کید داشــت که به دنبــال برجام  کشــورمان نیز بر این موضــوع تأ
کره جدید داریم و بعید است با روی کار  جدید هستیم و نیاز به مذا
آمدن هریک از نامزدهای ریاست جمهوری آمریکا این اقدام شکل 
عملیاتی به خود بگیرد؛ ازاین رو، وضعیت تجارت ایران در بازارهای 

جهانی با همین وضعیت فعلی ادامه  خواهد یافت.
صادرات در اقتصاد کشورها به یک جنگ سرد تبدیل 

شده است
این کارشناس ارشــد بازارهای بین المللی ادامه داد: صادرات در 
اقتصاد همه کشــورها اصطلاحاً به یک جنگ سرد تبدیل شده 
است، همان طور که در گذشته جنگ ها در راستای کشورگشایی 
بوده، در صادرات نیز این موضوع صدق می کند. باید مشتریان 
قبلی را حفظ کنیم و به دنبال کشــورهای هدف تازه نیز باشــیم؛ 
ضمن اینکه باید توجه داشــته باشــیم که کشــورهایی همچون 
افغانســتان و عراق که مشــتریان محصــولات فولادی مــا بودند، 
امروز در حال بهره برداری از شــرکت های داخلی خود هســتند و 

ما بازارهای منطقه ای و جهانی فولاد را کم کم از دست می دهیم.
دولت جدید قوانین محدودکننده صادرات معدن 

و صنایع معدنی وضع نکند
وی خاطرنشان کرد: از دولت چهاردهم و وزارتخانه های صمت 
و اقتصــاد آن انتظار مــی رود که قوانیــن محدودکننــده صادرات 
معــدن و صنایــع معدنــی وضــع نکننــد و قوانیــن وضع شــده در 
که دیگر فرصت برای مقابله با  دولت سیزدهم را ملغی کنند، چرا

خودتحریمی ها را نداریم.
فولاد مبارکه به عنوان صنعت مادر نیازمند صادرات 

است
این کارشناس ارشد بازارهای بین المللی، کاهش قیمت ورق گرم 
و با کیفیت فولادی و رسیدن این قیمت به کمتر از قیمت میلگرد 
را تأسف بار دانست و تصریح کرد: قیمت ورق گرم باید 7۰ تا ۸۰ دلار 
بالاتر از میلگرد باشد، نه برابر یا 1۰ تا ۲۰ دلار پایین تر. این امر نشان 
می دهد صنعتی مثل فولاد مبارکه به عنوان صنعت مادر نیازمند 
صادرات است، اما رقابت در بازارهای جهانی با قیمت های رقابتی 
فعلی نیز بسیار سخت است و نیاز به تولید محصولات سفارشی 
برای هر بازار خاص داریم. اینکه یک تولید مشابه را به همه کشورها 
صادر کنیم دیگر اجرایی نیســت، بایــد نیازهای بازار هر کشــور را 

شناخته و محصول مناسب آن بازار را تولید کنیم.
۱۰ درصد جمعیت کشور به برکت فعالیت زنجیره 

فولاد در حال امرارمعاش هستند
جعفــری طهرانــی افــزود: درحالی که تصــور این اســت که بخش 
قابل توجهی از اشتغال زایی کشور توســط صنایع خودروسازی 
ایجــاد شــده، بایــد گفــت کــه میــزان اشــتغال زایی مســتقیم و 
غیرمستقیم صنعت فولاد بسیار بیشتر است و 1۰ درصد جمعیت 
کشور به برکت فعالیت زنجیره فولاد در حال امرارمعاش هستند که 
شامل کلیه فعالیت های معدن کاری از ابتدا تا خود کارخانه های 
فولادسازی و همچنین حمل ونقل ماده اولیه، محصولات میانی 

و نهایی و بالاخره فعالیت های صادراتی در بنادر است.
حفظ و ترقی جایگاه دهم ایران در صنعت فولاد 

جهان تنها با توسعه صادرات ممکن است
وی حفظ جایگاه دهم ایران در صنعت فولاد جهان و ترقی آن را 
تنها با توسعه صادرات ممکن دانســت و گفت: چنانچه مشکل 
آب، برق و گاز در کشور برطرف شود، همین امروز امکان تولید ۴۲ 
میلیون تن فــولاد را داریــم و آنچه اهمیت دارد این اســت که این 

تولید را در کجا مصرف کنیم.

کارشناس ارشد بازارهای بین المللی مطرح کرد؛

افزایش 50 هزار تنی ظرفیت تولید تختال فولاد هرمزگان
با بهینه سازی پروفیل نسوز کوره های قوس الکتریکی انجام شد؛

گان،  با همت کارکنان واحد فولادسازی فولاد هرمز
پروژه بهینه سازی پروفیل نسوز کوره های قوس 
الکتریکی با موفقیت انجام شد و ظرفیت تولید تختال 

سالانه در این شرکت 5۰ هزار تن افزایش یافت.
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان، بهره وری منابع و تولید 
مقرون به صرفه در شرکت فولاد هرمزگان به عنوان یکی از استراتژی های 
اساسی توسعه کسب وکار دنبال می شود. این شرکت در طول سال های 
اخیر، همواره پروژه های مختلفی را برای افزایش تولید و رکوردشکنی، 
کاهش مصرف انرژی و بهبود کیفیت و کمیت محصول دنبال کرده 
که نتیجه آن رکوردشکنی های تولیدی کمّی و کیفی متعدد و تولید 
محصولات با بهترین کیفیت و مطابق با نیاز مشتریان بوده است. به 
این موارد می توان استفاده از ایده ها و طرح های خلاقانه در واحدهای 
تولیدی اشاره کرد که به ثبت رکوردهای تولیدی در سال های اخیر 

منجر شده اند.
یکی از این اقدامات، پروژه افزایش حجم کوره های قوس الکتریکی 
فولادسازی با کمک واحدهای نسوز و ذوب و ریخته گری بود که با 
موفقیت انجام شد و به این ترتیب ظرفیت تولید کوره های قوس الکتریکی 
در فولاد هرمزگان به میزان 5۰ هزار تن در سال افزایش یافت. خبرنگار 
روابط عمومی در این خصوص با معاون بهره برداری، مدیر فولادسازی، 
رئیس ذوب کوره و LF و رئیس نسوز گفت وگو انجام داده است که  

ماحصل آن را در ادامه می خوانید:

آمادگی فولاد هرمزگان برای رکوردشکنی های جدید
مجید ابوعطیوی، سرپرست معاونت بهره برداری شرکت فولاد هرمزگان 
با بیان اینکه بی تردید در شرایط امروزه اقتصاد جهانی، لازمه بقای 
کاهش قیمت تمام شده و تولید محصولات با  کنترل و  شرکت ها، 
گفت: در شرکت فولاد هرمزگان با توجه به  ارزش افزوده بالاست، 
محدودیت شدید انرژی در فصول گرم و سرد، به دنبال افزایش بهره وری 
با اجرای پروژه های بهبود هستیم. تمام تلاش ما در سال جاری این 
کثر ظرفیت تولید  بود که بتوانیم پیش از محدودیت های انرژی با حدا
کنیم. البته پیش تر پروژه های متعددی در واحدهای تولید به سرانجام 
رسیدند که خوشبختانه حاصل آن ثبت رکوردهای متعدد در واحدهای 

فولادسازی و احیا مستقیم در دو ماه نخست سال جاری بوده است.
وی افزود: با شـروع محدودیت های بـرق در خردادماه رکوردشـکنی این 
واحد متوقف شده، اما پروژه های بهبود ازجمله افزایش حجم کوره های 
قوس الکتریکـی را در زمان محدودیت اجـرا کردیم. این پـروژه ازآن جهت 
اهمیـت دارد که بـا همین میـزان مصـرف انـرژی، مـواد اولیه، تجهیـزات و 
ماشین آلات حدود 5۰ هزار تن به ظرفیت کوره ها اضافه می شود و آماده 
رکوردشکنی های بعدی خواهیم بود. امیدواریم محدودیت های انرژی 
سـریع تر خاتمه یابد تـا بتوانیم با تمام ظرفیت نسـبت به تحقـق اهداف 

سالانه و جبران تولید ازدسـت رفته اقدام نماییم.
برنامه ریزی مدون برای ارتقای بهره وری و افزایش تولید

رضا باران پویان، سرپرست مدیریت فولادسازی و ریخته گری مداوم 

شرکت فولاد هرمزگان، در این خصوص بیان کرد: در شرایط کنونی که 
ناترازی تولید و مصرف انرژی در کشور ما به عنوان عاملی برای اعمال 
محدودیت های شدید انرژی برای فولادسازان شده است، یکی از 
راهکارهای کاهش این وضعیت، ارتقای سطح بهره وری در واحدهای 

فولادسازی است.
وی افزود: توقفات طولانی مدت که اغلب منجر به عدم تحقق برنامه های 
تولید می شوند، خسارات مالی فراوانی را به فولادسازان تحمیل می کنند. 
بنابراین تنها با برنامه ریزی مدون برای ارتقای بهره وری و دیدگاهی 
پیشگیرانه می توان از خسارت های ایجادشده ناشی از محدودیت های 
انرژی جلوگیری کرد که یکی از این برنامه ها اجرای پروژه های بهبود و 

افزایش ظرفیت فولادسازی است.
باران پویان ادامه داد: پروژه افزایش حجم کوره های قوس الکتریکی با 
هدف افزایش ظرفیت فولادسازی به همت کارکنان واحد ذوب کوره و 
LF و نیز نسوز شرکت با موفقیت انجام شد و توانستیم با افزایش تغییر 
در پروفایل نسوز کوره، حدود 5۰ هزار تن به صورت بالقوه ظرفیت تولید 

را افزایش دهیم.
ابوعطیــوی و باران پویــان در پایــان از حمایت هــای بی دریــغ 
مدیرعامــل، معــاون بهره بــرداری، مدیــر فولادســازی و ریخته گــری 
مــداوم و همــکاران دفتــر فنــی تولیــد فولادســازی، تعمیــرات ذوب، 
نســوز و ســایر عزیزانــی کــه در اجــرای ایــن پــروژه مهــم ســهیم بودنــد، 

تقدیــر و تشــکر کردنــد.

نظارت و کنترل بسیاری از فرایندهای شرکت با استفاده از سامانه های هوشمند
فولاد  صنایع  مهندسی  مدیر  خیامیم،  افشین 
مبارکه، در برنامه رادیو فولاد، به تشریح آموزش ها، 
این  اقدامات و دستاوردهای حاصل شده در 

مدیریت پرداخت. ماحصل سخنان وی در ادامه آمده است.
در زمینه علم داده )Data Science( همکاران چه 

آموزش هایی می بینند؟
 برنامه ریزی های مقدماتی و هماهنگی های لازم از شهریور سال 
گذشته با همکاری خوب واحد آموزش در بخش ارزیابی و توسعه 
ح آغاز  شایستگی برای طراحی بسته آموزشی و انتخاب مجری طر
ح  شد و تابستان امسال به مرحله اجرا درآمد. این مفهوم و این طر
 )Data Governance( کمیت داده خروجی پروژه ای تحت عنوان حا
است که سال 1۴۰1 شروع شده و به پایان رسیده است. در این بسته 
آموزشی، تیم های کارشناسی واحد با ۶ مرحله تحلیل داده شامل 
ک سازی داده، تحلیل  تعریف هدف تحلیل داده، جمع آوری داده، پا
داده با نرم افزارهای تخصصی، تفسیر و داستان سرایی داده آشنا 
می شوند. این تسلط به عنوان یک مهارت به مجموعه مهارت های 

این همکاران اضافه می شود.
 کانون تخصصی تحلیل داده به همین منظور در واحد 

آموزش ایجاد شده است؟
نیروهای  برای  آموزش  واحد  توسط  امر  ابتدای  در  کانون  این 
جدیدالاستخدام پیش بینی شده بود تا در مهارت تحلیل داده مورد 
ارزیابی قرار گیرند. این کانون با محوریت همکاران آموزش و واحد 
ارزیابی و توسعه شایستگی تشکیل شد. خوشبختانه زیرساخت های 
لازم برای این کار ایجاد شده بود و ما در زمینه تشکیل تیم های تحلیل 

داده توانستیم این فاز را سریع تر بگذرانیم.
نیروهایی که با فرایند ارزیابی اولیه مهارت تحلیل داده 

انتخاب شده اند، قرار است چه مهارت هایی یاد بگیرند؟
در گام اول برای حدود 1۲۶۰ نفر از تیم های کارشناسی همه سازمان 
دعوت نامه پیامکی ارسال گردید. این مقوله موضوعی است که 
علاقه مندی و نظر اولیه کارشناسان در این حوزه برای ما اهمیت 
داشت. حدود 7۰۰ نفر از همکاران در این فرایند شرکت کردند و به 
5 گروه تقسیم شدند. بعد از این تعداد، حدود ۲۴۰ نفر را در 3 سطح 

مختلف شناسایی کردیم که به تدریج تا پایان سال آینده دوره های 
آموزشی را تکمیل می کنند.

این آموزش ها ادامه دار است؟
بله. دوره 3۰۰ساعته در سه سطح، شامل آمادگی تحلیل گری داده، 
سطح متوسط و سطح پیشرفته تعریف شده است. بعد از آن هم 
دوره های بازآموزی تکمیلی و پروژه محور را پیش بینی کرده ایم که 

سال های آینده انجام خواهند شد.
تحلیل داده در حال حاضر توسط پیمانکاران و مشاوران 

بیرونی انجام شده است. آیا در این حوزه تجربه ای داشته اید؟
در واحد مهندسی صنایع، مشاور تخصصی حوزه تحلیل داده با 
قرارداد فعال در این حوزه داریم. همچنین اخیراً درخواستی از سوی 
همکاران واحد HSE ارسال شده است که مربوط به حوزه تحلیل داده 
است. با توجه به اینکه موضوع ایمنی و مباحث مرتبط اهمیت زیادی 
دارد این درخواست و این پیشنهاد عملیاتی شده است. با توجه به 
حوادثی که در چند سال اخیر اتفاق افتاده، داده های زیادی در بانک 
اطلاعاتی واحد HSE داریم و ارتباط حوادثی که اتفاق افتاده با نواحی 
مختلف و همه پارامترهای موجود به صورت یک پروژه در مهندسی 
صنایع توسط مشاور در حال انجام است. با توجه به اینکه حجم 
زیادی از داده ها در این زمینه وجود دارد ارتباط و توالی این داده ها 
مشخص می شود و درنهایت باید به یک مدل های پیش بینی در این 
حوزه برسیم تا پیرو آن، واحد مربوطه بتواند اقدامات پیشگیرانه و 
اصلاحی مرتبط را در این حوزه اجرا کند. در سایر واحدهای سازمان 
هم این موضوع وجود دارد و از مشاوران تخصصی این حوزه استفاده 
می شود. در حال حاضر در واحد استراتژی و تعالی سازمانی پروژه ۶ 
سیگما را داریم که مبانی آن مبتنی تحلیل داده است و از مدل های 

خاص خود استفاده می کند.
سامانه های تحول دیجیتال کشور مانند سامانه هوشمند 
پایش آلاینده های زیست محیطی، سامانه پایش و کنترل مصرف 
سیالات و...، در حلقه مدیریت داده ها و حکمرانی داده محور 

چه جایگاهی دارد؟
این سامانه های هوشمند به سیستم های SCADA یا سامانه های 
نظارت، کنترل و جمع آوری نیز معروف است که مبانی همه این ها بر 

تحلیل داده است. یعنی الآن داده هایی را که به صورت آفلاین به دست 
ما می رسد تحلیل می کنیم و اسکادا و سامانه های هوشمند پایش 
به صورت Real time یا آنلاین، داده ها را از سنسور و تجهیزات کنترلی 
می خوانند و در نرم افزارهای مشخص تحلیل می کنند و هشدارهای 
موردنظر را به کاربر می دهند. مبانی کاملاً با مبانی تحلیل داده ما 
 همخوانی دارد و از همان استفاده می شود، ولی داده ها به صورت

 Real time به این سیستم ها منتقل می شود و از راه دور هم می توان 
بسیاری از فرایندها را کنترل کرد و روی آن نظارت داشت.

مرکز داده شرکت ایریسا اخیراً افتتاح شده است. این مرکز 
در حوزه داده محور در شرکت چه کمکی می کند؟

این مجموعه با همت شرکت ایریسا و حمایت شرکت فولاد مبارکه در 
گر در حوزه اقتصاد دیجیتال  فاز اول به مرحله بهره برداری رسید. ا
و تحول دیجیتال جست وجو کنیم، می بینیم فناوری های بسیار 
زیادی در این حوزه تعریف شده است. در راستای انقلاب صنعتی نسل 
چهارم، موضوعات فناورانه مثل رایانش ابری را داریم که زیرساخت 
موردنیاز آن همین مرکز داده است. ما می توانیم از بستر اینترنت 
امنیت پیشرفته کلان داده ها یا Big Data را داشته باشیم که بتوانیم 
آن را تحلیل کنیم. با این کار در هزینه ها صرفه جویی می شود و این مرکز 
داده یکی از مهم ترین زیرساخت هایی است که در گروه فولاد مبارکه 
ایجاد می شود. تجمیع داده ها از تمام شرکت های گروه انجام خواهد 
شد که تحلیل های بهتری را در حوزه های مختلف ارائه می دهد. این 
مرکز داده در 3 فاز تعریف شده است و تا پایان 1۴۰۴ فاز سوم هم به 

بهره برداری می رسد.
سخن آخر؟

کمیت داده داشـتیم، موضوع  یکی از خروجی هایـی که از پـروژه حا
آمـوزش لایـه کارشناسـی و مدیریتـی فـولاد مبارکـه بـود. پـروژه دیگـر 
شناسـایی و تعریـف فرایندهـای مدیریـت داده اسـت کـه طـی آن 
مـدل DAMA را مبنا قرار داده ایم. این پروژه از ابتدای سـال شـروع 
شـده اسـت کـه بتوانیـم هـم فرایندهـای مرتبـط بـا مدیریـت داده 
را شناسـایی و هـم دسـتورالعمل ها و مختصـات موردنیـاز آن هـا را 
تبیین کنیـم و  امیدواریـم این امـر بتواند به مفهـوم تحلیـل داده به 

مـا کمـک کنـد.

مدیر مهندسی صنایع فولاد مبارکه عنوان کرد:

افشین خیامیم
 مدیر مهندسی صنایع فولاد مبارکه

با شروع محدودیت های برق در خردادماه 
فـولاد  فولادسـازی  واحـد  رکوردشـکنی 
پروژه هـای  امـا  متوقف شـده،  هرمـزگان 
بهبـود ازجملـه افزایـش حجـم کوره هـای 
قوس الکتریکی را در زمان محدودیت اجرا 
کردیم. این پـروژه ازآن جهت اهمیـت دارد 
که با همین میزان مصرف انرژی، مواد اولیه، 
تجهیزات و ماشین آلات حدود ۵۰ هزار تن 

بـه ظرفیـت کوره هـا اضافـه می شـود 
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کارشناس بومی سـازی، مهندسـی قطعات و تجهیزات 
شرکت فولاد هرمزگان گفت: با بومی سازی بوگی پل جرثقیل 
سـقفی ارسـال محصول در فـولاد هرمـزگان، بـه میـزان ۱۰۰ هزار 

دلار صرفه جویی ارزی حاصل شد.
هـادی رهنمـا در گفت وگـو بـا خبرنـگار روابـط عمومـی بیـان کرد: 
بومی سازی در حقیقت به مثابه یک مسئولیت اجتماعی است 
کـه در بخـش صنعـت فـولاد عینیـت یافتـه اسـت؛ به گونـه ای کـه 
کارنامـه بومی سـازی در زنجیـر فـولاد می توانـد به عنـوان الگویـی 
بـرای سـایر صنایـع معرفـی شـود و بـا اسـتفاده از تـوان داخلـی و 
همت داخلی ارزبری در صنعت فولاد را به حداقل رسانده است.
وی افـزود: بـدون شـک بومی سـازی بـه معنـای توانمنـدی در 
سـاخت قطعـات و دسـت یابی بـه فنـاوری در تولیـد تجهیـزات و 
دانش فنی است. در این راستا، واحد بومی سازی فولاد هرمزگان 
بـار دیگـر توانسـت در راسـتای تولیـد پایـدار و ایجـاد تـوازن در 
پیوسـتگی خطوط تولید کارخانه، ساخت بوگی های مکانیسم 
تراولینگ جرثقیل سـقفی شـماره ۲ ناحیه ارسـال محصـول را به 
دست سازندگان توانمند داخلی با موفقیت به سرانجام برساند.
کارشـناس بومی سـازی، مهندسـی قطعات و تجهیزات شـرکت 
فـولاد هرمـزگان بـا اشـاره بـه وظیفـه مهـم جرثقیـل شـماره ۲ 
در واحـد فولادسـازی، خاطرنشـان کـرد: ایـن جرثقیـل نقشـی 
کلیـدی و مؤثـر در فرایندهـای ناحیـه ارسـال محصـول، تحقـق 
برنامـه ارسـال از خـط خروجـی ریخته گـری و شـاخص هایی از 
قبیـل رضایتمنـدی مشـتری، حمـل محصـول و آماده بـه کاری 

تجهیزاتـی ایفـا می کنـد.

صرفه جویی ارزی ۱۰۰ هزار دلاری

 در فولاد هرمزگان

با بومی سازی بوگی پل جرثقیل سقفی ارسال محصول حاصل شد؛

خبر  کوتاه

وب سایت جی ام کی سنتر آماری را منتشر و تولید ماهانه فولاد چین را 
در سال های ۲۰۲۴ و ۲۰۲۳ مقایسه کرده است. بنا بر این آمارها تولید 
فولاد چین در ماه های سال ۲۰۲۴ نسبت به ماه های سال ۲۰۲۳ کاهش 
داشته و در ماه هایی که تولید افزایش داشت رشد آن از حدود ۳ 
میلیون تن فراتر نرفت، این در حالی است که کمترین تولید ماهانه فولاد 
چین در سال های ۲۰۲۳ و ۲۰۲۴ در ماه ژانویه و به طور میانگین حدود 
۷۸ میلیون تن بود.

در جلسه ماه سپتامبر فدرال رزرو، نرخ بهره آمریکا پس از ۴ سال 
کمتر  کرد و ۰.5 درصد  کنترل تورم، تغییر  سیاست صعودی به منظور 
کاهش  کثر تحلیلگران اقتصادی در انتظار  که ا شد. این در حالی است 
۰.۲5 درصدی بودند و این تصمیم فدرال رزرو فراتر از انتظار محسوب 
کاهش نرخ بهره آمریکا یک سیگنال مثبت برای خروج از رکود  می شود. 
گر این سیاست تداوم یابد، شاهد تأثیرگذاری  اقتصادی جهان است و ا
آن در افزایش قیمت های جهانی فولاد نیز خواهیم بود.

 گــــــروه فـــــولاد مبــــــــارکه      

مقایسه تولید فولاد چین در ۲۰۲۳ و ۲۰۲۴   سیگنال افزایش قیمت جهانی فولاد صادر شد

از صرفه جویی ارزی تا بلوغ خودباوری در فولاد سنگان

اجرا و بهره برداری موفقیت آمیز سیستم 

اتوماسیون و ابزار دقیق خط انتقال پساب 

شهر بروجن به شرکت فولاد سفیددشت

سیستم اتوماسیون و ابزار دقیق خط انتقال پساب از 
فولاد  شرکت  به  بروجن  شهر  فاضلاب  تصفیه خانه 
سفیددشت چهارمحال و بختیاری با موفقیت راه اندازی شد.

محمود محمدی فشارکی، مدیرعامل شرکت فولاد سفیددشت، 
در مصاحبــه با خبرنــگار روابط عمومی این شــرکت، ضمــن ابراز 
خرســندی از راه اندازی سیســتم اتوماســیون و ابزار دقیق خط 
انتقال پساب افزود: با توجه به اهمیت کیفیت آب مورد استفاده 
در صنایع فولاد، هدف از انجام این مهم، پایش آنلاین مقادیری 
نظیــر TSS, COD,BOD,PH و میــزان نیتــرات پســاب مصرفــی 

شرکت فولاد سفیددشت است.
محمدی در ادامه افزود: اســتفاده از اتوماسیون و مانیتورینگ 
باعث صرفه جویی قابل توجهی در هزینه های عملیاتی ازجمله 
بهره برداری و نگهداری و تعمیرات تصفیه خانه می گردد. ضمن 
اینکه انجــام فعالیت های مانیتورینــگ و اتوماســیون می تواند 

فرایند تصفیه را ارتقا و بهبود بخشد.
به گفتــه مدیرعامــل شــرکت فــولاد سفیددشــت، همچنیــن با 
بهره بــرداری از ایــن پــروژه، امــکان کنتــرل تجهیزات مســتقر در 
پمپ خانه احداثی در تصفیه خانه بروجن از محل شرکت فولاد 

سفیددشت نیز میسر گردید.
در همین زمینه، جمشید علی بابایی، مدیر تکنولوژی و توسعه 
فولاد سفیددشت گفت: با توجه به فلسفه وجودی شرکت فولاد 
سفیددشت با عنوان »شرکتی مسئولیت پذیر برای خلق آینده ای 
بهتر« و در راستای تحقق اهداف استراتژیک شرکت از جمله بهبود 
عملکرد زیست محیطی با هدف حفظ منابع طبیعی، این شرکت 
اقدام به خرید پساب تصفیه خانه فاضلاب شــهرهای بروجن و 

فرادنبه نموده است.
وی بــا بیــان اینکه تمامــی فرایندهــای تصفیــه به صــورت کاملاً 
گرافیکــی و شبیه سازی شــده بــر روی رایانــه و یــا تلفــن همــراه 
قابل مشاهده و کنترل است، ادامه داد: کلیه اطلاعات موردنیاز 
مربوط به پارامترهای زیســت محیطی به صورت نمــوداری و به 
شــکل کاملاً آنلاین جهت کنتــرل و گزارش گیری قابل دســترس 

خواهد بود.

استفاده از محصول استحکام بالای  شرکت ورق خودرو در تولید محصولات ایران خودرو

شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان دست به کارهای 
بزرگی زده است. بومی سازی قطعات که مانع خروج 
بیش از ۱۲ میلیون یورو ارز از کشور شده و رشد 
5۴ درصدی فروش نسبت به مدت مشابه سال گذشته، کارنامه 

درخشانی از این شرکت برجای گذاشته است.
به گزارش خبرنگار روابط عمومی، شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان با 
سرمایه گذاری شرکت فولاد مبارکه اصفهان و به منظور تأمین مواد اولیه 
صنعت فولاد کشور تأسیس شد. این شرکت، ارتقای عملکرد را متکی 
بر سه بخش اصلی حفظ و افزایش کیفیت تولید فعلی، افزایش تولید 
در برنامه های استراتژیک و طرح های توسعه و ارتقای زیرساخت ها در 
دستور کار قرار داده است که نتایج آن رشد کمّی و کیفی تولید و بلوغ 

خودباوری در این شرکت است.
صرفه جویی ارزی

مهم ترین دستاورد هر شرکت به توان سازمانی آن شرکت برمی گردد؛ یعنی 
زنجیره تولید تا فروش را در خود مجموعه به وجود آورد. اتفاقی که در فولاد 
سنگان به خوبی برنامه ریزی و انجام شد که ماحصل آن در معاونت 
توسعه و تکنولوژی بومی سازی 37۲ قطعه و 1۶ تجهیز بوده است. این 
بومی سازی سبب شد تا فولاد سنگان بتواند خود را از واردات قطعاتی که 
قابلیت تولید داخلی دارند بی نیاز کند و صرفه جویی 1.۹ میلیون دلاری 

در سال 1۴۰۲ برای شرکت محقق شود.
گفتنی است که صرفه جویی حاصل از بومی سازی و ساخت داخل طی 
سال های گذشته با احتساب ضرایب فنی، بالغ بر 1۲.5 میلیون یورو بوده 

است که برآورد آن برای سال 1۴۰3، ۲.۲ میلیون دلار است.

طبق جدولی که مشاهده می شود، بومی سازی فولاد سنگان در سال 
1۴۰۲ و چشم انداز سال 1۴۰3 به تفکیک بیان شده است. همان طور که 
مشخص است، فولاد سنگان توانست از برنامه پیش بینی شده خود 
برای سال 1۴۰۲ عبور کند و به جای بومی سازی 1۲۰ قطعه و 1۶5۰ دفترچه 
فنی، به اعداد 131 قطعه و 17۴5 نسخه برسد. با مرور سال های گذشته 
به نظر می رسد شرکت می تواند مجدداً از اهداف چشم انداز سال 1۴۰3 نیز 
سبقت گیرد. ماحصل تکیه بر دانش داخلی 1.۹ میلیون دلار صرفه جویی 
ارزی در سال 1۴۰۲ بود که به بیش از ۲.۲ میلیون دلار صرفه جویی ارزی 

برای سال 1۴۰3 خواهد رسید.
این جهش در امر بومی سازی به همین دو سال خلاصه نمی شود و 
رصد عملکرد سال های گذشته نشان می دهد که در 3 سال گذشته، 
صرفه جویی ارزی ناشی از بومی سازی قطعات، بیش از ۲۰۰ درصد رشد 
یافته است. به طور مشخص، بومی سازی ۴۲ قطعه در سال 13۹۹ به 131 
قطعه در پایان سال 1۴۰۲ رسیده است. این نسبت برای دفترچه فنی، 75۰ 

به 175۰ است که مانع از خروج بیش از 1۲.5 میلیون یورو ارز از کشور شده 
است. برخی از مهم ترین قطعات و تجهیزات بومی سازی شده شرکت را 

می توان به صورت زیر خلاصه کرد:
 Counter( کراشر ، لاینرها: تجهیز لاینر هندلر + لاینرهای میکسر
Shaft، Rib، Spider Arm و..(، آسیاب های گلوله ای و نیمه خودشکن 

)لاستیکی و فلزی( + کلیه لیفتر بارها؛
پمپ ها: پمپ های اسلاری و آب در خطوط تولید کنسانتره و 
گندله -مونتاژ و همچنین قطعات از جمله ایمپلر، Casing وغیره )عادی 

و رابر لاینینگ(؛
نوار نقاله: انواع پولی )Head، Bend، Drive(، درام، گریدهای 

متفاوت نوارهای EP، گیربکس، رولیک ها؛
 ،Drive، Concave و Counter و Main شافت های : ناحیه کراشر
 Mantle، Pinion Gear، Center & Piston Wear Ring، ،بوش برنجی

،Friction Disc، Bevel Gear، Eccentric Bush

ناحیه فیلترپرس: ممبران، فیلترهای پارچه ای؛
کثر نواحی سایت )ساخت نمونه اصلی/معادل(؛ گیربکس ها: ا

کثر تجهیزات )پمپ، شوت  شافت و رول: شافت های مربوط به ا
دو راهه و ...(، رول های اسکرین و فیدر؛

همزن و شاول: مجموعه کامل Aggitator ها در تمامی نواحی 
سایت، شاول های میکسر، ماردون؛

کثر آن ها به صورت مونتاژ یا قطعات یدکی مربوطه؛ سیلندرها: ا
کثر شوت ها خصوصاً شوت دو راهه تریپر کار انبار میانی؛ شوت ها: ا
کثر نواحی سایت از جمله پمپ ها و  کوپلینگ ها: مربوط به ا

نوارهای نقاله؛
گندله سازی( و ارتعاشی  دیگر تجهیزات: سرندهای ضایعات گیر )

بعد از SAG Mill )کنسانتره(، مگنت سپراتور.
موتور رشد این جا خاموش نمی شود

برنامه های توسعه ای شرکت، اعم از صرفه جویی ارزی 1۲.5 میلیون دلاری 
تا توسعه تولید، این تفکر را مخابره می کند که شرکت به قله رشد رسیده 
است. طبق برنامه ریزی استراتژیک این شرکت که در اسفندماه هر سال 
برای سال آینده بازنگری می شود، در سال 1۴۰3 شاهد رشد شاخص های 
کمّی و کیفی در عرصه تولید و... خواهیم بود.همچنین فولاد سنگان در 
سال های گذشته با عقد قراردادهای مهم با شرکت های دانش بنیان، 
ضمن ایجاد بستر مناسب برای اشتغال، به قطب دانش بنیان صنعتی 
شرق کشور تبدیل شد. تأسیس پردیس صنایع معدنی فولاد سنگان و 
تأسیس مؤسسه پژوهشی شهید علیمحمدی در فولاد سنگان در این 

راستا صورت گرفته است.

پــس از تولیــد موفقیت آمیــز محصــولات گالوانیــزه 
اســتحکام بــالای گریــد فریتی-بینیتــی )FB( کــه در 
کاهــش وزن بدنــه خــودرو در شــرکت  راســتای 
ورق خودرو چهارمحال وبختیاری حاصل شده است، این محصول 
تســت های لازم را با موفقیت پشــت ســر گذاشــت و در گروه صنعتی 

ایران خودرو مورد استفاده قرار گرفت.
به گزارش روابط عمومی شرکت ورق خودرو چهارمحال وبختیاری، بهمن 
مهراد، مدیر تکنولوژی شرکت ورق خودرو چهارمحال وبختیاری، ضمن 
اعلام این خبر در خصوص ویژگی های این گــروه از محصولات گالوانیزه 
که شــرکت ورق خودرو موفق به تولید و افزودن آن ها به سبد محصولات 
خود شــد، افزود: خواص این گروه از فولادها فراتر از محدوده فولادهای 
استحکام بالای میکروآلیاژی )HSLA( بوده تا شرکت های خودروساز با 
استفاده از آن ها بتوانند محصولاتی را با استحکام نهایی و شکل پذیری 

بیشتر و فلنج پذیری مناسب تر تولید نمایند.

وی با اشــاره به اینکــه با توجه  بــه ریزســاختار فریت و بینیــت، این نوع 
محصــولات از اســتحکام کششــی بــالا و مقاومــت فوق العــاده زیــادی 
برخــوردار خواهنــد بــود، درخصــوص کاربردهــای ایــن نــوع فولادهــا 
خاطرنشان کرد: این نوع فولادها در ساخت قطعات سازه ای خودرو، 
ازجملــه تیرهای طولــی و متقاطــع، قطعات رابــط بدنه خــودرو و انواع 

قطعات مکانیکی کاربرد دارند.
مدیر تکنولوژی شــرکت ورق خودرو تولید این نوع محصولات در شرکت 
ورق خودرو چهارمحال وبختیاری را در راستای هدف استراتژیک توسعه 
ســبد محصولات این شــرکت توصیف و خاطرنشــان کرد: گرید گالوانیزه 
FB45+G جهت استفاده در بدنه انواع خودروهای سواری به آزمایشگاه 
گروه ایران خودرو ارســال و پس از انجام موفقیت آمیز تســت های نهایی 

مورداستفاده قرار گرفت.
وی از حمایت های بی دریغ مدیرعامل و تلاش های کارکنان واحدهای 

تولید و کیفیت و آزمایشگاه قدردانی کرد.

کسب افتخاری دیگر در شرکت ورق خودرو چهارمحال وبختیاری؛

موضوع

مهندسی معکوس

بومی سازی قطعات

بومی سازی تجهیزات

صرفه جویی ارزی

برنامه سال 1402

1650 دفترچه فنی

120 قطعه

5 تجهیز

1.7 میلیون دلار

برنامه سال 1402

1650 دفترچه فنی

120 قطعه

5 تجهیز

1.7 میلیون دلار

برنامه سال 1403

1700 نسخه

145 قطعه

5 تجهیز

2.2 میلیون دلار
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       بـــــــــــــــازار

شهر هیدروژنی عربستان سعودی

خبــــــــــــــــر       

با تغییرات اقلیمی و نیاز جهانی به کاهش انتشار کربن، 
صنعت فولاد به عنوان یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان 
آلاینده های کربنی، تحت فشار قرار گرفته است تا به سمت 
تولید سبزتر و پایدارتر حرکت کند. مفهوم »فولاد سبز« یا »فولاد 
اثرات  کاهش  برای  راه حلی  به عنوان  کربن«  بدون 
زیست محیطی این صنعت مطرح شده است. در این گزارش، 
جوانب مختلف این فناوری نوین، مزایا و معایب آن، و همچنین 

تحولات اخیر مرتبط با تولید فولاد سبز را بررسی می کنیم.
در درجــه نخســت می توانیــم بــه کاهــش چشــمگیر آلاینده ها 
بپردازیم که یکی از بزرگ ترین مزایای فولاد ســبز، کاهش انتشــار 
گازهــای گلخانه ای اســت. صنعت فــولاد حــدود 7 تــا ۹ درصد از 
انتشــار کربن جهانی را به خود اختصاص می دهد. با جایگزینی 
فرایندهای سنتی تولید فولاد با فرایندهای سبز، این آمار به طور 
قابل توجهی کاهش می یابد. کشــورهایی مانند ســوئد، آلمان، 
کنون ســرمایه گذاری های کلانی در ایــن حوزه انجام  و ژاپن هم ا

داده اند.
گاهی نســبت به تغییرات  در همین راســتا و با توجه به افزایش آ
بــزرگ در صنایــع مختلــف ازجملــه  اقلیمــی، شــرکت های 
خودروسازی و ساخت وســاز به دنبال اســتفاده از فولاد سبز در 
تولیدات خود هستند. به عنوان مثال، شرکت های خودروسازی 
مانند BMW و Tesla به دنبال اســتفاده از فولاد سبز برای تولید 

خودروهای خود هستند تا میزان کربن مصرفی را کاهش دهند.
کشــورهای اروپایی و برخــی دیگــر از اقتصادهای بــزرگ نیز برای 
تسریع در پذیرش تکنولوژی های سبز، سیاست های حمایتی 
و انگیزشــی ارائــه داده انــد. از جمله ایــن حمایت ها می تــوان به 
یارانه های دولتی، وام های کم بهره و تخفیف های مالیاتی برای 

تولیدکنندگان فولاد سبز اشاره کرد.
هزینه هـــای کلان و زمـــان طولانـــی؛ موانـــع بـــزرگ 

تولید فولاد سبز
گرچه فولاد سبز با مزایای بسیاری همراه است و به عنوان گامی  ا
مهم در جهت کاهش اثرات زیست محیطی شناخته می شود، اما 
چالش ها و مشکلاتی نیز در مسیر تولید و پذیرش آن وجود دارد. 
در ادامه به بررسی برخی از مهم ترین جوانب منفی و موانعی که 
تولیدکنندگان فولاد ســبز با آن روبرو هســتند، می پردازیم. یکی 
از بزرگ تریــن چالش هــا در تولیــد فولاد ســبز، هزینه هــای بالای 
آن اســت. تکنولوژی هــای نویــن ماننــد اســتفاده از هیــدروژن 
سبز به جای زغال ســنگ، نیازمند ســرمایه گذاری های کلان در 
زیرساخت ها و منابع انرژی تجدیدپذیر هستند. در نتیجه، قیمت 
فولاد سبز به طور قابل توجهی بالاتر از فولاد معمولی است. این 
مسئله ممکن است برای بسیاری از شرکت های تولیدکننده یک 

مانع جدی محسوب شود.
علاوه بر آن، فرایند جایگزینی تکنولوژی های قدیمی با روش های 
جدید تولید فولاد سبز ممکن است چندین دهه طول بکشد. 
بسیاری از کارخانه های تولیدکننده فولاد به زیرساخت های فعلی 
خود وابسته هستند و تغییر به روش های جدید نیازمند زمان و 
منابع زیادی است. علاوه بر این، توسعه فناوری هیدروژن سبز و 
انرژی های تجدیدپذیر برای تأمین نیازهای این صنعت به طور 

کامل هنوز در مراحل اولیه است.
البته در حال حاضر، برخی کشورها به سرعت در حال پیشرفت 
در تولید فولاد سبز هستند، اما برخی دیگر به دلیل کمبود منابع 
انرژی تجدیدپذیر یا عدم حمایت های دولتی، در این مسیر عقب 
مانده اند. این تفاوت ها ممکن اســت منجر به نابرابــری در بازار 

جهانی فولاد و افزایش رقابت شود.
تحولات اخیر در تولید فولاد سبز

 ،H2 Green Steel و SSAB سوئد با شرکت های پیشرو خود مانند 
پیشــتاز تولید فولاد ســبز در جهان اســت. در ســال ۲۰۲3، اولین 
فولاد بدون کربن به طور تجاری تولید شــد و به بازار عرضه شــد. 
این موفقیت نه تنها توجه جهانی را به خود جلب کرد، بلکه سایر 
کشورهای اروپایی را نیز به سرمایه گذاری در این حوزه ترغیب کرد.

کشــورهایی مانند ژاپن و کره جنوبی نیز برنامه های گسترده ای 
برای تبدیل زیرساخت های فولادی خود به سمت تولید سبزتر 
دارند. در آمریکا نیز با تصویب بسته های مالیاتی جدید در سال 
۲۰۲۴، شرکت های فولادی مشوق های مالی بزرگی برای پذیرش 

تکنولوژی های سبز دریافت کرده اند.
 با اینکه فولاد سبز به عنوان راه حلی برای کاهش آلاینده ها مطرح 
اســت، برخی منتقدان می گویند که تولید این نوع فولاد ممکن 
است فشــار بیشــتری به منابع طبیعی از جمله آب و انرژی وارد 
کند. به عــلاوه، افزایش هزینه تولیــد فولاد ســبز می تواند قیمت 
کالاهای نهایی را نیــز افزایش دهد، که فشــار بر مصرف کنندگان 

نهایی را بیشتر می کند.
فولاد سبز یک گام مهم در راستای کاهش تأثیرات زیست محیطی 
صنعت فولاد اســت، اما چالش های زیادی در مســیر تحقق آن 
وجــود دارد. از یــک ســو، افزایــش تقاضــا و حمایت هــای دولتی 
می تواند به توســعه این فنــاوری کمک کنــد، اما از ســوی دیگر، 
هزینه های بالای تولیــد و زمان طولانــی جایگزینی تکنولوژی ها 
ممکن است روند رشد آن را کندتر کند. بااین حال، با توجه به نیاز 
جهانی به کاهش کربن و تمایل شرکت ها به تولید پایدارتر، آینده 
فولاد سبز به عنوان یک بخش حیاتی از بازار جهانی فولاد، روشن 

به نظر می رسد.
منبع: آهن آنلاین

عربستان سعودی در پروژه بزرگ نئوم خود یک نیروگاه ۸.۴ میلیارد 
دلاری خواهد ساخت. این شرکت در حال راه اندازی پروژه ای است که 
می تواند یکی از بزرگ ترین نیروگاه های انرژی تجدیدپذیر جهان در یکی 
از شهرهای بزرگ پروژه نئوم در آینده باشد. برنامه ساخت یک کلان شهر 
آینده نگرانه در صحرای عربستان سعودی که می تواند دارای نیروگاهی به 
بزرگی روی ای ای بزرگ سازندگانش باشد. هدف، تولید ۴ گیگاوات انرژی 
تجدیدپذیر برای کمک به تولید ۶۰۰ تن هیدروژن سبز در روز است.

تحلیل

کسید کربن ثبت رکورد بالای انتشار جهانی دی ا

بر اساس بررسی آماری انرژی جهانی توسط مؤسسه جهانی انرژی، انتشار 
گازهای گلخانه ای جهانی از بخش انرژی در سال ۲۰۲۳ به رکورد بالایی 
کسید کربن فراتر  رسید و برای اولین بار در تاریخ از ۴۰ گیگاتن دی ا
کسید کربن از احتراق  رفت. ۴۰ گیگاتن معادل ۴۰هزار میلیون تن دی ا
سوخت های فسیلی مانند نفت، زغال سنگ و گاز طبیعی منتشر می شود 
که تا حد زیادی بزرگ ترین منبع انتشار گازهای گلخانه ای مرتبط با انرژی 
است و حدود ۸۷ درصد از کل انتشار کربن را تشکیل می دهد.

فولاد سبز؛ آینده ای پایدار برای 

صنعت فولاد یا چالش جدید برای 

تولیدکنندگان؟
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یال(       <<<<<< >>>>>>       نمــــــــــودار تغییــــــر قیمــــت  سهـــــام  )ر

یک و آینده پژوهی رصدخانه استراتژ

 ما در حال حرکت به سمت آینده ای هستیم که در آن 
همه چیز، از بزرگ ترین ساختمان ها تا وسایل روزمره، 
به لطف مفهوم اقتصاد چرخشی می توانند به گونه ای 

طراحی شوند که تولید زباله را به صفر برسانند.
گرچه امروزه به عنوان رویکردی مدرن برای  مفهوم اقتصاد چرخشی، ا
توسعه پایدار شناخته شده است، اما ریشه های عمیقی در نسل های 
گذشته دارد و مردمِ سراسر جهان، مدت ها قبل از اینکه این واژه تبدیل 
به مفهومی مهم در پایداری شود، به طور شهودی بر اساس اصول آن 

زندگی می کردند.
کنت ایوارت بولدینگ )Kenneth Ewart Boulding( در سخنرانی خود در 
سال 1۹۶۶ در ششمین انجمن منابع آینده در مورد کیفیت محیطی در 
اقتصاد روبه رشد، تغییر عمیقی را در درک بشر از جایگاه خود در جهان 
بررسی می کند. انسان هایی که در تمدن های باستانی زندگی می کردند 
بر این باور بودند که در دنیایی با فضا و منابع بی پایان زندگی می کنند، 
جایی که همیشه مکانی جدید برای رفتن هست و بی پایان است. این 
باور ریشه در مفهوم »مرز« داشت، یعنی وقتی زندگی برای مردم سخت 

می شد، چه به دلیل چالش های زیست محیطی و چه مسائل اجتماعی، 
مردم از مرزهای محل زندگی خود فراتر می رفتند و در مرزهای جدیدی 
به زندگی خود ادامه می دادند. این مفهوم عمیقاً در ما ریشه دوانده 
است و رها کردن آن دشوار به نظر می رسد. امروزه با گذشت زمان و 
تکامل درک ما از سیاره، شناخت ما از محدودیت های آن نیز تغییر کرده 
است. درک این موضوع که زمین یک سیستم محدود و کره ای بدون 
مرزهای بی پایان است، به تدریج در بشریت ظاهر شده اما بااین حال، 
همان طور که بولدینگ اذعان داشت، بشریت هنوز در میانه انطباق 
با این واقعیت جدید و در تلاش برای درونی کردن تغییرات اخلاقی، 
سیاسی و روان شناختی موردنیاز جهت زندگی در یک کره محدود و 

بسته بدون منابع و مکان های بی پایان است.
، مسیرهای مهم برای  چهار سناریوی بررسی شده در این نوشتار
شکل گیری اقتصاد چرخشی در آینده هستند و به سازمان ها دیدگاهی 

استراتژیک برای مواجهه با احتمالات آینده ارائه می دهند.
سناریوی اول:

در این سناریو جهان به سمت اقتصاد چرخشی حرکت می کند، جایی 
که دولت ها با ایجاد سیاست ها و ارائه مشوق هایی برای کمک به 
کسب وکارها، از این تغییر حمایت می کنند. اتخاذ مدل اقتصاد چرخشی، 
رشد اقتصادی را از چند بُعد مهم افزایش می دهد. ابتدا، نوآوری را با 
تشویق به توسعه فناوری ها و فرایندهای جدید سبز تقویت می کند و 
این به نوبه خود باعث جذب سرمایه در مشاغلی می شود که از اقتصاد 
چرخشی استفاده می کنند. علاوه بر این، فرصت های شغلی جدیدی 
در زمینه هایی مانند بازیافت، تولید مجدد و طراحی محصولات سازگار 

با اقتصاد چرخشی ایجاد می شود.

سناریوی دوم:
در این سناریو، درحالی که کشورهای توسعه یافته، به ویژه در اروپا، با 
سرمایه گذاری و فناوری پیشرفته به سرعت به سمت اقتصاد چرخشی 
می روند، کشورهای درحال توسعه به دلیل کمبود منابع و زیرساخت ها 
با چالش های زیادی روبرو هستند. این تفاوت ها پیشرفت نابرابر را 
به دنبال دارد و باعث می شود که مشکلات زیست محیطی و تغییرات 
اقلیمی رفع نشوند. همچنین، این نابرابری ها به اقتصاد کشورهای 
فقیرتر آسیب می زند و رقابت آن ها را در جهانی که به پایداری اهمیت 

می دهد، دشوارتر می کند.
سناریوی سوم:

در این سناریو با افزایش حمایت از شیوه های پایدار و محبوبیت 
قیمت گذاری برای انتشار کربن، حرکت به سمت اقتصاد چرخشی 
سریع تر می شود و شرکت ها به استفاده از مواد بازیافتی و مدل های 
کسب وکار سازگار با اقتصاد چرخشی ترغیب می شوند. بااین حال، 
مشکلاتی مانند »سبزشویی« و تجارت کربن که در آن سازمان ها به جای 
کاهش واقعی میزان انتشار کربن، به خرید حق انتشار آن می پردازند، 
باعث می شود پیشرفت واقعی زیست محیطی با آنچه سیاست ها 

هدف گذاری کرده اند، هماهنگ نباشد.
سناریوی چهارم:

در این سناریو، گذار به اقتصاد چرخشی کُند است، زیرا مواد خام 
به راحتی در دسترس است و فناوری های جدید بازیافت، مانند 
 AI-driven( سیستم های رباتیک بازیافت مبتنی بر هوش مصنوعی
recycling robotics(، هنوز به طور گسترده استفاده نمی شوند. هزینه 
زیاد بازیافت و سودآوری کم آن، تمایل کسب وکارها به استفاده از 

بازیافت را کاهش می دهد. علاوه بر این، عدم درک کافی از اقتصاد 
چرخشی، موجب ادامه رویکرد سنتی »استخراج کن، بساز، دور بریز« 
)take-make-waste( می شود که پیشرفت در مقابله با تغییرات اقلیمی 

را به تأخیر می اندازد.
هلدینگ هایی که می خواهند در آینده حرفی برای گفتن داشته 
باشند، می توانند با اتخاذ اصول اقتصاد چرخشی، جریان های درآمدی 
جدیدی باز کنند، وابستگی به منابع را ک کاربردی اهش دهند، وفاداری 
مشتری را از طریق شیوه های پایدار تقویت کنند و در ارائه محصول 
و خدمات، نوآورانه عمل کنند. همچنین این کسب وکارها نیاز دارند 
که در نحوه تعامل خود با مشتریان تجدیدنظر کنند و به جای فروش 
صرف یک محصول، برای مشتریان خود ارزشی مستمر و مشارکت های 
که اقتصاد چرخشی تغییر پارادایمی است  بلندمدت ایجاد کنند؛ چرا
که بازارها را بازتعریف می کند، انتظارات مصرف کننده را تغییر می دهد 
و مزیت های رقابتی قابل توجهی را برای پذیرندگان اولیه خود فراهم 

می آورد.

   منابع:
1.http://arachnid.biosci.utexas.edu/courses/THOC/Read-
ings/Boulding_SpaceshipEarth.pdf
2.https://www.futuresplatform.com/blog/scenarios-fu-
ture-circular-economy-sustainability
3.https://www.weforum.org/agenda/2024/02/why-busi-
nesses-must-embrace-the-circular-economy-for-a-more-
sustainable-future/
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فــولاد در جامعــه امــروزی به عنــوان یکــی از مهم ترین 
مصالح مهندســی و ساخت وســاز، از اهمیــت زیادی 
 در هرجا که می رویم 

ً
برخوردار است؛ به طوری که تقریبا

اثرات آن دیده می شود. در طی سالیان اخیر، صنعت فولاد تحت فشار 
کسیدکربن و دیگر آلاینده های خود از  زیادی برای کاهش انتشار دی ا

منظر زیست محیطی و همچنین اقتصادی قرار گرفته است.
 صنعت فولاد نقــش مهمــی در کاهش انتشــار گازهــای گلخانــه ای ایفا 
کسیدکربن است  می کند، زیرا در میان سه بخش تولیدکننده عمده دی ا
که حدود 7 تا 1۰ درصد از انتشار گاز گلخانه ای جهانی را تشکیل می دهد؛ 
بنابراین کارخانه های فولاد هدف خوبی برای تمرکز جهت کربن زدایی 
هستند. سازگار کردن فرایندهای صنعت فولاد با محیط زیست همچنین 
تضمین می کند که صنعت می تواند در درازمدت به فعالیت خود ادامه 
دهد. با هدف رفع این چالش، راه حل های کوتاه مدت و سریع نیز برای 
کاهــش انتشــارات آلاینده ها مدنظر فولادســازان بــزرگ دنیا قــرار دارند. 
می توان گفت در میان راه حل های مختلــف و رویکردهای متنوع برای 
کربن زدایی در تولید فولاد )اعــم از کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت( 
اســتفاده از ســوخت های کم کربــن )low carbon fuels( راه حلــی مؤثــر، 
سریع، در دسترس و نسبتاً اقتصادی در مقایسه با بسیاری از روش های 

بلندمدت به شمار می رود.
 به عنـوان مقایسـه، یـک نمونـه مؤثـر عملـی امـروزه توجـه فزاینـده ای 
بـه ترکیـب درصـد معینـی از هیـدروژن تمیـز بـا سـوخت هایی ماننـد گاز 
طبیعی بـرای کاهش ردپـای کربن در صنعت فولاد می شـود. بر اسـاس 
ایـن رویکـرد بـه کربن زدایـی سـوخت کمـک می شـود؛ بااین حـال، 
خطـرات ناشـی از افزایـش انتشـار NOx نیـز کاهـش می یابـد. به عنـوان 
نمونه های عملـی حجم های ترکیبـی 5 تا 5۰ درصد حجمـی هیدروژن 
ذکـر شـده اند، بااین حـال، بایـد توجه داشـت کـه وقتی هیـدروژن بـا گاز 
کسـیدکربن مسـتقیماً  طبیعی مخلوط می شـود، صرفه جویی در دی ا
بـا حجـم هیـدروژن مخلوط شـده متناسـب نیسـت. دلیل ایـن مطلب 

ایـن اسـت کـه هیـدروژن یک سـوم ارزش گرمایشـی گاز طبیعـی را دارد. 
در نتیجـه، بـرای حفـظ همـان ارزش حرارتـی سـوخت، به حجم نسـبتاً 
بیشـتری )مترمکعـب( گاز مخلوط شـده بـا توجـه بـه حجـم هیـدروژن 
خالصی کـه به آن اضافه شـده اسـت، نیـاز داریـم. با فـرض اینکـه ردپای 
کربن هیدروژن صفر باشـد، یعنی فرایند تولید هیدروژن »سـبز« است، 
پـس کاهـش حاصـل از اختـلاط در هیـدروژن ۲۰ و 5۰ درصـد بـه ترتیـب 
چه خواهـد بـود؟ ۲۰ درصد هیـدروژن ردپای کربـن را تـا 7 درصد کاهش 
می دهـد و 5۰ درصـد هیـدروژن ردپـای کربـن را تـا ۲5 درصـد کاهـش 
می دهد. نهایتاً می توان نتیجه گرفت بر اسـاس محاسـبات اقتصادی 
، کاهـش ردپـای کربـن بـا احتـراق  بـر مبنـای قیمت هـای حـال حاضـر
کسیژنی )مقاله شماره قبل( بسیار ارزان تر از ترکیب هیدروژن  سوخت ا
در گاز طبیعی اسـت؛ درحالی که هیدروژن به طورکلـی به عنوان راه حل 
نهایـی سـوخت بـا کربـن کـم یـا صفـر در آینـده در نظـر گرفتـه می شـود، 
رویکردهای دیگری برای سوخت های کم کربن در کوتاه مدت با منابع 
حاصل از زیسـت توده )bio mass(، پسماندهای پلاستیکی، زباله های 

جامـد شـهری )MSW( و... وجـود دارد.
 نمونه ای دیگر در مورد کوره بلند: نرخ مصرف کک را می توان با استفاده 
از مواد تزریقی با ردپای کربن پایین تر مانند پودر زغال سنگ )PCI(، گاز 
طبیعی، گاز کوره کک سازی، و به طور بالقوه هیدروژن در آینده از طریق 
تویرها کاهــش داد. به عنــوان مثال، هر تن پــودر زغال ســنگ تزریقی از 
تولید ۰.۸5 تــا ۰.۹5 تن کک جلوگیــری می کند، با صرفه جویــی انرژی در 
حــدود GJ/t 3.75 گیــگاژول بــه ازای هــر تن پــودر زغال ســنگ تزریقی. 
بااین حال تزریق مواد سوختی کم کربن از طریق تویرها می تواند اثرات 
منفی و محدودیت های فنی نیز داشــته باشــد، ازجمله اثر منفی روی 
دمای شعله آدیاباتیک، تغییر رژیم احتراق تویرها و... یک راه برای رفع 
کردن این مشکل ها تزریق ابتدایی مواد به منظور گازدار شدن آن هاست 
)gasified( که باعث تشکیل syngas با ترکیب CO+H۲ می شود. فناوری 
کســیژن داغ یــا )Hot Oxygen Technology( به عنــوان  اســتفاده از ا

یک تکنولــوژی انعطاف پذیــر می تواند برای هــدف گازی ســازی مواد و 
پسماندهای سوختی جامد یا گاز با ردپای کربن کم )مثال های ذکرشده( 
استفاده شود. یک سیستم HOT معمولی به عنوان یک گازساز کارآمد 
کننده تــا 35 هزار نیوتن  و در مقیاس کوچک برای تولید گاز ســنتز احیا
مترمکعب در ساعت در هر واحد می تواند استفاده شود. برای برآوردن 
نیازهای یک کوره بلند می توان از چندین واحد کنار هم استفاده کرد. 
کسیدکربن یک کوره بلند موجود  این رویکرد کمک می کند تا ردپای دی ا

بدون تغییرات قابل توجهی در فرایند تولید به حداقل برسد.
 به طور معمول، آهن اسفنجی )DRI( با استفاده از گاز طبیعی به عنوان گاز 
کننده در یک کوره شفتی تولید می شود. در این مورد نیز می توان از  احیا
سیستم HOT برای رساندن گاز سنتز به یک پلنت تولید DRI استفاده کرد 
که از منابع مختلفی از جمله گاز کوره کک سازی به دست می آید و می تواند 
جایگزین گاز طبیعی شود. شرکت Linde با شرکت MIDREX برای توسعه 
کتور حرارتی )TRS( فعالیت های گسترده تحقیق و توسعه  یک سیستم را

انجام داده که این واحد می تواند گاز ســنتز تمیز را با استفاده از گاز کوره 
کک سازی و سایر منابع هیدروکربنی برای تولید DRI تولید کند. سیستم 
کسیداســیون جزئی بر پایه مکانیســم HOT اســتفاده  TRS از فنــاوری ا
کسیداســیون جزئی هیدروکربن ها را بدون  می کند که پتانسیل انجام ا
کنش  تزریق بخار ارائه می دهد. هنگامی که این فناوری با یک محفظه وا
اضافی که با یک جریان پیشگرم شده گاز کوره کک سازی شارژ می شود، 
ترکیب شود، محصول گاز خروجی از محفظه برای استفاده به عنوان گاز 
کننده برای تولید DRI مناسب خواهد بود. بر این اساس، گزینه ای  احیا
برای تولید گاز سنتز با ردپای کم کربن برای استفاده در کوره های بلند و 
کوره های احیای مستقیم که بر اساس استفاده از زباله های پلاستیکی، 
MSW، زیســت توده و... اســت، وجود خواهــد داشــت؛ بنابراین نه تنها 
می توان ردپای کربن در صنعت فولاد را کاهش داد، بلکه می توان به حل 
مشکل زباله ها و پســماندها و حمایت از اقتصاد چرخشی و حتی ایجاد 

یک سینک کربن کمک کرد.

 علم و فناوری       

امنیت سایبری

گوگل وارد میدان حذف کربن با قیمت ۱۰۰ دلار
 برای هر تن می شود

کنترل لوازم هوشمند خانگی با ذهن از راه تراشه مغزی 
ALS سنکرون در بیماران مبتلا به

کربن از  کسید  گوگل به تازگی به توافق قابل توجهی در زمینه حذف دی ا
کرده با همکاری استارت آپ Holocene، مبلغ  جو دست یافته و اعلام 
کسید کربن برای خارج کردن آلودگی پرداخت  ۱۰۰ دلار به ازای هر تن دی ا
کرد. این فناوری هنوز در مراحل ابتدایی توسعه قرار دارد، اما  خواهد 
کارشناسان معتقدند چنین اقداماتی می تواند به مقابله با تغییرات اقلیمی 
کند. بااین حال، هنوز چالش هایی مانند هزینه های بالا، مسائل  کمک 
ک وجود دارد. ایمنی و انتقال از سوخت های فسیلی به منابع انرژی پا

براساس گزارش Decrypt، شرکت Synchron که پیش ازاین به فردی 
کنترل  را  اپل  پرو  ویژن  هدست  افکارش  با  تا  بود  داده  را  امکان  این 
کند، دست به نوآوری دیگری زده و به بیماری مبتلا به اسکلروز جانبی 
کرده به وسیله ایمپلنت مغزی و با افکارش  کمک   )ALS( آمیوتروفیک
برای  که  نورالینک  رویه  برخلاف  کند.  کنترل  را  آمازون  دستیار مجازی 
کاشت دستگاه خود نیاز به جراحی دارد، Synchron می گوید دستگاه 
رابط مغزی آن کمتر تهاجمی است و در قشر حرکتی مغز کاشته می شود.

سرقت اطلاعات 954177 نفر
 از فروشندگان نرم افزار توسط 

BlackSuit باج افزار

جریمه 290 میلیون یورویی برای 
شرکت Uber به دلیل انتقال 

داده های اروپایی به سرورهای 
ایالات متحده

 Young شــرکت ارائه دهنــده راه حل هــای نرم افــزاری
Consulting مســتقر در آتلانتــا، به توزیــع اخطارهای نقض 
 یک میلیون نفر مبنی بر اینکه اطلاعات 

ً
اطلاعات برای تقریبا

آن ها در حمله باج افزاری توسط BlackSuit به سرقت رفته 
است، اقدام کرد. نقض مذکور ۱۰ آوریل رخ داد؛ اما سه روز بعد 
زمانی که مهاجمان رمزگذاری سیستم ها را آغاز کردند، توسط 
شرکت شناسایی شد. تحقیقات بعدی در ۲۸ ژوئن به پایان 
رسید و نشان داد اطلاعاتی همچو نام و نام خانوادگی، شماره 
تأمین اجتماعی، تاریخ تولد، و اطلاعــات بیمه افراد به خطر 

افتاده است.
به افراد آســیب دیده از طریق Cyberscout دسترســی رایگان به 
یک سرویس نظارت بر اعتبار دوازده ماهه رایگان داده می شود 
که تا پایان نوامبر ۲۰۲۴ فرصت دارند نســبت به دریافت آن اقدام 
کنند. افرادی که بالقوه تحت تأثیر قرار گرفته اند باید بی درنگ از 
این پیشنهاد اســتفاده کنند، زیرا BlackSuit پیش تر داده های 
سرقت شده را در پورتال اخاذی خود افشا کرده است. همچنین 
آن هــا باید مراقــب ارتباطــات ناخواســته، پیام های فیشــینگ، 

تلاش های کلاه برداری و درخواست اطلاعات اضافی باشند.
 Young ادعا کرد که اطلاعات بسیار بیشتری از آنچه BlackSuit
Consulting در اعلان هــا بــه افــراد تحــت تأثیر اعلام کرده اســت 
در اختیــار دارد. اطلاعــات ادعاشــده توســط ایــن گــروه شــامل 
قراردادهــای تجــاری، تماس هــا، گذرنامــه کارکنــان، قراردادها، 
مخاطبین، جزئیــات خانواده، معاینات پزشــکی، ممیزی های 
مالی، گزارش ها و پرداخت هاست. BleepingComputer به طور 

مستقل این ادعاها را تأیید نکرده است.
bleepingcomputer :منبع

قانون گذاران حریم خصوصی هلند و فرانسه به دلیل 
نقض قانون حفاظت از داده های اتحادیه اروپا، Uber را ۲9۰ 
میلیون یورو جریمه کردند. این تحریم گسترده به دلیل انتقال 
داده های شــخصی به خارج از اتحادیه اروپــا بدون تضمین 
کافی اعمــال شــد. اداره حفاظــت از داده هلنــد )DPA( این 
جریمــه را با همــکاری آژانــس حفاظــت از داده های فرانســه 

)CNIL( صادر کرد.
کســی اروپایی  DPA متوجه شــد که Uber اطلاعات رانندگان تا
را بدون محافظت کافی به ایالات متحده منتقل کرده اســت که 
 )GDPR( نقض جــدی مقــررات حفاظــت از داده های عمومــی
است. سازمان دیده بان فرانسوی پیش تر یک شکایت جمعی 
 La Ligue des droits در مورداســتفاده از داده هــا از انجمــن
de l'Homme دریافــت کــرده بود کــه بیــش از 17۰ راننــده Uber را 

نمایندگی می کند.
طبــق اطــلاع مقامــات، Uber بــرای بیــش از دو ســال اطلاعــات 
حســاس را از اروپا گردآوری، داده ها را بدون استفاده از ابزارهای 
انتقــال مناســب منتقــل و آن هــا را در ســرورهای ایالات متحده 
نگهداری کرده است. داده ها شامل جزئیات حساب رانندگان، 
مجوزها، داده های موقعیت مکانی، عکس ها، جزئیات پرداخت، 
اسناد هویتی و در برخی موارد حتی داده های کیفری و پزشکی 
رانندگان بــود. شــرکت ها در اروپا ملزم به ارائــه یک مبنای معتبر 
برای انتقال داده ها هستند و تنها در صورتی مجاز به انجام این کار 

هستند که سطح حفاظتی معادل آن تضمین شود
 ایــن دومین جریمه Uber اســت کــه به دلیل شــکایت رانندگان 
صادر می شود. در 11 دسامبر ۲۰۲3، مقام DPA نخستین جریمه 
1۰ میلیون یورویی را به دلیل عدم ارائه اطلاعات قابل دســترس 
به رانندگان Uber و سایر موارد نقض اعمال کرد. این موارد شامل 
کافــی، بیانیه هــای حریم خصوصــی ناقص،  فرم هــای آنلایــن نا
اطلاعات ناقص در بیانیه حریم خصوصی Uber در مورد انتقال 
 Uber .داده ها به خارج از اتحادیه اروپا و حق انتقــال داده ها بود
همچنیــن در ســال ۲۰1۸ بــه دلیل عــدم محافظــت از اطلاعات 
شــخصی مشــتریان و رانندگان که بر 57 میلیون کاربر در سراسر 

جهان تأثیر گذاشت، ۶۰۰ هزار یورو جریمه شد.
cybernews :منبع

رتبه بندی به مفهوم ارزیابی است که یک شخص ثالث یا 
یک سازمان مستقل و بی طرف درباره اعتبار یک شرکت 
یا اوراق بهادار آن انجام می دهد. این عمل توسط 
یک نهاد مالی ثبت شده نزد سازمان بورس و اوراق بهادار با عنوان 

مؤسسه رتبه بندی صورت می گیرد.
)Credit Rating Agency( مؤسسه رتبه بندی

که  هستند  خصوصی  شرکت های  اعتباری،  رتبه بندی  مؤسسات 
رتبه بندی ناشران و ابزارهای بدهی را بر عهده  دارند. درواقع این مؤسسات 
ارزیابی بدهی و بررسی توانایی یک مؤسسه در ایفای تعهدات مالی را انجام 
می دهند. این سازمان ها نظرات خود را در مورد صلاحیت اعتباری یک 

شرکت در قالب رتبه بندی نشر می دهند.
این رتبه بندی بر اساس اطلاعات عام و خاص صورت می گیرد. اطلاعات 
عام در این فرایند مواردی است که از طریق بورس و اوراق بهادار، گزارش 
خبری، گزارش صنعت، روند قیمت سهام و اطلاعات منتشرشده بانک 

مرکزی گردآوری شده باشد. اطلاعات خاص مشمول موافقت نامه های 
کتساب شرکت ها و پیش بینی های تجاری می شود. این  اعتباری، ا
اطلاعات ویژه معمولاً بر اساس توافقی محرمانه بین مؤسسه رتبه بندی 
، تهیه شده و برخی اطلاعات به صورت محرمانه نزد مؤسسه  و ناشر
رتبه بندی محافظت می شود. مؤسسات اعتباری بین المللی، شرکت های 

بورسی دنیا را ازنظر قیمت، ارزش و سودآوری رتبه بندی می کنند.
مهم ترین دلایل گسترش فعالیت این مؤسسه ها

با انتشار راهنمای اوراق بهادار صنعتی و متفرقه در سال 1۹۰۰، نخستین 
مؤسسات رتبه بندی آغاز به کار کردند. با درک لزوم رتبه بندی شرکت ها، 
صنعت رتبه بندی اعتباری به سرعت رشد نموده و جایگاه ویژه ای را در 
بازارهای مالی به خود اختصاص داده است. در ایران رتبه بندی توسط 
بانک مرکزی و مؤسسات مشاوره ای ایرانی انجام می شود. دلایلی مبنی 
بر گسترش فعالیت این مؤسسات وجود دارد: 1-همه مؤسسات مالی، 
اعتباری و بانکی قادر به ایجاد سیستمی متخصص رتبه بندی مشتریان 

خود نیستند و یا تمایل به صرف هزینه در این زمینه ندارند؛۲-مؤسسات 
رتبه بندی با در اختیار داشتن نیروهای مالی و متخصص، به موجب رقابت 
با سایر مؤسسات هم تراز، معیارهایی دقیق و کارا جهت رتبه بندی ایجاد 
می نمایند؛ 3- مؤسسات رتبه بندی، به صورت حرفه ای شفاف سازی 
اطلاعات را برای سرمایه گذاران ایجاد نموده و شاخص های تحلیل و 

تصمیم گیری را در اختیار جامعه قرار می دهد.
مزایای رتبه بندی شرکت ها

اعتبارسنجی و رتبه بندی در دنیا، نظامی جهت کمک به نظام پولی مالی 
به منظور تخصیص بهینه وجوه و منابع مالی است. تخصیص بهینه منابع 
و وجوه موجب افزایش ارزش افزوده، رشد اقتصادی، کاهش معوقات 
بانکی و ایجاد گردش مالی در کشور خواهد شد. مؤسسات رتبه بندی 
مادامی که سبب شفافیت اطلاعات و نقاط قوت و ضعف شرکت ها 
می شود، راه حل هایی جهت رفع نواقص نیز ارائه می دهد. در حقیقت 
این مؤسسات منجر به اصلاح ساختار و افزایش اعتبارشده و درنهایت 

باعث رشد و توسعه کشور می شود. رتبه بندی اعتباری می تواند عاملی 
جهت تبلیغات شرکت محسوب شود و شرکتی با رتبه درجه یک می تواند 
خود را به عنوان یکی از برترین ها در این حوزه معرفی کند. برای شرکت های 
درجه یک، دسترسی به منابع مالی آسان تر خواهد بود و سهام آن ها نیز با 
استقبال بیشتری در بازار مواجه می شود.دیگر مزایای رتبه بندی برای 
شرکت ها عبارت اند از: دسترسی به منابع سرمایه ای جدید؛ پذیرش بیشتر 
از سوی سرمایه گذاران؛ توانایی دسترسی به بازارهای بدهی کوتاه مدت؛ 
متنوع سازی منابع سرمایه گذاری؛ کاهش وابستگی به بانک ها؛ توانایی 
انتشار اوراق قرضه بلندمدت؛ فراهم نمودن ارزیابی واقعی و مستقل از 
اعتبار شرکت؛ ایجاد راهبردهایی جهت بهبود رتبه اعتباری و توانایی 
مالی؛ امکان مقایسه در سطح بین المللی؛ افزایش شفافیت و اطلاع رسانی.

درواقع با وجود مؤسسات رتبه بندی، ریسک های موجود در بازارهای 
مختلف کاهش یافته و افراد با اطمینان خاطر بیشتر سرمایه گذاری 

می کنند.

مؤسسه رتبه بندی چیست و چه وظایفی دارد؟
یم بورس بیاموز

 استفاده از سوخت های کم کربن: گزینه ای مؤثر برای کربن زدایی در صنعت فولاد

   تهیه کننده: واحد تحقیق و توسعه
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ترک سیگار در سالمندان

 اجتمـــــا             عـــــــی

ریسک ابتلا به دیابت در افراد شب زنده دار ۴6 درصد 
بیشتر است

ADHD دوزهای بالای داروی
می تواند عوارض جانبی جدی ایجاد کند

پژوهشی جدید نشان می دهد بیدار ماندن تا ساعات اولیه صبح ممکن 
ک باشد. احتمالاً سبک زندگی شب زنده داری خطر  است بسیار خطرنا
ابتلا به دیابت را تا اندازه زیادی افزایش دهد. این تحقیق دانشمندان 
مرکز پزشکی دانشگاه لیدن هلند روی 5۰۰۰ فرد دارای اضافه وزن متمرکز 
بود. درحالی که این تحقیق ارتباط شب زنده داری و ابتلا به دیابت را تأیید 
آن هنوز مشخص نیست. یکی از نظریه های  کــرده اســت، علت دقیق 
محققان این است که افراد شب زنده دار ممکن است بیشتر غذا بخورند.

کم توجهی-  اختلال  بــرای  مؤثر  درمانی   )Adderall( »آدرال«  داروی 
بیش فعالی )ADHD( است اما افزایش شدید نسخه های تجویز این دارو 
در ایالات متحده در دو دهه گذشته باعث نگرانی محققان درباره عوارض 
 ،ScienceAlert گزارش جانبی نادر اما جدی آن شده است. براساس 
بوستون  در   )McLean( مک لین  بیمارستان  محققان  جدید  پژوهش 
آمریکا نشان داده است خطر ابتلا به روان پریشی یا شیدایی )Mania( در 
افرادی که دوزهای بالای آدرال را مصرف می کنند، پنج برابر بیشتر است.

خانواده 

بعــد  دانش آمــوز  خواب وبیــداری  الگــوی  تنظیــم 
از تعطیــلات تابســتانی بــرای بســیاری از والدیــن 
کوتــاه  چالش برانگیــز اســت. در ایــن یادداشــت 
چنــد راهــکار ســاده بــرای بازگشــت دانش آمــوزان بــه عــادات زمــان 
خواب وبیداری دوران مدرسه بعد از تعطیلات طولانی مدت تابستانی 

می پردازیم.

این مطلب برای والدین، معلمان و دانش آموزان مفید است و نکاتی درباره 
نحوه مدیریت زمان و تنظیم برنامه های تحصیلی ارائه می دهد.

تنظیم خواب مناسب: از همان اواسط شهریورماه ساعت خواب 
فرزندتــان را به طــور تدریجــی تغییر دهیــد تا بتوانــد عادت تنظیــم زمان 
خواب وبیداری جدید را بپذیرد. سعی کنید به او کمک کنید تا هر شب در 

همان ساعت بخوابد.
کت باشد.  ایجاد محیط خواب مناسب: اتاق خواب باید تاریک و سا
در صــورت وجود پنجره و نور مزاحم ســعی کنیــد از پرده هــای ضخیم در 

اتاق خواب فرزند خود استفاده کنید و دما را در سطح مناسب نگه دارید.
کمک به عادات صبحگاهی: صبح ها برای فرزندتان برنامه ای داشته باشید 
که شامل فعالیت های خوشایند باشد، مثلاً نشــان دادن عزم خود برای 

صبحانه خوردن یا ورزش صبحگاهی.
استفاده از زنگ بیداری: از زنگ بیدارکننده ای استفاده کنید که 
صدای ملایمی دارد. همچنین می توانید با استفاده از موزیک یا صدای 

طبیعت فرزندتان را از خواب بیدار کنید.
ترغیب به فعالیت های روزانه: می توانید فرزندتان را تشویق کنید 
که به فعالیت هایی مانند ورزش یا مطالعه علاقه مند شود تا به خواب شبانه 
بهتری دست یابد. بهترین راه برای این کار این است که به همراه او به  این 

فعالیت ها بپردازید و  آن ها  را با شور و اشتیاق  کامل انجام دهید.
تغذیه مناسب: از تغذیه سالم و متعادل در طول روز برای او مطمئن 
شــوید. مصرف زیاد قند و کافئین در وعده های غذایی بعدازظهر و شام 
می تواند خواب را تحت تأثیر قرار دهد؛ بنابراین این وعده هایی غذایی را 
کنترل کنید تا حاوی حداقل میزان قند و کافئین باشند. در عوض، مصرف 
این مواد را در وعده صبحانه قرار دهید تا فرزند شما انرژی و هوشیاری کافی 

برای یادگیری در طول کلاس درس داشته باشد.
کاهش استفاده از موبایل، تلویزیون و تبلت در ساعات منتهی 
به زمان خواب: یکی از علل برهم زدن خواب دانش آموز، استفاده بی رویه 
از وسایل الکترونیکی است که در صورت عدم کنترل می تواند همچنان 
منجر به دیر بیدار شدن و حتی چرت زدن های طولانی سر کلاس درس 

شود.
الگوگیری: خودتان نیز به عنوان الگوی او عمل کنید و تلاش کنید تا 

شما نیز به موقع بیدار شوید و از برنامه های صبحگاهی لذت ببرید.
با رعایت همین نکات ساده و ارتباط مؤثر و صمیمی با فرزندتان، می توانید 
آن ها را به داشتن عادات خواب وبیداری بهتری هدایت کرده و نقش بزرگی 

در پیشرفت تحصیلی آن ها داشته باشید.
mojezagros.ir :منبع

در سلســله مقالات مرتبط بــا آرامــش در خانــواده در 
شماره پیشــین خبرنامه فولاد به اهمیت گفت وگو در 
خانواده پرداختیم. در این شماره به روزترین دانش در 

حوزه تعاملات بین زوجین را با هم مرور می کنیم.
گاه به سمت کار،  معمولاً وقتی کلمه موفقیت را می شنویم، اذهان ناخودآ
شغل و درآمد سوق پیدا می کند؛ اما باید بدانیم موفقیت و کامیابی فقط 
به کار و درآمد منحصر نمی شود و موفقیت در ازدواج و زندگی زناشویی نیز 

یکی از موفقیت های زندگی به شمار می رود.
گر قرار باشد با دوســتی به مســافرت بروید، باید از قبل بدانید که علایق  ا
مشترکی دارید و بر سر موارد مختلف امکان توافق وجود دارد. در غیر این 
صورت به احتمال زیاد آن ســفر برای هیچ کدام از شما دو نفر سفر خوبی 
نخواهد بود. چــون مدام در کش وقــوس انتخاب های متفــاوت یکدیگر 

هستید.
حالا از این زاویه نگاه کنید که سفر زندگی تا چه اندازه حائز اهمیت است 
و شما باید تا چه حد از شریک زندگی که همسفر شما محسوب می شود، 

اطلاعات به دست آورید و با دنیای او آشنا شوید.
اصـــل اول: بـــرای قـــدم گذاشـــتن در ایـــن مســـیر این اســـت 

که برای شناخت از همدیگر نقشه تهیه کنید.
گر قرار است در ســفر زندگی همراه هم باشید، پس باید دنیای یکدیگر را  ا
بشناسید. فرض کنید همسفر شما همسر شماست. پس باید نقشه های 
ســفر را با همدیگر تکمیل کنید. زوج های خوشــبخت با دنیای همدیگر 
آشنا هســتند و نقشــه عشــق یکدیگر را خوب بلدند. آن ها تمام جزئیات 
زندگی شریک و همراه خودشــان را می دانند. می دانند که همسرشان به 
چه برنامه های تلویزیونی علاقه دارد. درونگراست یا برونگرا. عادت دارد 
که وقتش را چگونه بگذراند و در موقعیت های مختلف به احتمال زیاد چه 
کنشی نشان خواهد داد. شما باید بدانید فردی که کنارش زندگی کنید  وا

چه اهدافی برای آینده دارد و دنیا را چگونه نگاه می کند.
فلسفه اصلی زندگی شریک زندگی شما چیست؟ شما تا چه اندازه با رؤیاها 

و آرزوهای همسرتان آشنا هستید و برایتان قابل درک است؟
ممکن اســت مشــکلات روزمره، کار و گرفتاری هــای زندگی ما را از مســیر 
نقشــه دور کند؛ امــا به خاطر داشــته باشــید این نقشــه ها بــرای زندگی 
صمیمانه ضروری اســت و باید همیشه حواسمان به نقشــه باشد تا راه 

را گم نکنیم.
اصل دوم: علاقه و تحسین را در خود پرورش دهید.

شاید بشود گفت این مهم ترین اصل است. پس باید دقت کنید که برای 
پرورش علاقه و تحسین، داشتن دید مثبت نسبت به همدیگر به شدت 
گر به ما دو  ضروری است. انسان ها غالباً منفی گرا هســتند. به طور مثال ا
خبر رسد که یکی مثبت و یکی منفی است، ما بیشتر گرایش داریم تمرکز را 

بر خبر بد و منفی بگذاریم.
گر شما با بروز هر مشکلی منفی بافی کنید و قســمت بد ماجرا را ببینید،  ا
خیلی زود رابطه شما و شریک زندگی تان دچار عدم تعادل خواهد شد و 

ناامیدی جای آرامش را در زندگی خواهد گرفت.
کید زیــادی بر قدردانی اســت؛ پس لازم  برای پرورش علاقه و تحســین، تأ
اســت در خصوص مســائل حتی خیلی کوچک هر روز قــدردان همدیگر 
باشــیم تا بتوانیم آثار مثبت این قدردانــی را در زندگی ببینیــم.  به عنوان 

مثال می توانید ویژگی های مثبت شریک زندگی تان را بنویسید و ایشان 
ک  هم متقابلاً همین اقدام را انجام دهند و بعد فهرست ها را با هم به اشترا

گذارید و در این خصوص با هم گفت وگو و خاطرات شیرین را مرور کنید.
اصل سوم: به سمت همدیگر بچرخید

این یک اصطلاح به معنای نزدیک شــدن به یکدیگر اســت. مشکلی که 
بسیاری از زوج ها همیشه دارند دور از هم بودن و شکافی است که معمولاً 
بین آن ها وجــود دارد. انجام بازی های دونفره یــا وقت گذرانی های ثابت 
کوچک دونفره تأثیر زیــادی در بهبود روابط خواهد داشــت. تماس های 
طول روز و با خبر شدن از حال هم در اثنای کار و مشغله، تأثیر دل نشینی 

دارد.
این کارهای کوچک شور و اشتیاق را در دو طرف برای حفظ رابطه ایجاد 
می کند. افکار مثبت ناشــی از این کارهای کوچک به حساب های بانکی 
عاطفی تشبیه شده است و تحقیقات نشان می دهد که در زمان بحث و 

درگیری کمک زیادی به زوجین می کند.
اصـــل چهـــارم: اجـــازه دهیـــد شـــریک زندگـــی بـــر شـــما تأثیـــر 

گذارد
زوج هــای خوشــبخت به عنــوان یــک تیــم کار می کننــد و احساســات و 
دیدگاه های همدیگــر را در نظــر می گیرند. آن ها به حــرف همدیگر گوش 

می کنند و با هم تصمیم می گیرند.
تصمیم گیری های مشترک تا حد زیادی از تنش های زندگی کم می کند و 
باعث تقویت اعتماد بین طرفین می شود. به عنوان مثال زوجی را در نظر 
بگیرید که در آن مرد تصمیم می گیرد با پس انداز خانواده یک ماشین جدید 
بخرد؛ اما همسرش مایل است این مبلغ را برای مسافرت خرج کند و تمایلی 
به خرید ماشین جدید ندارد. فکر کنم تصور دعوایی که این وسط اتفاق 
خواهد افتاد بر هیچ کس پوشیده نباشد؛ اما بهترین راهکار در این شرایط 
همدلی دو طرف است. همدلی همان راه چاره ای است که در این مواقع به 
کمک می آید و طرفین را از دعوای احتمالی نجات می دهد. در تصمیم های 
این چنینی در نظر گرفتن علایق و خواسته های طرف مقابل ضروری است 
و بهتر اســت قبل از هر تصمیم عجولانه ای صلاح رابطه را در نظر گیریم و 

مشترکاً بهترین تصمیم را بگیریم.
اصل پنجم: مشکلات قابل حل را حل کنید

مشــکلات ما در رابطه از دو نوع هستند: مشــکلات قابل حل و مشکلات 
همیشــگی و دائمی. تشــخیص تفاوت این دو دســته گاهی کمی سخت 
می شود، اما راه تشخیص این است که مشکلات قابل حل به نظر می رسد 
ک تر هستند.  شــدت کمتری دارند؛ اما در مقایســه با موارد دائمی دردنا
مشکلات قابل حل موقعیتی هستند و هیچ تعارض اساسی در آن ها وجود 

ندارد. برای درک مشکلات قابل حل به مثال زیر توجه کنید:
مرد و زنی را در نظر بگیرید که باهم به توافق رسیدند که بردن زباله ها وظیفه 
مرد است و ایشان باید بعد از شام آن ها را به بیرون ببرد. بعضاً حواس مرد از 
این وظیفه پرت شده و شب های زیادی این کار را فراموش می کند و گاهی 
زن این کار انجام می دهد و گاهی هم زباله ها آن  قدر می ماند تا بوی بدی 

در خانه می پیچد و زن را حسابی عصبانی می کند.
این مشــکلی قابل حل اســت. احتمالاً مرد در محل کارش دچار مشکل 
شده و بهتر است زن این موضوع را درک کند و البته می تواند خودش این 
گر  موضوع را به مرد یادآوری کند. مشکلات حل شدنی در عین ساده بودن ا

رها شوند عواقب بدی در انتظار زوجین است. برای حل مشکلی قابل حل 
چهار مرحله وجود دارد.

شماره ۱: آرام و مهربان باشید و دنبال انتقاد کردن نباشید.
شماره ۲: وقتی بحث از کنترل خارج می شود، پیشنهاد استراحت بدید و 

کمی از موضوع فاصله بگیرید.
شماره 3: سازش کنید. بهتر است در این مواقع دیدگاه های خود را مطرح 
کنید و البته نظرات طرف مقابل را بشنوید و همدلی نشان دهید و در نهایت 

راه حلی را ارائه دهید که برای هر دو نفر مناسب باشد.
گر در گذشته اتفاقی افتاده  شماره ۴: نسبت به عیوب همدیگر مدارا کنید. ا
و همسر شما را ناراحت کرده، دلجویی و در صورت لزوم عذرخواهی کنید. 

اجازه ندهید رفتارهای گذشته زمان حال را خراب کند.
چهار مورد را گفتیم که برای حل مشکلات حل شدنی به ما کمک می کند؛ 
اما مشــکلات همیشــگی را چکار کنیم؟ به حال خــود رها کنیــم؟!  مثالی 

می زنیم تا با مشکلات همیشگی و به نوعی حل ناشدنی بهتر آشنا شویم.
مرد و زنــی را در نظــر بگیرید که مــدام رفتارهــای متفاوتی را از خود نشــان 
می دهند. زن می خواهد زمان کمتــری را با مرد بگذراند و وقت بیشــتری 
با دوستانش داشته باشــد.  اما مرد مدعی اســت این رفتارهای زن باعث 
می شود او احساس تنهایی کند. اســتدلال زن هم این است که او به این 

زمان نیاز دارد. این یک نمونه از مشکل همیشگی خواهد بود!
 تفاوتی اساســی در شــخصیت آن ها وجود دارد. این دو نفر برای داشتن 
احساس بهتر رفتارهایی از خود بروز می دهند و همین تفاوت ها زمینه ساز 
مشکلات دائمی است و البته خیلی بعید به نظر می رسد که این رفتارها 
گــر دو طرف رابطه را دوســت دارنــد باید آماده  تغییر کنند. در ایــن موارد ا
پذیــرش و ســازگاری باشــند؛ در غیــر این صــورت ایــن رابطه خیلــی دوام 

نمی آورد.
 اصل ششم: غلبه بر بن بست

گاهی پیش می آید که اوضاع رابطه کمی پیچیده می شــود. دو نفر دارای 
عقاید و دیدگاه های متفاوتی هستند. رؤیاها و هدف ها در مسیر یکسانی 
نیست و هرکدام از طرفین تصمیم هایی می گیرند که بر زندگی طرف مقابل 
تأثیرگذار است. این مسائل بعید است که حل شود، اما می توانید یاد بگیرید 
که تفاوت ها را بپذیرید و با آن ها سازگار بشوید. رؤیاها و باورهای همدیگر را 

شناسایی کنید و به آن ها احترام بگذارید.
شما مجبور نیستید با نظرات همدیگر موافق باشید اما لزومی هم ندارد 

همدیگر را مسخره کنید یا مدام دیدگاه های طرف مقابل را رد کنید. 
اصل هفتم:  معنای مشترک ایجاد کنید

گر بتوانید هدفی را انتخاب  معنای مشترک، ازدواج شما را تقویت می کند. ا
کنید و به واسطه آن کاری را شروع کنید و کنار هم برای رسیدن به آن تلاش 
کنید، رابطه ای موفق تر و زندگی پربارتری را در آینده دارید و آینده برای شما 

روشن تر خواهد بود.
دانســتن این هفت اصل و عمل بــه آن ها باعث می شــود رابطه بهتری با 
شریک زندگی داشته باشیم و در پیچ وخم های زندگی کم نیاوریم و دست 
در دست هم از چالش ها عبور کنید. قطعاً این آرامش درونی و خانوادگی 

بر موفقیت فردی ما نیز تأثیرگذار خواهد بود.
 خلاصه ای از کتاب هفت اصل موفقیت در ازدواج و زناشویی
 به قلم جان گاتمن

تنظیم الگوی خواب 
دانش آموز بعد از 
تعطیلات تابستانی

تعاملات بین 
زوجین

آرامش در خانواده

  تهیه کننده: آموزش و توسعه سرمایه های انسانی

در شماره قبلی خبرنامه فولاد، کفتیم ترک سیگار در سن   
بــالا یکــی از مهم تریــن و ضروری تریــن اقداماتــی اســت کــه 
سالمندان می توانند برای بهبود کیفیت زندگی و سلامت خود 
انجام دهند. با این حال این کار ممکن است عوارضی داشته 

باشد که ب۰ برخی از آن ها اشاره کردیم.
سیگار کشیدن همچنان یکی از عوامل مرگ ومیر اصلی در میان 
افراد مسن اســت، اما ترک ســیگار در هر ســنی می تواند تأثیرات 
مثبتی بر سلامت داشته باشد. با وجود تصورات غلطی که درباره 
دشواری ترک در سنین بالا وجود دارد، تحقیقات نشان می دهد 
که افراد مســن تر نیز می توانند با موفقیت ســیگار را ترک کنند و از 
مزایای سلامتی آن بهره مند شوند. حمایت های مختلف مانند 
مشاوره، داروها و برنامه های مدیکر به افراد مسن کمک می کند تا 

این عادت را کنار بگذارند و زندگی سالم تری را تجربه کنند.
کاهش عوارض ترک سیگار در سن بالا

ترک سیگار در سن بالا می تواند به طور قابل توجهی سلامت فرد 
را بهبود بخشد، اما ممکن است با چالش های خاصی نیز همراه 
باشد. در ادامه به بررســی راهکارهایی برای کاهش عوارض ترک 

سیگار در افرادی با سن بالا پرداخته می شود.
مشاوره پزشکی

اولین قدم مهم برای ترک سیگار در سنین بالاتر، مشورت با یک 
پزشک است. پزشک می تواند برنامه ای شخصی سازی شده برای 
ترک سیگار ارائه دهد و در صورت لزوم داروهایی را تجویز کند که به 

کاهش علائم ترک کمک می کنند.
اســـتفاده از داروهـــا و محصـــولات جایگزیـــن 

نیکوتین
استفاده از محصولات جایگزین نیکوتین مانند آدامس یا پچ های 
نیکوتیــن دار می توانــد بــه کاهش میل بــه ســیگار ، جلوگیــری از 
مضرات نیکوتین و علائــم ترک کمک کند. همچنیــن داروهایی 
مانند بوپروپیون یا وارنیکلین که توسط پزشک تجویز می شوند، 

می توانند در کاهش عوارض ترک مؤثر باشند.
تمرینات ورزشی

ورزش منظم می تواند به کاهش استرس و افزایش احساس رفاه 
کمک کند. فعالیت بدنی منظم می تواند به بهبود گردش خون و 
عملکرد ریوی کمک کرده و اثرات منفی ترک سیگار را کاهش دهد.

تغذیه مناسب
یک رژیم غذایی ســالم و متعادل بــا تأمین مواد مغــذی ضروری 
به بهبود ســطح انرژی، خلق و خو و عملکرد عمومی بدن کمک 
می کند. مصرف میوه ها، اســتفاده از رژیم کتوژنیک ، ســبزیجات 
و مواد غذایی پر فیبر می تواند سیســتم گوارشــی را تقویت کرده، 

احساس سیری را افزایش داده و میل به سیگار را کاهش دهد.
حمایت اجتماعی

شرکت در گروه های حمایت از ترک ســیگار در سن بالا یا مشاوره 
گروهی می تواند برای فرد بسیار مفید باشــد. حمایت خانواده و 

دوستان نیز می تواند انگیزه ای قوی برای ادامه روند ترک باشد.
کنترل استرس

اســترس یکی از عوامل مهم در ترک سیگار اســت. برای مقابله با 
استرس و افزایش شانس موفقیت در ترک، می توان از تکنیک های 
آرامش بخش مانند یوگا، مدیتیشــن، تمرینات تنفســی، ماســاژ 
درمانــی و حتــی پیــاده روی در طبیعــت بهره بــرد. ایــن روش هــا 
می توانند به کاهش استرس و بهبود روند ترک سیگار کمک کنند.

صبر و مقاومت
ترک سیگار در سن بالا ممکن است زمان بیشتری ببرد و به تلاش 
بیشتری نیاز داشته باشد. حفظ انگیزه و مقاومت در برابر میل به 

سیگار کشیدن در این فرایند بسیار مهم است.
بــه طــور کلــی تــرک ســیگار در هــر ســنی می توانــد بهبودهــای 
قابل توجهــی در ســلامت فــرد ایجــاد کنــد. بــا توجــه بــه نــکات 
مطرح شــده و دریافت حمایت مناســب، می توان عــوارض ترک 

سیگار را به حداقل رساند و کیفیت زندگی را بهبود بخشید.
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با نهایت تأسف در هفته گذشته، تعدادی از همکاران 
گرامی داغدار عزیزان خود شدند، ازجمله علیرضا 
علیخانی شاغل در  نورد سرد و محمد رضا باقری  شاغل 
در نورد گرم در غم درگذشت پدر، مجتبی و سعید بهرامی 
شاغل در فولادسازی ، مصطفی بهرامی شاغل در نورد 
گرم و حجت الله کاظمی شاغل در فولادسازی در غم 

درگذشت مادر  به سوگ نشستند.
همچنین  شادروان  مهدی محمد رضایی همکار  گرامی 
شاغل درقسمت نورد گرم )به علت سکته قلبی (دار فانی 

را وداع گفت و به دیار حق شتافت.
این غم جانکاه و ضایعه جبران ناپذیر را به محضر 
خانواده های این عزیزان تسلیت عرض می کنیم و برای 
آنان علو درجات را از درگاه حق تعالی مسئلت می نماییم.

ابراز همدردی

مهدی محمد رضایی
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 ورزش             

به گزارش امور ورزش، مسابقات شنای کارگران کشور به مناسبت گرامی داشت 
هفته دفاع مقدس به میزبانی هیئت ورزش کارگری استان خراسان رضوی 

در مشهد مقدس از روز پنج شنبه ۲9 تا جمعه 3۰ شهریورماه ۱۴۰3 برگزار شد.
در این رقابت ها که با حضور ۲۰ تیم برگزار شد، تیم شنا صنعت فولاد مبارکه به عنوان سوم دست 

یافت. عناوین کسب شده تیم صنعت فولاد مبارکه به شرح زیر است:
رده سنی ۲۵ تا ۲۹:

علی حمزه ای،  مقام دوم 5۰ متر قورباغه، مقام دوم 1۰۰ متر قورباغه، مقام سوم 1۰۰ متر آزاد.
محمد امین سلیمیان، مقام سوم 1۰۰ متر کرال پشت، مقام سوم 5۰ متر کرال پشت.

رده سنی 3۰ تا 3۴ سال:
سید محمدجواد موسوی زاده، مقام سوم 1۰۰ متر آزاد، مقام دوم 5۰ متر کرال پشت، مقام اول 1۰۰ 

متر کرال پشت.
محمد رحیمیان، مقام دوم 5۰ متر قورباغه، مقام دوم 5۰ متر پروانه، مقام اول 1۰۰ قورباغه.

رده سنی 3۵ تا 3۹:
ابراهیم داتلی بگی،  مقام سوم 1۰۰ متر آزاد، مقام دوم 5۰ متر آزاد.

رده سنی ۴۰ تا ۴۴:
سید مجید میرهاشمی، مقام سوم 5۰ متر آزاد، مقام اول 5۰ متر پروانه.

داوود شریفی، مقام دوم 5۰ متر کرال پشت، مقام سوم 1۰۰ متر کرال پشت، مقام دوم 1۰۰ متر آزاد.
رده سنی ۴۵ تا ۴۹ سال:

محمد نوروزی، مقام دوم 1۰۰ متر آزاد، مقام دوم 5۰ متر کرال پشت.
علی رادی، مقام سوم 1۰۰ قورباغه

رده سنی بالای ۵۰ سال:
بهمن کیانی والا، مقام اول 5۰ متر آزاد، مقام سوم 5۰ متر قورباغه.

مربی تیم صنعت فولاد: احمد آقاحسینی
سرپرست تیم: علی مروی اصفهانی

فولاد مبارکه سپاهان؛

پیشتاز لیگ برتر دوچرخه سواری

مهدی ناطقی، کاپیتان تیم فولاد مبارکه سپاهان، موفق   
مســابقات  اســتقامت  مــاده  در  اول  مقــام  کســب  بــه 
دوچرخه سواری جاده شد تا با احتساب مسابقه تایم تریل 
انفرادی، طلایی پوشــان اصفهانی پیشتاز مرحله اول لیگ 

برتر باشگاه های کشور شوند.
بــه گــزارش روابط عمومــی باشــگاه فــولاد مبارکه ســپاهان، پس 
از ســپاهان کــه بــا انســجام، آمادگــی تیمــی و همدلــی پیشــتاز 
است، تیم های دانشــگاه آزاد اســلامی تبریز و توماس زنجان در 

جایگاه های دوم و سوم قرار دارند.
ناطقی موفق شد مسیر 1۲7 کیلومتری این مسابقه را زودتر از ۶۹ 
رکاب زن از 11 باشــگاه حاضر در رقابت ها طی کند و پس از عبور از 
خط پایان قهرمان شود. حسین عســگری یکی دیگر از رکاب زن 

سپاهان در این مصاف، ششم شد.
شــایان ذکر است ســعید صفرزاده و حسین عســگری رکاب زنان 
تیم فولاد مبارکه سپاهان موفق شدند در رقابت ماده تایم تریل 

انفرادی لیگ برتر به رده های اول و سوم دست یابند.
مراســم اختتامیه مرحلــه اول لیــگ برتــر، در محــدوده دریاچه 
شــورابیل اردبیل با حضــور نفرات برتر و مســئولان فدراســیون و 
عوامل اجرایی استانی برگزار شد و ناطقی و صفرزاده مدال طلا و 

عسگری مدال برنز خود را دریافت کردند.
مراحل دوم و ســوم لیــگ برتر، مهــر و آبان در اســتان گلســتان و 

آذربایجان شرقی برگزار خواهد شد.
مهــدی ناطقی، حســین عســگری، ســعید صفــرزاده، حســین 
علیــزاده، علیرضــا عبدالهــی، علیرضــا فرقانــی و فــرزاد شــهبازی 

رکاب زنان طلایی پوش سپاهان در این دوره هستند.
حامد جنت و یاسر رضوانی به عنوان سرمربی و مربی تیم فعالیت 
دارند. همچنین محمــود حضوری و جاســم عابدیان به ترتیب 
به عنوان تکنسین و ماساژور و محمدباقری و علیرضا حکیمیان 
نیــز به عنــوان مدیــر تیــم و مدیــر رســانه ای دیگــر اعضــای تیم 

دوچرخه سواری سپاهان را تشکیل می دهند.

کادمی برادران زراعتی برگزاری تمرین مشترک دو تیم کشتی  صنعت فولاد و آ

 ورزش              ورزش             

موفقیت فرزندان کارکنان در عرصه ورزش

معرفی داور دیدار

 فولاد مبارکه سپاهان و ذوب آهن

فرید معتمدی،فرزند همکار گرامی فرشاد معتمدی، شاغل   
در واحد اتوماسیون و ابزاردقیق، آزمون مربیگری درجه یک رشته 
انجمن های ورزشی را با نظارت واحد آموزش گروه توسعه ورزش 

قهرمانی اداره کل تربیت بدنی با موفقیت پشت سر گذاشت.
حدیــث صالــح پــور، فرزنــد همــکار گرامــی محمــد تقی   
صالح پــور، شــاغل در  واحــد برنامه ریــزی فروش، در مســابقات 
شطرنج قهرمانی شهرستان شهرضا در سال تحصیلی 1۴۰3 عنوان 

دوم را به دست آورد.

موفقیت

خبر کوتاه

خبر کوتاه

تیم شنای صنعت فولاد مبارکه بر سکوی سوم مسابقات کارگری کشور ایستاد

ژوزه مورایس سرمربی تیم فوتبال سپاهان به عنوان برترین مربی شهریورماه 
فوتبال ایران انتخاب شد.

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، هادی طباطبایی، دروازه بان 
اسبق تیم ملی، به نمایندگی از کانون مربیان فوتبال در باشگاه سپاهان حضور یافت و جایزه بهترین 

مربی ماه را به ژوزه مورایس تحویل داد.
طباطبایی در این مراسم اظهار داست: امتیاز مورایس در جدول امتیازی 135 امتیاز بود و ایشان با 

فاصله زیادی نسبت به مربی دوم، به عنوان بهترین مربی ماه انتخاب شد. 

طباطبایی یادآور شد: شــاخصه هایی زیادی برای انتخاب مربی ماه داریم و فقط نتیجه دخیل 
نیست، استفاده از بازیکنان جوان، رفتار مربی و رفتار مربیان نیز امتیازآور است. این اتفاق ادامه دار 

خواهد بود و کانون مربیان فوتبال در پایان لیگ نیز مربی برتر سال را انتخاب خواهد کرد.
مورایس ، سرمربی تیم فوتبال فولاد مبارکه  سپاهان نیز عنوان داشت:  این جایزه انفرادی نیست و 
با تلاش و مشارکت بازیکنان خوب، کادر فنی و عوامل باشگاه به دست آمده است. هواداران نیز از 
ما حمایت کرده و زمینه این اتفاقات را فراهم می کنند. اهمیت اینکه تیم به جام برسد بیشتر از این 

جایزه است. امیدوارم این جایزه انگیزه ای برای ارتقای فوتبال ایران شود.

فســتیوال بزرگ فوتبال پایــه اصفهان با حضــور ۲9 تیم و با همــکاری معاونت 
ورزشــی تفریحی ســازمان فرهنگی، اجتماعی ورزشی شــهرداری اصفهان به 
مدت چهار روز از ۲۴ تا ۲۷ شــهریورماه در مجموعه ورزشــی آب منطقه ای در 

رده های سنی 9 تا ۱۲ سال برگزار شد.
: پایگاه رشد سپاهان، صنعت فولاد باغ  تیم های شرکت کننده در این فســتیوال عبارت بودند از

فردوس اصفهان، صنعت فولاد تختی مبارکه، ایساتیس شاهین شهر، ستارگان پردیس، پتوی لاله، 
آران و بیدگل، امین، قهرمان شاهین فولادشهر، آذران، ستارگان پردیس بهارستان، نسل ورزش، 
ک شاهین شهر، هوادار گزین اصفهان، کیهان بهارستان، طلایی  صنعت فولاد قیام زرین شهر، پارتا
پوشان، نصف جهان، ماهان، کهکشان، یاوران، برج طلایی، اتحاد پارس، اف سی معین، علم و 

کادمی فولاد مبارکه سپاهان و شاهین سپهر. ادب، وثوق صفاهان، آ

ین مربی ماه فوتبال کشور شد ژوزه مورایس برتر

برگزاری جشنواره بزرگ فوتبال پایه اصفهان با حضور پایگاه های 
ورزشی سپاهان و رشد مجموعه فردوس فولاد مبارکه

اسامی داور قضاوت کننده هفته پنجم لیگ برتر فوتبال   
اعلام شد و احمد محمدی قضاوت بازی سپاهان و  ذوب آهن 

را برعهده خواهد داشت.
به گزارش روابط عمومی باشــگاه فولاد مبارکه ســپاهان، در این 
دیــدار کــه روز یک شــنبه یکــم مهرمــاه برگــزار می شــود، مهدی 
شــفیعی، رضا حیدری و محمدرضا تارخ نیز احمــد محمدی را 
در امر قضاوت یاری خواهند کرد و ســیداحمد صالحی نیز ناظر 
داوری اســت. موعود بنیادی فــر و علی اصغر مومنی نیــز داوران 

VAR خواهند بود.

فرید معتمدی

حدیث صالح پور

بــه گــزارش امــور ورزش؛ در راســتای تجربه افزایــی و 
افزایش آمادگی تیم کشتی صنعت فولاد مبارکه برای 
حضور در مسابقات کارگری استان، تمرین مشترک 
کادمی برادران زراعتی به میزبانی خانه کشتی  این تیم با حضور تیم آ

تجدد برگزار شد.
در تیـم کشـتی صنعـت فـولاد مبارکـه ایـن نفـرات حضـور دارنـد: ایـوب 

خدامـرادی؛ مهـدی زارعـی؛ رسـول شـجاعی؛ داوود شـریعتی؛ جـواد 
کرمی؛ محمد مهـدی شـواخی؛ مرتضـی حیدری؛ جـواد کرمـی؛ مجید 
نظـری؛ علـی نصیـری؛ محسـن نقی آبـادی؛ امیـن یزدانـی؛ محسـن 
بیگی؛ سـجاد احمدپور؛ مهران بنازاده؛ بهزاد کریمـی؛ علی ابراهیمی؛ 
مهدی نجفـی؛ محمد کاظـم زاده؛ علی بیگـی )سرپرسـت(؛ احمدرضا 

عابدینی)مربـی(.

آیین تجلیل از نفرات برتر پروژه »کلید تندرستی ۱«، ویژه کارکنان با اضافه وزن 
شدید در سال ۱۴۰۲ برگزار شد.

به گزارش امور ورزش، علیرضا کاظمی، معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی 
فولاد مبارکه، ضمن حضور در  این آیین گفت: یکی از پنج راهبرد اصلی فولاد مبارکه طی دو سال 
اخیر تمرکز بر توسعه سرمایه های انسانی بوده است که این امر از طریق آموزش و تکامل علمی و فنی 
کارکنان و همچنین از طریق توسعه و ترویج ورزش نزد آن ها و خانواده های آنان میسر خواهد شد. بر 
این باوریم که روح سالم از جسم سالم نشئت می گیرد و در نتیجه این اقدامات است که می توانیم 
شاهد پایداری و توسعه متوازن باشیم. به نظر می رسد در قالب برنامه های ورزشی هدفمند و 
برنامه ریزی شده است که می توانیم شاهد جهش در توسعه سرمایه های انسانی و در نهایت رشد 
هرچه بیشتر بهره وری کارکنان باشیم. در این مسیر پرِ پرواز، شادابی در مجموعه است و شادی 

هم نقطه آغازین آن سلامتی و نشاط است.
وی با اشاره به اهمیت کنترل وزن برای هر فرد تصریح کرد: سلامت و آمادگی جسمانی هرچه بیشتر 

تأثیر مستقیمی بر تعالی ذهن و تربیت روح انسان دارد.
در ادامه این برنامه، مجتبی لطفی، رئیس امور ورزش فولاد مبارکه، ضمن تشکر از حضور و 
حمایت های معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی گفت: پروژه کلید تندرستی یکی از پروژه های 
موفق امور ورزش بوده است که رضایت نسبی همکاران را به دنبال داشته است. اجرای چنین 
پروژه هایی از نیازهای اساسی هر سازمان خاصه فولاد مبارکه به عنوان یک بنگاه اقتصادی الگو و 
جهان تراز است. به خاطر داشته باشیم کارکنان در هر شغل و مسئولیتی باید به سلامت جسمی و 

روانی خود توجه و  با مشارکت فعال در پروژه های اصلاحی از عوارض افزایش وزن جلوگیری کنند.
لطفی اظهار امیدواری کرد افتتاح سالن ورزشی در کنار استخر و آغاز پروژه ورزش های هوازی در 
کنار پروژه سلامت محور به ترویج هرچه بیشتر ورزش نزد همکاران و تعالی سلامت جسمی و روحی 

سرمایه های انسانی شرکت منجر شود.
گفتنی است با اجرای پروژه »کلید تندرستی 1« 35۰ کیلوگرم کاهش وزن در بین افراد شرکت کننده 

به ثبت رسیده است.

ین های پروژه کلید تندرستی سال 1402 تجلیل از برتر

دختــران نونهال هندبالیســت فــولاد مبارکه ســپاهان در مســابقات مناطق 
هشت گانه جنوب کشور بر سکوی نخست ایستادند.

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، مسابقات هندبال نونهالان 
دختر مناطق هشت گانه جنوب کشور که از ۲۶ تا ۲۹ شهریور در شهر بابک استان کرمان با حضور 

پنج تیم برگزار شد، با قهرمانی سپاهان به پایان رسید.
هندبالیست های فولاد مبارکه سپاهان به ترتیب در برابر تیم های یزد با نتیجه ۲3 بر 1۶، خاتون آباد 
کرمان با نتیجه ۴۲ بر ۶، جهرم با نتیجه 31 بر ۲۲ و شهرداری شهر بابک کرمان با نتیجه ۲۸ بر ۹ به 

برتری رسیدند.

قهرمانی دختران هندبالیست نونهال فولاد مبارکه سپاهان 
در مسابقات مناطق هشت گانه جنوب کشور
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هر کس از روی صدق شهادت را طلب کند، خداوند به او ثواب 

آن را عطا خواهد کرد، هر چند به شهادت نرسد.
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حدیث

 فرهنــگݡــــی

فاجعــه منــا، مرگبارترین حادثــه در حج   
تمتع بود که ۲ مهر ۱39۴شمسی )۱۰ ذی الحجه 
۱۴3۶قمری( روی داد و به کشته و مفقود شدن 
بیــش از هفــت هــزار تــن از حاجیــان انجامید. 
زائرانی از 39 کشور جهان در این حادثه کشته، 

مفقود یا زخمی شدند. 
بسته شدن گذرگاه شماره ۲۰۴ و ازدحام جمعیت، 
دلیل اصلی وقوع این حادثه اعلام شد. بر اساس 
آخرین آمار منتشــر شــده، شــمار زائران کشــته و 
زخمی جمهوری اسلامی ایران، از همه کشورهای 

دیگر بیشتر است.
آیت الله سید علی خامنه ای رهبر معظم جمهوری 
کنش ها به فاجعه منا،  اسلامی ایران، در اولین وا
با اعلام ســه روز عــزای عمومی، مدیریــت غلط و 
اقدامات ناشایســته دولت عربســتان سعودی را 

عامل این فاجعه دانست.
صبح روز واقعه، هم زمان با عید قربان، حاجیان 
از منا به ســوی جمرات حرکــت کردنــد. 5 گذرگاه 
ع الجوهره، سوق العرب، ۲۰۴ و  طریق المشاه، شار
۲۰۶، زائران را از منا به جمرات وصل می کند. فاجعه 

مرگبار منا، جایی در میانه گذرگاه ۲۰۴ رخ داد.
ع الجوهره،  5 گــذرگاه اصلی طریق المشــاه، شــار
سوق العرب، ۲۰۴ و ۲۰۶، سرزمین منا را به جمرات 
وصل می کند. گذرگاه ۲۰۶ یک جاده بن بست است 
و زائران بــرای ادامه حرکت باید بــا ورود به گذرگاه 
فرعی ۲۲3، وارد ۲۰۴ شوند. گذرگاه ۲15 هم مسیر 
فرعی دیگری است که گذرگاه ۲۰۴ را به سوق العرب 
وصل می کند و در سال های گذشته، با ورود زائران 
گذرگاه ۲۰۶ به ۲۰۴، بخشی از زائران می توانستند با 
استفاده از گذرگاه ۲15، به سوق العرب بروند و مانع 

کم و فشار جمعیت شوند. دلیل اصلی روی  از ترا
دادن فاجعه، بسته ماندن گذرگاه فرعی ۲15 اعلام 
شده که موجب شلوغی شدید جمعیت از ساعت 

اولیه صبح و قفل شدن حرکت شد. 
جمهوری اسلامی ایران، با مجموع ۴۶۴ کشته و 
مفقود، و همچنین 15۹ مجروح، بیشترین آسیب 
را از ایــن فاجعه دیده اســت. مقامات عربســتان 
سعودی همچنان هیچ آمار تفکیکی و روشنی از 
کشته شدگان، مفقودان و زخمی های فاجعه منا 

منتشر نکرده اند.
آیت الله خامنه ای رهبر جمهوری اسلامی ایران، 
حدود یک ســال پــس از فاجعــه منا، 15 شــهریور 
13۹5، در پیامی به مسلمانان جهان به مناسبت 
فرارســیدن موســم حج، حادثــه منــا را مُدهش و 
هــراس آور خوانــد و حــکام ســعودی را مقصــر آن 
دانســت و تعلل و کوتاهــی در نجــات مجروحان 
نیمه جان را قطعی و مســلم قلمداد کــرد. وی در 
کمان  این پیام، مسئولان عربستان سعودی را حا
بی دین و بی وجدانی دانســت کــه »فاجعه منا را 
پدید آورده و با نام خادمیــن حرمین، حریم حرم 
امن الهی را شکســته و میهمانان خدای رحمان 
را در روز عید در منا و پیش از آن در مسجدالحرام 

قربانی کرده اند«.
wikishia.net :منبع

نهم مهرمــاه ســالروز شــهادت نوجوان   
غیور فلسطینی، محمد الدوره را روز همبستگی 
با کودکان و نوجوانان فلسطینی نامیده اند تا یاد 
از  دفــاع  کوچــک  مــردان  ایــن  خاطــره  و 

سرزمین های مقدس گرامی داشته شود.
در ســال ۲۰۰۰ میــلادی، در چنیــن روزی، محمــد 
الــدره، نوجــوان 1۲ســاله فلســطینی هنگامی که 
پشت پدر خود مخفی شده بود تا از آتش نظامیان 
صهیونیســتی در امــان باشــد، توســط نظامیــان 
صهیونیست، هدف شلیک مســتقیم قرار گرفت 

و شهید شد.
رژیم صهیونیستی پس از شهادت الدوره، نه تنها 
پشــیمان نشــد، بلکــه دســت بــه کشــتار گروهــی 
کودکان و زنان فلســطینی در غــزه و کرانه باختری 
زد. نمایــش شــهادت خانــواده هفت نفــره هدی 
غالیه در اواخر خرداد ســال 13۸5 در شــبکه های 
تلویزیونی جهان، از جمله این جنایت ها بود. پس 
از آن، کشتار کودکان روســتای قانا در جنگ اخیر 
لبنان نیز برگ ســیاه دیگــری را از تاریخ پرجنایت 

صهیونیست ها رقم زد.
نام گذاری این روز به ـــروز هم بســتگی با کودکان و 
نوجوانان فلســطینی« که به پیشــنهاد جمعیت 
دفاع از ملت فلســطین صــورت گرفت، نمــادی از 
دادخواهــی دانــش آمــوزان ایرانــی از مســتکبران 

جهان و اعلام همدردی و هم بستگی میان دانش 
آموزان ایرانی و کودکان و نوجوانان مبارز فلسطینی 

است.
ســرزمین فلســطین قریب یک قرن تحت اشغال 
نیروهای صهیونیستی است و کودکان فلسطینی 
در شرایط اشغال پا به دنیا نهاده اند و از همان آغاز 
نگاه اشــغالگران بــه آن ها یــک نگاه حذفــی بوده 
گاهی از اینکه ماهیت  است، زیرا صهیونیست ها با آ
اشغالگرانه اشان هرگز از سوی جامعه فلسطینی 
پذیرفتــه نخواهــد شــد، کــودکان فلســطین را که 
رزمندگان فلسطینی آینده به شمار می روند برای 

تداوم موجودیت خود به شهادت می رسانند.
بر این اساس، حمایت از ملت فلسطین که از آغاز 
تولد در معرض خشونت ناشــی از تبعیض نژادی 
صهیونیســت ها قــرار دارند یــک تکلیــف جهانی 
است و شــاید بهترین اعلام همبســتگی با کودک 
فلسطینی اعلام مخالفت با رژیم صهیونیستی در 

همه ابعاد آن است.
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امــام خمینــی )ره( طی دســتورالعملی در   
اواســط آبان ۱359 به هرچه سریع تر شکستن 
کید فرمودند و بر همین اساس  محاصره آبادان تأ
برای اولین بــار در اوایل بهمــن ۱359 طرحی در 
سپاه تهیه و به شــورای عالی دفاع ارائه شد که 
ازجملــه  دلایلــی  بــه  بنــا  یادشــده  ح  طــر

اعمال نظرهای بنی صدر به تعویق افتاد.
پس از حــذف بنی صــدر مجــدداً طــرح عملیاتی 
فوق الذکر، در اوایل مرداد سال 13۶۰ توسط شهید 
کلاهدوز )قائم مقام سپاه( در جلسه شورای عالی 
دفــاع ارائــه شــد و کلیــات آن مــورد تصویــب قــرار 
گرفت. بر این اســاس مقرر شــد تا نیروهــای ارتش 
)آن ها نیــز دارای طرحی مشــابه بودند( و ســپاه با 

هماهنگی های لازم مبادرت به انجام آن کنند.
پس از جلسات طولانی و همفکری های لازم نهایتاً 
بــر روی چگونگی انجــام عملیــات و نحــوه ادغام 
نیروهــا و روز و ســاعت و نــام حملــه توافق حاصل 
شد. شایان ذکر اســت که در طرح اولیه نام حمزه 
برای عملیات در نظر گرفته شده بود که با پیشنهاد 

برادران ارتش به ثامن الائمه )ع( تغییر نام یافت.
عملیــات ثامن الائمــه )ع( نقطه شــروع عملیات 
گســترده رزمنــدگان اســلام از آغاز جنگ به شــمار 
می رود. این عملیات در طلیعه »استراتژی هجوم« 
نیروهای نظامــی ایران قــرار دارد. ایــن عملیات را 
باید سرآغاز اســتخوان بندی و تشــکیلات کنونی 
قوای رزمی سپاه به حساب آورد. تا قبل از عملیات 
مزبور، تشکیلات تثبیت شــده ای )به طور جدی( 
کــم نبــود؛ امــا در این  به یگان هــای رزم ســپاه حا
عملیات برای اولین بار با سازمان گردان، نیروهای 

خود را به کار گرفت.

فرماندهــی محورهای عملیــات ثامن الائمــه )ع( 
بر عهده ســرداران شهید حســن باقری و حسین 
خــرازی بــود کــه شــخصیت آنــان در شــکل گیری 
تشــکیلات ســازمان رزم ســپاه، اســتراتژی هجوم 
قوای نظامی و موفقیت های بی نظیر آینده نقش 
بســزایی ایفا کــرد. همچنیــن در ایــن عملیــات از 
فرماندهی بزرگانی، چون شهید یوسف کلاهدوز و 

شهید سرتیپ فلاحی باید نام برد.
تلفیــق نســبتاً موفــق ســازمان کلاســیک ارتش و 
نیروی پیاده و هجومی سپاه و همچنین همفکری 
و هماهنگی این دو نیرو در مراحــل مختلف را نیز 
می توان از دستاوردهای عملیات ثامن الائمه )ع( 

به شمار آورد.
ک اشغالی توسط  آزادسازی 15۰ کیلومترمربع از خا
دشــمن، خارج ســاختن شــهر آبادان از محاصره 
قوای بعثی، آزاد ساختن دو جاده استراتژیک اهواز 
- آبادان و ماهشهر - آبادان، کسب تجارب جدید 
در مقابله بــا دشــمن و افزایش روحیــه رزمندگان 
و آغــاز »اســتراتژی هجــوم« ایــران و انهــدام نیرو و 

امکانات دشمن از نتایج این عملیات بود.
همچنیــن در ایــن عملیــات حــدود 15۰ نفــر بــه 
شــهادت رســیدند و از نیروهــای دشــمن حــدود 
یــک هــزار و 5۰۰ نفــر کشــته و یــک هــزار و ۸۰۰ نفــر 

اسیر شدند.
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کرم )ص( جشــن تکلیف فرزندان دختــر کارکنان فولاد   در ایــام ولادت نبی ا
مبارکه اصفهان که در سال گذشته به سن تکلیف و نُه سالگی رسیده بودند 
با عنوان »گام نخست در مسیر بندگی« روز پنج شنبه ۲9 شهریورماه ۱۴۰3 با 

حضور قریب به ۲۶۰۰ نفر از خانواده های کارکنان در محل باغ فردوس برگزار شد.
به گزارش خبرنگار ایراسین، جشن تکلیف دختران، نقطه عطفی است که آنان شور و معنویت را 
کشان رویش دهند. در  در خود بپرورانند و شکوفه های تازه ای از ایمان و بندگی را در دل های پا
این مراسم، دختران معصوم با قلبی سرشار از عشق الهی و با افتخار، به دنیای مسئولیت های 
دینی قدم می گذارند. فرزندان خانواده بزرگ فولاد مبارکه این لحظات را در کنار یکدیگر با شور و 
هیجان و شادی سپری کردند و دختران با پوشیدن ردای بندگی و چادر سفید، به سمت درک 
عمیق تری از ایمان و اطاعــت خداوند حرکت کردنــد. در بدو ورود به این گردهمایی باشــکوه، 
کی در دست داشتند و این فرشته های  دختران بسته هایی از چادرنماز، قرآن و جانماز و خورا
زمینی با بال های سفید صف به صف وارد سالن می شدند. هر نگاه، هر لبخند و هر دعا، نوری از 
امید و آینده ای روشن را برای آنان نوید می دهد. پدران و مادران نیز به یک سخنرانی جذاب با 

محوریت تقویت روابط خانوادگی با حضور دکتر فرهنگ دعوت شدند.
خاطره سازی جشن تکلیف دختران فولاد مبارکه

محمد سامونی، رئیس امور فرهنگی فولاد مبارکه با اشاره به برگزاری جشن تکلیف ویژه دختران 
خانواده فولاد مبارکه گفت: دخترانی که سال گذشته به سن تکلیف و نُه سالگی رسیدند و یا در 
سال جاری قرار است که به سن تکلیف برســند در این گردهمایی با خانواده های خود حضور 

پیدا کردند.
وی ادامه داد: جشن تکلیف یک برهه خاص و آغاز یک دوره جدید در زندگی افراد است که سعی 
شده با برگزاری این جشــن و هدیه ای که به دختران مکلف داده می شود، یک خاطره سازی و 

ذهنیت مثبت برای آن ها ایجاد کنیم و پیام ورود بــه دوره جدید را بــرای خانواده ها و فرزندان 
تداعی کنیم که از این لحظه مخاطب خاص خدا هستید.

سامونی با بیان اینکه قریب به ۲۶۰۰ نفر از خانواده های کارکنان فولاد مبارکه در باغ فردوس و در 
کرم )ص( مهمان این جشــن بودند، گفت: برنامه های متنوعی برای فرزندان  ایام ولادت نبی ا

تدارک دیده شده که شامل بازی ها، نمایش عروسکی و نماز جماعت می شود.
رئیس امور فرهنگی فولاد مبارکه افزود: برنامه ای نیز با حضور دکتر فرهنگ برای پدران و مادران 
برنامه ریزی شد که در خصوص مسائل مرتبط با به تکلیف رسیدن فرزندان صحبت کنند و برنامه 

بچه ها بدون حضور والدین برگزار شد.
خلـــق یـــک روز به یادماندنـــی در قالـــب جشـــن تکلیـــف دختـــران فـــولاد 

مبارکه
حجت الاســلام محمدجواد نبوی، مســئول دفتر تبلیغات اســلامی فولاد مبارکــه در خصوص 
برگزاری این برنامه به خبرنگار ایراسین گفت: دختران در سنی بودند که بیشتر به بازی و تفریح 
می پرداختند و احیاناً به دلیل اینکه در سن تکلیف نبودند برخی موارد را رعایت نمی کردند؛ اما 

کنون به سن تکلیف دینی و شروع مسائل شرعی به صورت مسئولانه رسیدند. ا
وی با بیان اینکه رسیدن به سن تکلیف و بندگی را در قالب یک جشن بسیار زیبا به عنوان یک 
روز به یادماندنی برای آن ها تدارک دیدیم، تصریح کرد: این جشن باعث می شود خاطره چنین 
روزی برای همیشه برای آن ها تداعی روزهای خوب باشد تا احکام شرعی را رعایت کنند. مجریان 

و سخنرانان نیز با زبان کودکانه مسائل مربوط به پوشش و نماز و بندگی خدا را بیان کردند.
حجت الاسلام نبوی با بیان اینکه بهتر است هرساله این برنامه ها برگزار شود، گفت: در کنار این 
کید داشته باشند تا فرزندانشان این  برنامه ها باید پدر و مادرها سعی کنند که به این احکام تأ

شروع مؤثر را همیشه به یاد آورند و تکالیف خود را انجام دهند.

برگزاری جشن تکلیف فرزندان دختر کارکنان فولاد مبارکه
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